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• Καίγεται το
σενάριο για εκλογικό

αιφνιδιασμό τον
Ιανουάριο, καθώς
υπάρχουν αρκετές

εκκρεμότητες 
• Τι προβλέπουν οι
δημοσκόποι για τα

ποσοστά που
χρειάζεται το

κυβερνών κόμμα για
να πιάσει τον μαγικό

αριθμό 151
βουλευτών στις

δεύτερες εκλογές  
▶ΣΕΛ. 24-25

• Εν αναμονή των
αποδείξεων για το
ποιος τελικά έκανε
τις υποκλοπές οι
καταγγέλλοντες

επιζητούν
«συνταγή»
Novartis

Κουκουλοφόροι δια πάσαν
νόσον και… ετυμηγορία 

Το αφήγημα 
της χαμένης 

ψήφου
▶ΣΕΛ. 3




 
 

Η ΔΙΚΗ ΜΑΣ ΑΠΟΨΗ
Μη μας τους κύκλους

(Βρυξελλών και 
τραπεζιτών) τάραττε

ΟΠΑΠ Forward
Καύσιμο
ανάπτυξης 
για το «μικρό»
επιχειρείν



ΨΗΦΟΔΕΛΤΙΑ ΣΥΡΙΖΑ 

Προεδρικοί και
«Ομπρέλα» σε
μπρα-ντε-φερ

▶ΣΕΛ. 23

ΙΔΡΥΜΑ 
«ΑΝΤΩΝΗΣ Κ. ΣΑΜΑΡΑΣ» 

Συνεδρίαση 
της... Βουλής 
στο «Παλλάς»

▶ΣΕΛ. 27

 

Ξένη Δημητρίου 
σε Ειδικό Δικαστήριο

Ξένη τότε, ξένη τώρα…
• Κατάθεση με
ανακρίβειες και

εμπάθειες της πρώην
Εισαγγελέως Α.Π.

επανάφερε στην μνήμη
μας την επι ΣΥΡΙΖΑ

στοχοποίηση δικαστικών
λειτουργών 



ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΚΡΙΣΗ 

Στης Κομισιόν 
την πόρτα όσο 
θέλεις βρόντα…
▶ΣΕΛ. 4



12 ΣΕλΙΔΕΣ

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ:

ΠΟΛΙΤΙΚΗ & ΑΘΛΗΤΙΚΗ              ΕΦΗΜΕΡΙ∆Α

ΤΟΥ ΣΑΒΒΑΤΟΚΥΡΙΑΚΟΥ

Εβδομαδιαία πολιτική 
και αθλητική εφημερίδα

ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑ-ΕΚΔΟΣΗ: 
Δ. Μπούρας & ΣΙΑ Ε.Ε.

ΝΟΜΙΜΟΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ
ΠΛΕΙΟΨ. ΕΤΑΙΡΟΣ

Δ. Μπούρας
ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ EKΔΟΣΗΣ:
Βίκτωρ Δ. Μητρόπουλος

Διευθυντής:
Μανώλης Δράκος

Διευθυντής Σύνταξης:
Νίκος Συνοδινός

Επιμέλεια Ύλης / Ενθέτων:
Νίκος Τσαγκαντάκης

Art Director: 
Βασίλης Σερφιώτης 

Εκτύπωση: ΝΙΚΗ ΕΚΔΟΤΙΚΗ Α.Ε.
20ό χλμ. Λ. Λαυρίου 19400, Καρελάς Κορωπί

Τηλ. Κέντρο: 210 2580100
Fax: 215 5002694

E-mail: info@nikiekdotiki.gr
Διανομή: ΑΡΓΟΣ

ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ: 
Καβάλας 76 & Άργους 148, 

Αθήνα, Τ.Κ. 10441

ΤΗΛΕΦΩΝΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ: 
210-5157730-29-28

e-mail:info@iapopsi.gr

www.iapopsi.gr

Το αφήγημα της χαμένης ψήφου 3

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΚΡΙΣΗ:  
Στης Κομισιόν την πόρτα 
όσο θέλεις βρόντα… 4

ΥΠΟΘΕΣΗ ΥΠΟΚΛΟΠΩΝ:
Κουκουλοφόροι δια πάσαν 
νόσον και… ετυμηγορία 8-9

ΨΗΦΟΔΕΛΤΙΑ ΣΥΡΙΖΑ: Προεδρικοί 
και «Ομπρέλα» σε μπρα-ντε-φερ 23

Το κρυφά χαρτιά του Κυριάκου 
για την αυτοδυναμία 24-25

ΚΙΤΣΟΣ Ο ΚΟΡΙΟΣ 26-27

ΠΑΣΟΚ: Υπενθυμίζει 
το χρυσό παρελθόν 28

ΟΠΑΠ Forward: Καύσιμο ανάπτυξης 
για το «μικρό» επιχειρείν 29

ΔΙΕΘΝΗ 30

ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ 3/4 ΔΕΚΕΜΒΡΙOY 2022
www.iapopsi.gr2 | Η ΑΠΟΨΗ

Σ
το πολύ φορτωμένο πρόγραμμά του ο Κυριάκος Μητσοτάκης κατάφερε να χωρέσει την παρουσία του –
ως εναρκτήριος ομιλητής– στο 22ο Παγκόσμιο Συνέδριο LNG που διεξήχθη στα μέσα της εβδομάδας
στην Αθήνα. Πρόκειται για την ετήσια διοργάνωση για τη βιομηχανία του υγροποιημένου φυσικού αε-

ρίου, με την ατζέντα των εργασιών να επικεντρώνεται στην «ζυγαριά» προσφοράς και ζήτησης που παρουσιάζει
παγκοσμίως το LNG, με φόντο φυσικά τις συνέπειες που είχε για το κλάδο του πολύτιμου όπως εξελίχθηκε καυ-
σίμου η συνεχιζόμενη πολεμική σύγκρουση στην Ουκρανία.

Αστειευόμενος, ο Έλληνας πρωθυπουργός καλωσόρισε τους συμμετέχοντες στο forum απολογούμενος για
τον… καιρό! «Είχαμε έναν εξαιρετικό Νοέμβριο» είπε χαρακτηριστικά ο Κυρ. Μητσοτάκης «αλλά φαίνεται πως ο
χειμώνας έχει έρθει για τα καλά, και φυσικά μαζί του ήρθαν και οι συνέπειες. και για το ενεργειακό μας μείγμα.».

Αυτές τις συνέ-
πειες έβαλε κάτω
και μέτρησε το ινστι-
τούτο Bruegel και ο
λογαριασμός έπεσε
βαρύς: περισσότερα
από 600 δισ. ευρώ
έχουν δεσμεύσει και
δαπανήσει τα κράτη
της Γηραιάς Ηπεί-
ρου προκειμένου να
καλύψουν τις ενερ-

γειακές ανάγκες τους αλλά και για να στηρίξουν οικονομικά τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις που επλήγησαν
από την ενεργειακή κρίση και ακρίβεια.

Στη σχετική λίστα του Bruegel που κατατάσσει τις χώρες ανάλογα με το ύψος των κεφαλαίων που δαπανή-
θηκαν ως ποσοστό του ΑΕΠ, η Ελλάδα βρίσκεται ψηλά στην 4η θέση, δεδομένου ότι ύψους 10,5 δις ευρώ μέ-
τρα που έχει λάβει αντιστοιχούν στο 5,74% του ΑΕΠ της (σ.σ. πρώτη είναι η Γερμανία με 7,40%, δεύτερη η
Μάλτα με 7% και τρίτη η Λιθουανία με 6,58%). Στα παραπάνω θα πρέπει να συνυπολογιστεί και το ένα δισε-
κατομμύριο ευρώ που έχει προϋπολογίσει να βγάλει από τα κρατικά ταμεία η κυβέρνηση τη χρονιά που έρχεται
ώστε να καλυφθούν αντίστοιχες ανάγκες των καταναλωτών.

Δεν χρειάζεται να έχει κανείς διδακτορικό στη μακροοικονομία για να κατανοήσει ότι τα διόδια αυτού του κα-
κοτράχαλου δρόμου που «περπατάει» και η Ελλάδα μαζί με τους υπόλοιπους εταίρους της είναι πολύ βαριά. Δυ-
στυχώς, όμως, όπως γράφεται και σε ένα σχετικό ρεπορτάζ της σημερινή «Α» η Κομισιόν κωφεύει στις εκκλή-
σεις για γρήγορη και βιώσιμη λύση και στέλνει το θέμα στις καλένδες με προτάσεις-ανέκδοτο όπως αυτή για το
ύψος του πλαφόν στο φυσικό αέριο. Ήδη επτά χώρες ανάμεσά τους και η Ελλάδα προχώρησαν σε ένα κομψό
«αντάρτικο» καταθέτοντας συγκεκριμένες προτάσεις ώστε να πατηθεί ένα φρένο στις κερδοσκοπικές πιέσεις. Αλ-
λά οι εντιμότατοι φίλοι μας των Βρυξελλών μη μας τους κύκλους τάραττε. Θα τα πουν πρώτα οι υπουργών Ε-
νέργειας της Ε.Ε. στις 13 Δεκεμβρίου κι αν δεν καταφέρουν να συμφωνήσουν (που δεν θα συμφωνήσουν όπως
είναι η επικρατούσα εκτίμηση) έχει ο Θεός. Όπου Θεός η Σύνοδος Κορυφής που έχει προγραμματιστεί για τις
19 Δεκεμβρίου και στην οποία οι ηγέτες της Ένωσης θα αναλάβουν να λύσουν(;) το θέμα. Ως τότε η θερμο-
κρασία θα πέφτει, οι Ευρωπαίοι πολίτες θα σκέφτονται δυο και τρεις φορές αν σηκώνει η τσέπη τους να ανά-
ψουν για κανά δίωρο το καλοριφέρ και ο υπουργός Οικονομικών Χρήστος Σταϊκούρας θα τσακώνεται με τους
τραπεζίτες –και μπράβο του, δηλαδή, για το τελεσίγραφο που τους επέδωσε– μπας και δεήσουν οι τελευταίοι να
βάλουν κι αυτοί λίγο πλάτη στην προσπάθεια στήριξης των δανειοληπτών.

Μη μας τους κύκλους
(Βρυξελλών και
τραπεζιτών) τάραττε

Η δική μας

ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ
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Το σχέδιο για να πιεστούν
τόσο τα μικρά κόμματα
της ακροδεξιάς, όσο και
το ΠΑΣΟΚ επαναφέρο-
ντας στους κεντρώους
ψηφοφόρους τον φόβο
της επιστροφής των «α-
στεριών» του ΣΥΡΙΖΑ

Του Μιχάλη Κωτσάκου

Έ
να μήνυμα ακόμη και
στο κόμμα του απέ-
στειλε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης από το
London School of

Economics την περασμένη Δευ-
τέρα. Ο πρωθυπουργός όταν ρω-
τήθηκε για το ποιο κόμμα σε περί-
πτωση μη αυτοδυναμίας είναι πιο
κοντά στο να βρουν κοινή κυβερ-
νητική συνισταμένη απέφυγε να
απαντήσει ευθέως. Τουναντίον
ξεδίπλωσε την στρατηγική της χα-
μένης ψήφου θέτοντας το δίλλη-
μα «ή κυβέρνηση με Μητσοτάκη ή
κυβέρνηση με Τσίπρα». Επίσης α-
πέφυγε ακόμη και να αναφέρει τη
λέξη ΠΑΣΟΚ, αλλά επί της ουσίας
έδειξε πως μόνο με το κόμμα του
κ. Ανδρουλάκη μπορεί να υπάρ-
ξει βιώσιμη συγκυβέρνηση, αλλά
σε θεωρητικό επίπεδο. Όμως α-
πέκλεισε κατηγορηματικά τη συ-
νεργασία με την άκρα δεξιά. Και
σε αυτή εντάσσει όχι μόνο την Ελ-
ληνική Λύση του Κυριάκου Βε-
λόπουλου, αλλά και τα άλλα σχή-
ματα που θα κατέλθουν στις εκλο-
γές, δηλαδή τα κόμματα Μπο-
γδάνου και Κρανιδιώτη-Τζήμε-
ρου. Απλά, όπως λένε και οι συ-
νεργάτες του πρωθυπουργού «μας
ενδιαφέρουν οι ψηφοφόροι τους, αλ-
λά όχι τα συγκεκριμένα πολιτικά
πρόσωπα». Είναι χαρακτηριστικό
το πόσο θα πιέσει τα δεξιότερα α-
πό τη Ν.Δ. κόμματα η ρήση του
πρωθυπουργού στο Λονδίνο: «Οι
ψηφοφόροι να γνωρίζουν ότι δεν
πρόκειται να υπάρξει καμία συνερ-
γασία, άρα να ξέρουν πως ψηφίζο-
ντας αυτά τα κόμματα προσφέρουν
την διακυβέρνηση στον κ. Τσίπρα».
Η στρατηγική του δεν αφορά μό-
νον τον δεύτερο γύρο αλλά και
τον πρώτο γύρο των εκλογών ό-
που ο κ. Μητσοτάκης επιδιώκει
καθαρή πρωτιά από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ταυτόχρονα απέφυγε να ανα-
φερθεί στο ΠΑΣΟΚ. Απλά απά-
ντησε πως «οι κυβερνήσεις συνερ-
γασίας είναι σύνθετο σενάριο είπε
και είναι καλύτερο για τη χώρα και
τους καιρούς των μόνιμων κρίσεων
μια σταθερή μονοκομματική κυβέρ-
νηση που θα παίρνει γρήγορες απο-
φάσεις». Ο στόχος του πρωθυ-
πουργού είναι προφανής. Στέλ-
νει ένα μήνυμα στους κεντρώους
ψηφοφόρους ότι εάν επιλέξουν
το ΠΑΣΟΚ δεν ωφελεί τη χώρα,
καθώς θα υπάρξει ακυβερνησία
και κατ’ επέκταση θα δυσκολέψει
τη ζωή τους. «Η μονοκομματική κυ-

βέρνηση» έσπευσε να διευκρινί-
σει «δεν σημαίνει ότι αποκλείει συ-
νεργασία με ικανά στελέχη από άλ-
λους πολιτικούς χώρους», χωρίς ό-
μως να επεκταθεί περισσότερο.

Κάποιοι διακινούν ως σενά-
ριο ότι μετά τις εκλογές θα υπάρ-
ξει προσπάθεια να προσεγγι-
στούν βουλευτές άλλων κομμά-
των που συμφωνούν με την κε-
ντρική κυβερνητική γραμμή. Ό-
μως για να μην πάει το μυαλό σε
εξαγορές και αποστασίες οι συ-
νεργάτες του πρωθυπουργού έ-
σπευσαν να παραπέμψουν σε συ-
νεργασίες με καταξιωμένα πρώ-
ην στελέχη του ΠΑΣΟΚ, όπως ο
Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, ο Ά-
κης Σκέρτσος, η Λίνα Μενδώ-
νη, ο Σταύρος Μπένος που α-
νέλαβε το δύσκολο έργο της απο-
κατάστασης της Βόρειας Εύβοιας
και πολλά άλλα που βρίσκονται
σε θέσεις κλειδιά της κυβερνητι-
κής μηχανής. Ήδη στο Μαξίμου
ελπίζουν να είναι ελεύθερος ο
Γιάννης Μανιάτης, δηλαδή να
μην είναι υποψήφιος με το ΠΑ-
ΣΟΚ, ώστε να αποδεχθεί την
πρόσκληση για αξιοποίηση για
τα ενεργειακά μετά τις εκλογές. 

Η πόλωση
Κυρίαρχη επιλογή του κ. Μητσο-
τάκη είναι ωστόσο να απευθύνε-
ται σε κεντρώο κοινό (στο Κέντρο

κερδίζονται οι εκλογές, σύμφω-
να με το σκεπτικό του) καθώς και
στους μετριοπαθείς ψηφοφόρους
της Ν.Δ. – ακροατήρια, κοινώς,
τα οποία δεν θα άκουγαν με με-
γάλη ευχαρίστηση περί πιθανών
προσεγγίσεων του Μητσοτάκη
με τη δεξιά της Ν.Δ., ή με την ά-
κρα δεξιά. Με δεδομένο άλλωστε
ότι επιδιώκεται πόλωση με τον
ΣΥΡΙΖΑ και τον Αλέξη Τσίπρα,
στόχος της κυβέρνησης είναι
στην πραγματικότητα να συμπιε-
στεί εκτός της Ελληνικής Λύσης
και το ΠΑΣΟΚ, προβάλλοντας
τον κίνδυνο επιστροφής του Τσί-
πρα, του Πολάκη, του Κατρού-
γκαλου και των υπολοίπων «α-
στεριών» της Κουμουνδούρου.

Εξάλλου η σημασία των μι-
κρότερων κομμάτων (δεξιά και
αριστερά) είναι καθοριστική για
τον πήχη της αυτοδυναμίας. Συ-
γκεκριμένα όσο αυξάνονται τα
κόμματα που μένουν εκτός Βου-
λής, τόσο χαμηλώνει το μίνιμουμ
εκλογικό ποσοστό για την επίτευ-

ξη αυτοδυναμίας. Εξ ου και όσο
πιο μακριά από το όριο του 3%
για την είσοδο στη Βουλή θα κα-
ταγράφονται οι μικρότεροι σχη-
ματισμοί δεξιά της Ν.Δ., τόσο θα
αυξάνεται η αισιοδοξία στην Η-
ρώδου Αττικού. 

Ακόμα και οι πρόσφατες έρευ-
νες, που περιλαμβάνουν τις
σκληρές συγκρούσεις των πολι-
τικών κομμάτων για τις παρακο-
λουθήσεις και την ακρίβεια, δεί-
χνουν πως η σειρά των κομμά-
των έχει με κάποιον τρόπο πα-
γιωθεί. Παρά την αυξημένη συ-
σπείρωση που παρατηρείται, ω-
στόσο, ο αριθμός των αναποφά-
σιστων δεν πέφτει – πράγμα που,
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις των
κομματικών επιτελείων, δείχνει
πως υπάρχει ένα ακροατήριο που
θα μπορούσε να διαμορφώσει το
τελικό αποτέλεσμα.

Αυτή είναι η πρώτη δεξαμενή
στην οποία στοχεύουν τόσο η
Ν.Δ. και ο ΣΥΡΙΖΑ, όσο και το
ΠΑΣΟΚ. Ενδεικτικά, στην τελευ-

ταία δημοσκόπηση της Metron
Analysis, από το 12,4% των ανα-
ποφάσιστων, το 5% είχε ψηφίσει
Ν.Δ. το 2019, το 2,2% ψήφισε
ΣΥΡΙΖΑ και το 6,9% ψήφισε ΠΑ-
ΣΟΚ. Οι περισσότερες έρευνες,
μάλιστα, δείχνουν πως οι εκροές
της Ν.Δ. δεν πάνε σε κανέναν α-
ντίπαλό της, αλλά στην γκρίζα ζώ-
νη των αναποφάσιστων – από
αυτό το δεδομένο φαίνεται ότι ναι
μεν η Ν.Δ. έχει υποστεί φθορά,
όμως η επαναπροσέγγιση με τους
ψηφοφόρους της είναι πιο εύκο-
λη απ’ όσο θα ήταν αν οι εκροές
αυτές είχαν συγκεκριμένο πολι-
τικό αποδέκτη.

Η διεκδίκηση των αναποφά-
σιστων είναι, σε κάθε περίπτω-
ση, επιτακτική για τον ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ, που ψάχνουν
τρόπο να διευρύνουν την εκλογι-
κή τους επιρροή. 

Σε παρόμοιο πλαίσιο, ως δε-
ξαμενή για τρεις διεκδικητές,
προσεγγίζεται και η νεολαία. Στην
ίδια δημοσκόπηση, στο ποσοστό
των αναποφάσιστων, το 19,9%
ανήκει στις ηλικίες 17-25 ετών,
το 13% στους 26-41 και το
16,3% στους 42-55. Οι γενιές
των κρίσεων θεωρούνται από
τους αναλυτές πανευρωπαϊκά γε-
νικά πιο προοδευτικές από τους
γονείς τους, χωρίς ωστόσο ιδεο-
λογικά στεγανά. Και αυτή ακρι-
βώς η εκτίμηση επιβεβαιώνεται
και στην Ελλάδα, όπου η νεολαία
θεωρείται προνομιακό πεδίο του
ΣΥΡΙΖΑ ήδη από τα μνημονιακά
χρόνια, όμως το τελευταίο διά-
στημα «κοιτά» τόσο προς την
πλευρά της Ν.Δ. όσο και προς την
πλευρά του ΠΑΣΟΚ, που χάρη
στην ποπ διάσταση του κόμματος
έχει καταφέρει να προσελκύσει α-
κροατήρια που δεν έχουν προλά-
βει το ΠΑΣΟΚ στην εξουσία.

Παρά την αυξημένη συσπείρωση που
παρατηρείται, ωστόσο, ο αριθμός των

αναποφάσιστων δεν πέφτει – πράγμα που, σύμφωνα
με τις εκτιμήσεις των κομματικών επιτελείων, 
δείχνει πως υπάρχει ένα ακροατήριο που θα
μπορούσε να διαμορφώσει το τελικό αποτέλεσμα

Το αφήγημα της
χαμένης ψήφου

• Ο Κυριάκος Μητσοτάκης αποκλείει κυβερνητική συνεργασία
με τον Βελόπουλο, τον Μπογδάνο, τον Κρανιδιώτη, τον Τζήμερο 



Όσοι είχαν την ευκαιρία
να παρακολουθήσουν
την τοποθέτηση που είχε
κάνει στις αρχές του Ο-
κτώβρη ο ιδρυτής και δι-
οικητικός νους της
Mytilineos, Βαγγέλης
Μυτιληναίο, προσκεκλη-
μένος ων στο φετινό συ-
νέδριο του Κύκλου ιδεών,
δεν ένιωσαν καμία έκ-
πληξη για όσα είπε ο Έλ-
ληνας επιχειρηματίας στη
συνέντευξη που παραχώ-
ρησε στο Politico κριτικά-
ροντας τον τρόπο με την
οποία αντιμετωπίζει η ευ-
ρωπαϊκή Ένωση την ε-
νεργειακή κρίση που μα-
στίζει τους ευρωπαίους
πολίτες και τον παραγω-
γικό-βιομηχανικό ιστό
της γηραιάς ηπείρου. 

Του νίκου τσαγκατάκη

Y
πογραμμίζοντας ότι το
2021 παρήχθησαν ε-
ντός των ευρωπαϊ-
κών κοινοτικών συ-
νόρων 2.000.000 τό-

νοι αλουμινίου και η αντίστοιχη
ετήσια παραγωγή για το 2022 θα
«κλείσει» στο -50% (κάτω από
1.000.000 τόνοι), γεγονός που
απειλεί την επιβίωση ολόκληρων
εγκαταστάσεων, ο Β. Μυτιλη-
ναίος έκανε λόγο για εντελώς α-
νεπαρκή –αν όχι ανύπαρκτη, ό-
πως είπε– αντίδραση της Κομι-
σιόν ως προς την αντιμετώπιση
του ενεργειακού προβλήματος
των βιομηχανιών.

Το «κατηγορώ»  του προέδρου
και διευθύνοντα συμβούλου της
Mytilineos αποκτά άλλη διάστα-
ση δεδομένου ότι ο Έλληνας επι-
χειρηματίας από τον περασμένο
μήνα και για δύο χρόνια φέρει
και την ιδιότητα του προέδρου
της Eurometaux, του συνδέσμου
των ευρωπαϊκών βιομηχανιών
μη σιδηρούχων μετάλλων, ενός
κλάδου που κάνει τζίρο 120 δισ.
ευρώ ετησίως απασχολώντας μι-
σό εκατομμύριο εργαζομένους σε
περισσότερες από 900 μονάδες.
Σε αυτό το «κατηγορώ» λοιπόν οι
Βρυξέλλες μοιάζει να κωφεύουν
αλλά και να είναι εξαιρετικά δυ-
σκίνητες στο να υιοθετήσουν
προτάσεις που έχει  καταθέσει η
Eurometaux και αφορούν μέτρα
διαφυγής από την προβληματική
συνθήκη. Ποιες είναι αυτές; Η
μείωση των υπερβολικών τιμών
ενέργειας, η βελτίωση και ενθάρ-
ρυνση της ταχύτερης εφαρμογής
του προσωρινού πλαισίου κρατι-
κών ενισχύσεων, η προσωρινή
εφαρμογή της πρόληψης του υ-
περβολικού κόστους άνθρακα
μέσω αντιστάθμισης και η πίεση

για μαζική ανάπτυξη ανανεώσι-
μων πηγών ενέργειας. Ποια είναι
η απόκριση της Επιτροπής; Σύμ-
φωνα, πάντα, με τον Β. Μυτιλη-
ναίο, δεν έχει δώσει καμία απά-
ντηση στις επιστολές που της έ-
χουν αποσταλεί από τον σύνδε-
σμο. Θυμίζεται ότι οι επιχειρή-
σεις-μέλη της Eurometaux περί-
μεναν και πριν από έναν μήνα α-
πάντηση από την Κομισιόν σχε-
τικά με το τι μέλλει γενέσθαι σε ε-
πίπεδο κυρώσεων αναφορικά με
τη ρωσική απαίτηση να πληρώ-
νονται τα συμβόλαια αγοραπω-
λησίας αερίου σε ρούβλια αντί
για ευρώ, γεγονός που επίσης εί-
χε επισημάνει ο πρόεδρος και δι-
ευθύνων σύμβουλος της
Mytilineos στο συνέδριο «Η Ελ-
λάδα Μετά VI». Όπως άλλωστε
είχε μιλήσει και στην επερχόμε-
νη νέα ευρωπαϊκή ανακατάταξη
και στον καινούργιο συσχετισμό
δυνάμεων που θα ευνοεί τους οι-
κονομικά ισχυρούς της ηπείρου,
εξηγώντας ότι εν μέσω ενεργεια-
κής κρίσης που καταδικάζει σε εν
δυνάμει χρεωκοπία τις ευρωπαϊ-
κές βιομηχανίες η Γερμανία προ-
στατεύει τις δικές της επιχειρή-
σεις εκμεταλλευόμενη τον δημο-
σιονομικό χώρο που έχει δημι-
ουργήσει.

«Αυτοκτονία…»
Είναι χαρακτηριστικό ότι ο Β.
Μυτιληναίος ρωτήθηκε από το
Politico συγκεκριμένα για τους
κινδύνους που αντιμετωπίζουν οι
βιομηχανίες της Ε.Ε. κι εκείνος
απάντησε ότι ως ήπειρος αυτο-
κτονούμε! «Όλες οι ευρωπαϊκές κυ-
βερνήσεις θέλουν να κινηθούν προς
τον εξηλεκτρισμό, έναν βασικό σύμ-
μαχο της απανθρακοποίησης – μέ-
σω αντλιών θερμότητας, με ηλεκτρι-
κά οχήματα και «πράσινο» υδρογόνο
- αλλά για να γίνουν όλα αυτά χρει-
άζονται εκατομμύρια τόνοι μετάλ-
λων» είπε ο Έλληνας πρόεδρος
της Eurometaux και συνέχισε: 

«Είτε θα τα παράγουμε στην Ευ-
ρώπη, είτε θα τα αγοράσουμε από
αλλού όπου η παραγωγή έχει πολύ
βαρύτερο αποτύπωμα CO2, όπως
στην Ινδονησία, το Ιράν ή την Ινδία.
Μόνο οι εισαγωγές αλουμινίου προς
αντικατάσταση της ευρωπαϊκής πα-

ραγωγής έχουν προσθέσει 6 εκατομ-
μύρια έως 12 εκατομμύρια τόνους ε-
τήσιων εκπομπών CO2. Έτσι, αυτο-
κτονούμε ως ήπειρος, αν κλείσουμε
τις βιομηχανίες μας και μεταφέρου-
με την παραγωγή αλλού. Είναι μια
αυτοκτονική πολιτική και περιμέ-
νουμε από την Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή να ξυπνήσει και να κάνει κάτι για
αυτό.».

Μάλιστα προς επίρρωση της
βεβαιότητάς του ότι οι ευρωπαϊ-
κές εταιρείες μετάλλων θα οδηγη-
θούν σε μόνιμη μετακόμιση ε-
κτός των ευρωπαϊκών συνόρων,
ο Β. Μυτιληναίος επικαλέστηκε
το παράδειγμα της γερμανικής
BASF, εταιρείας leader παγκό-
σμιου βεληνεκούς στη χημική
βιομηχανία, που η διοίκησή της
αποφάσισε να συρρικνώσει σε
μόνιμη βάση την δραστηριοποί-
ησή της στην Ευρώπη και να επι-
κεντρωθεί στην επέκταση στην

Κίνα. Σύμφωνα με τον Έλληνα
βιομήχανος, αυτό ήταν ένα από-
λυτο σοκ για τη βιομηχανία με-
τάλλων το οποίο οφειλόταν στο
κόστος των κανονισμών για την
ενέργεια και τους ρύπους, οι ο-
ποίοι στην Ευρώπη είναι μακράν
οι αυστηρότεροι παγκοσμίως. Εξ
ου κι ο έπαινος του Β. Μυτιλη-
ναίου στον αμερικανικό νομοθέ-
τημα για τη μείωση του πληθωρι-
σμού που όπως είπε βασίζεται
στην ομοσπονδιακή υποστήριξη.
«Στην Ευρώπη δεν το κάνουμε αυτό.
Βρισκόμαστε σε πολύ μειονεκτική
θέση σε σχέση με τους Αμερικανούς
και τους Κινέζους»  κατέληξε ο ι-
δρυτής της Mytilineos.

Το ανέκδοτο –αλλά για
κλάματα– με το πλαφόν 
Φυσικά για να επιβεβαιωθούν οι
χρησμοί Μυτιληναίου βάζει τα
χεράκια της και η ίδια η Κομι-
σιόν, βγάζοντας όμως όχι μόνο
τα ματάκια της αλλά και αυτά των
Ευρωπαίων καταναλωτών και ε-
πιχειρηματιών. Για το αληθές της
διαπίστωσης δεν χρειάζεται άλλη
απόδειξη πέραν της υπενθύμισης
της πρότασης της Κομισιόν να
μπει πλαφόν €275 ανά MWh
στην τιμή του φυσικού αερίου για
όλες τις εισαγωγές στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Και μόνο στο ά-
κουσμα του ορίου κάποιοι έβα-
λαν τα γέλια και κάποιοι άλλοι τα
κλάματα θεωρώντας ότι τα €275
είναι ένα πολύ ψηλό ταβάνι που
θα καταστεί μη γενόμενο δεδομέ-
νου του αστερίσκου που υπάρχει
στην πρόταση της Επιτροπής ο ο-
ποίος προβλέπει ενεργοποίηση
του μηχανισμού ανώτατου ορίου
εφόσον οι τιμές του φυσικού αε-
ρίου στην αγορά της Ε.Ε. πρέπει
να παραμείνουν στα επίπεδα των
€275 για δύο εβδομάδες. Αυτό
σημαίνει ότι λ.χ. ακόμη κι αν το
καλοκαίρι του 2023 η Ε.Ε. ζήσει
μία αντίστοιχη εκτόξευση τιμών
στο φυσικό αέριο σαν και αυτή
που συνέβη φέτος, το «όπλο» του
πλαφόν θα παραμείνει κλειδω-
μένο στην φαρέτρα της Κομισιόν,
αφού το υψηλό των €300/MWh
κράτησε για λίγα 24ωρα και όχι
για 15 ημέρες.

Κι εδώ θα ξαναχρειαστεί να
θυμηθούν οι Βρυξέλλες τις προ
μηνός τοποθετήσεις του προέ-
δρου της Eurometaux , Β. Μυτι-
ληναίου που επέμενε ότι ανε-
ξαρτήτως της προέλευση του αε-
ρίου, για να εφαρμοστεί σωστά το
πλαφόν θα πρέπει να βρεθεί το
«χρυσό νούμερο» της τιμολόγη-
σής του ώστε να είναι και χαμη-
λότερη από αυτήν που «παίζει»
στην ελεύθερη αγορά, αλλά και
να είναι και ελκυστική για τους
μεταφορείς LNG, ώστε να μην
διακοπεί ο εφοδιασμός.

Αλλά όπως φαίνεται στης Κο-
μισιόν την πόρτα όσο θέλεις βρό-
ντα.
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Οι πρΟειδΟπΟιΗΣειΣ Και 
τΟ «ΚατΗγΟρΩ» τΟυ γνΩΣτΗ

τΗΣ αγΟραΣ Β. ΜυτιλΗναιΟυ
ΒριΣΚΟυν ΚλειΣτα αυτια ΣτΟ
ΚΟνΚλαΒιΟ τΩν ΒρυξελλΩν 

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΚΡΙΣΗ:  
Στης Κομισιόν
την πόρτα όσο
θέλεις βρόντα… 
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Oλοκληρωμένη λύση
εξατομικευμένη, βιώσιμη

και φθηνή ενέργεια

Ο
ι Αντλίες Θερμότητας
είναι ειδικά
σχεδιασμένες για να
ανταποκρίνονται με

τον καλύτερο τρόπο στις
πολλαπλές ανάγκες θέρμανσης
κάθε τύπου κατοικίας και
αποτελούν μια μακροχρόνια
επένδυση με υψηλή ενεργειακή
αποδοτικότητα. Μπορούν να
εγκατασταθούν εύκολα και
γρήγορα σε κάθε τύπο σπιτιού
σε νέα ή υφιστάμενα κτίρια και
να συνδεθούν με υπάρχοντα
θερμαντικά σώματα, σύστημα
ενδοδαπέδιας θέρμανσης
καθώς και με σώματα Fan
Coils, όπως επίσης μπορεί 
να έχει εφαρμογή σε κεντρικά
συστήματα θέρμανσης. 
Η λειτουργία τους μπορεί να
συνδυαστεί και με ηλιακό
θερμοσίφωνα ελαχι -

στοποιώντας το κόστος για
ζεστό νερό χρήσης καθώς και
με φωτοβολταϊκά συστήματα,
για μηδενισμό του κόστους
θέρμανσης. Αξίζει να αναφερθεί
ότι οι Αντλίες Θερμότητας είναι
το φιλικότερο προς το
περιβάλλον σύστημα
θέρμανσης μειώνοντας
σημαντικά τις εκπομπές
διοξειδίου του άνθρακα (CO2)
σε σχέση με τα συμβατικά
συστήματα θέρμανσης, ενώ
ταυτόχρονα έχουν τη
μεγαλύτερη απόδοση σε
σύγκριση με τα συμβατικά
συστήματα θέρμανσης που

χρησιμοποιούν ορυκτά
καύσιμα: πιο συγκεκριμένα, σε
σχέση με τον λέβητα πετρελαίου
και αερίου, έχει τον καλύτερο
βαθμό απόδοσης καθώς η 1
kWh ενέργειας μετατρέπεται σε
3 έως 5 kWh θέρμανσης ενώ η
1 kWh πετρελαίου μετατρέπεται
σε 0,8 kWh θέρμανσης.
Επιπλέον, ενώ το πετρέλαιο και
το φυσικό αέριο είναι
γαιάνθρακες, η ηλεκτρική
ενέργεια που χρησιμοποιείται
από την αντλία θερμότητας
παράγεται από ένα μίγμα
καυσίμων, το οποίο είναι πιο
φιλικό προς το περιβάλλον,

καθώς το 2021 το 41,5%* της
παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας στην Ελλάδα
παράχθηκε  από ΑΠΕ. Η ΔΕΗ
κατανοώντας την ανάγκη για
βιώσιμες και εξατομικευμένες
λύσεις εξοικονόμησης ενέργειας
και κόστους προσφέρει το ΔΕΗ
myEnergy HeatPump, την
ολοκληρωμένη λύση με
εξειδικευμένη συμβουλευτική,
500€ επιβράβευση για την
αγορά Αντλίας Θερμότητας με
προϊόν ηλεκτρικής ενέργειας
ΔΕΗ και πράσινο ρεύμα
επιλέγοντας την πρόσθετη
υπηρεσία Green Pass.

Μέσω της ειδικά σχεδιασμένης ε-
φαρμογής που μπορείτε να βρείτε
στο https://heatpumps.dei.gr,
θα βρείτε πληροφορίες για τον
τύπο αντλίας θερμότητας που ται-
ριάζει στις ανάγκες του σπιτιού
σας καθώς και για τα αναμενόμε-
να οικονομικά, ενεργειακά και
περιβαλλοντικά οφέλη που θα έ-
χετε από την εγκατάστασή της.
Μάθετε περισσότερα για το
καλύτερο σύστημα θέρμανσης
για το δικό σας σπίτι και πώς
μπορείτε να το αποκτήσετε
https://heatpumps.dei.gr.
*Μίγμα Παραγωγής της Χώρας για
το 2021: ΔΑΠΕΕΠ

 500€
επιβράβευση

για την αγορά
Αντλίας Θερμότητας
με προϊόν
ηλεκτρικής
ενέργειας ΔΕΗ και
πράσινο ρεύμα
επιλέγοντας την
πρόσθετη υπηρεσία
Green Pass



Σ
τις 24-11-2022 ε-
πιδόθηκε προς την
εφημερίδα μας η α-
πό 24-11-2022 ε-
ξώδικη διαμαρτυ-

ρία, πρόσκληση και δήλωση
του δικηγόρου Ιωάννη Μα-
ντζουράνη, με αφορμή τη δη-
μοσίευση στην έντυπη και η-
λεκτρονική έκδοση της εφημε-
ρίδας μας του άρθρου με τίτλο
«ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΑΝΤΖΟΥΡΑΝΗΣ:
Ο «καρχαρίας» εξπέρ των σύν-
θετων καταστάσεων». 

Στο άρθρο αυτό εκφράστη-
κε η απορία του συντάκτη του
περί του «…πως γίνεται να είσαι
μέλος ενός κόμματος, το οποίο
προσπαθεί να “στριμώξει” έναν
μεγαλοεπιχειρηματία και από την
άλλη να του προσφέρεις τις νο-
μικές σου συμβουλές;…» και α-
κολούθως αναφέρθηκε ότι
«…το μυαλό όλων πάει σε υπό-
θεση διαπλοκής, καθώς για να
πλύνουμε το πρόσωπο μας χρει-
αζόμαστε και τα δύο χέρια, όπως
λέει και η παροιμία “το ένα χέρι
νίβει το άλλο και τα δύο το πρό-
σωπο”. Και ο κ. Μαντζουράνης
είχε το αριστερό του χέρι στον
ΣΥΡΙΖΑ και το δεξί του στον Κο-
ντομηνά…». 

Ο κ. Μαντζουράνης στην
ως άνω εξώδικη δήλωσή του
διαμαρτυρήθηκε για τις ανα-
φορές αυτές και τις απέρριψε
ως ψευδείς δηλώνοντάς μας
ότι όταν παρείχε «…νομικές υ-
πηρεσίες ως συνήγορος του Δ.
Κοντομηνά κατά τα έτη 2015-
2016 για την υπόθεση του Ταχυ-
δρομικού Ταμιευτηρίου, απολύ-
τως ουδεμία πολιτική ιδιότητα,
ούτε καν ιδιαίτερη σχέση είχε με
το τότε κυβερνών κόμμα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ». 

Περαιτέρω, στο άρθρο αυ-
τό έγινε αναφορά στο βιβλίο
του στενού συμβούλου του με-
τέπειτα πρωθυπουργού Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη,
στρατηγού Νίκου Γρυλλάκη,
στο οποίο βιβλίο ο Ν. Γρυλ-
λάκης ανέφερε ότι «…ο Μα-
ντζουράνης συμφώνησε να κατα-
θέσει και να δώσει στοιχεία ενα-
ντίον του Κουτσόγιωργα μετά α-
πό συνεννόηση μαζί του και με
στελέχη της Ν.Δ. που του παρεί-
χαν υποσχέσεις για ευνοϊκή νο-
μική μεταχείριση και αμοιβή 20
εκατομμύρια δραχμές.». 

Ο κ. Μαντζουράνης στην
ως άνω εξώδικη δήλωσή του
διαμαρτυρήθηκε για τις ανα-
φορές αυτές και τις απέρριψε
ως ψευδείς δηλώνοντάς μας

ότι τα όσα αναφέρθηκαν από
τον Ν. Γρυλλάκη στο βιβλίο
του σχετικά με τον ίδιο «…στη-
ρίζονται σε αναπόδεικτους και α-
ναληθείς ισχυρισμούς του Ν.
Γρυλλάκη, τους οποίους προ πολ-
λού χρόνου ο ίδιος δημοσίως έ-
χει ανασκευάσει, αλλά και άλλα
σημαίνοντα πολιτικά πρόσωπα
της ΝΔ έχουν διαψεύσει δημο-
σίως…».

Πράγματι, μετά από νεότερη
έρευνα που διενεργήσαμε, δια-
πιστώσαμε ότι ο κ. Μαντζου-

ράνης γράφτηκε επίσημα ως
μέλος του ΣΥΡΙΖΑ το έτος
2019 και ότι οι ισχυρισμοί του
Ν. Γρυλλάκη που αφορούν
στον κ. Μαντζουράνη έχουν
διαψευσθεί από τον ίδιο. Ο συ-
ντάκτης του άρθρου δεν είχε ε-
νημέρωση για την διάψευση
αυτή και η πηγή της πληροφό-
ρησης του ήταν το βιβλίο του
αποβιώσαντος στρατηγού και
που ακόμα και σήμερα πωλεί-
ται στα βιβλιοπωλεία. 

Για τους λόγους αυτούς σή-

μερα προβαίνουμε στην πα-
ρούσα δημοσίευση σε αποκα-
τάσταση της αλήθειας.

Περαιτέρω, σημειώνουμε
ότι το επίμαχο άρθρο κανέναν
σκοπό τρώσης της τιμής και
της υπόληψης του κ. Μα-
ντζουράνη είχε. Ο κ. Μα-
ντζουράνης είναι ένα πρόσω-
πο που απασχολεί την επικαι-
ρότητα επί πολλά έτη εκ της δι-
κηγορικής του ιδιότητας και οι
υποθέσεις στις οποίες έχει ε-
μπλακεί έχουν αφήσει η κάθε

μία για τους δικούς της λόγους
το στίγμα της στην σύγχρονη
πολιτική ιστορία. Είτε είναι η
υπόθεση Κοσκωτά, είτε είναι
οι τηλεοπτικές άδειες, είτε εί-
ναι η Novartis είτε οι υποκλο-
πές, καθίσταται σαφές ότι εί-
ναι αναπόφευκτος ο σχολια-
σμός των πεπραγμένων των
όποιων εμπλέκονται στις πα-
ραπάνω υποθέσεις. 

Η ΑΠΟΨΗ,
Μιχάλης Κωτσάκος
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Δήλωση προς απάντηση του εξωδίκου 
του δικηγόρου Γιάννη Μαντζουράνη
αναφορικά με άρθρο της «Α» με τίτλο 
«ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΑΝΤΖΟΥΡΑΝΗΣ: 

Ο «καρχαρίας» εξπέρ 
των σύνθετων καταστάσεων»





Ήταν μεσοκαλόκαιρο και με αρ-
κετά υψηλές θερμοκρασίες όταν
«έσκασε» για τα καλά η υπόθεση
των υποκλοπών στη χώρα μας.
Όμως έχει αρχίσει να χειμωνιά-
ζει και ο «καύσωνας» που προκά-
λεσαν οι αποκαλύψεις για το πα-
ράνομο λογισμικό Pradator, για
το ποιος παρακολουθούσε ποιον
και κυρίως για το ποιος λέει την
αλήθεια και ποιος ρίχνει λάσπη
στον ανεμιστήρα συνεχίζεται.

Η ΑΠΟΨΗ

Α
πό όσα έχουν δει το φώς της
δημοσιότητας όλους αυτούς
τους μήνες, για το μόνο που
υπάρχει έμμεση ή άμεση συ-
ναίνεση είναι ότι το

«Pradator» μπήκε κάποια στιγμή σε ελλη-
νική πρίζα, τέντωσε τα «αυτιά» του και πα-
ρακολούθησε δεκάδες ανθρώπους. Αυτό
που παραμένει στο σκοτάδι είναι ποιος το
προμηθεύτηκε και ποιος το έβαλε σε λει-
τουργία. Και επ’ αυτού, υπάρχουν για την
ώρα δύο κυρίαρχα αφηγήματα. Το ένα εί-
ναι αυτό της κυβέρνησης που δια των
εκπροσώπων της –προεξάρχοντος του
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτά-
κη– διαρρηγνύει τα ιμάτιά της ότι ου-
δέποτε απέκτησε τον παράνομο ηλε-
κτρονικό ωτακουστή κι ότι πρέπει να
αναζητηθεί αλλού ο «ένοχος». 

Το άλλο είναι αυτό της αντιπολίτευ-
σης που επιμένει ότι η κυβερνώσα Νέα
Δημοκρατία είναι ο εντολέας των υπο-
κλοπών, πατώντας στις βάρκες των
δημοσιογραφικών ερευνών που «έτρε-
ξαν» κατά κύριο λόγο το site «Inside
Story» που φέρει την υπογραφή του
Τάσου Τέλλογλου, η εφημερίδα
«Documento» του Κώστα Βαξεβάνη,
αλλά και οι εφημερίδες «ΝΕΑ» και
«ΒΗΜΑ».

Για μεν το κυβερνητικό στρατόπεδο η ε-
πιχειρηματολογία είναι κοινή, λιτή και χω-
ρίς άλλες εξηγήσεις, δεδομένου ότι για όσα
ΔΕΝ λέγονται ή ΔΕΝ εξηγούνται επαρκώς
η ευθύνη αποδίδεται στου φραγμούς που
θέτει το συνταγματικό απόρρητο. Είναι εν-
δεικτικό ότι στις 29 Ιουλίου συνεδρίασε
κεκλεισμένων των θυρών η Επιτροπής Θε-
σμών και Διαφάνειας της Βουλής με θέμα

την παρακολούθηση του κινητού του αρ-
χηγού του ΠΑΣΟΚ, Νίκου Ανδρουλάκη,
και εκεί εμφανίστηκαν με κοινή γραμμή: 

• Ο υπουργός Επικρατείας, Γιώργος
Γεραπετρίτης, εκπροσωπώντας την κυ-
βέρνηση, που φέρεται να διαβεβαίωσε ότι
το ελληνικό Δημόσιο ΟΥΔΕΠΟΤΕ έχει
προμηθευτεί παράνομο λογισμικό πα-
ρακολούθησης και δεν υπάρχει, ούτε ά-
μεσα, ούτε έμμεσα τέτοια σύμβαση.

• Ο υπουργός Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Κυριάκος Πιερρακάκης, που εμ-
φανίζεται να ενημέρωσε τα μέλη της Επι-
τροπής για τον τρόπο λειτουργίας των επί-
δικων λογισμικών παρουσιάζοντας εκθέ-
σεις της Facebook αλλά και του Ευρωκοι-
νοβουλίου, αρνούμενος παράλληλα ό-
τι η ελληνική κυβέρνηση έχει προμη-
θευτεί ένα τέτοιο «εργαλείο».

• Ο τότε διοικητής της ΕΥΠ, Πανα-
γιώτης Κοντολέων, που φέρεται να δια-
βεβαίωσε κι αυτός με τη σειρά του ότι η Ε-
θνική Υπηρεσία Πληροφοριών δεν
παρακολουθεί πολιτικούς και βεβαίως
δεν έχει προμηθευτεί το Predator.

Επίσης, στις 26 Αυγούστου, σε νέα συ-
νεδρίαση της Επιτροπής Θεσμών και Δια-
φάνειας προσήλθε ο Θεμιστοκλής Δεμί-
ρης, ο αντικαταστάτης του αποπεμφθέντα
από την ηγεσία της ΕΥΠ Π. Κοντολέοντα,
ο οποίος επανέλαβε ότι η Ελλάδα δεν έ-
χει προμηθευτεί το «Predator» και πως
η υπηρεσία του δεν έχει στην κατοχή
της το συγκεκριμένο σύστημα παρακο-
λουθήσεων. 

Στις παραπάνω διαβεβαιώσεις θα πρέ-
πει να προστεθούν κι αυτές που έδωσαν ο
Κυριάκος Μητσοτάκης και ο Γρηγόρης
Δημητριάδης. Ο μεν πρωθυπουργός πα-
ραχώρησε συνέντευξη στις 7 Νοεμβρίου
στον ΑΝΤ1 λέγοντας ότι υπάρχει λογι-
σμικό «Predator» στην Ελλάδα αλλά το
χειρίζονται παράκεντρα εκτός ΕΥΠ. Ο
δε πρώην γενικός γραμματέας του πρωθυ-
πουργού εμφανίστηκε στη συνεδρίαση της
Επιτροπής Θεσμών και Διαφάνειας της
28ης Νοεμβρίου και αρνήθηκε κάθε κα-
ταγγελλόμενη ανάμειξη της κυβέρνη-
σης με την προμήθεια ή τη χρήση του
«Predator». 

ΟΙ ΚΑΤΑΓΓΕΛΛΟΝΤΕΣ 
Σίγουρος 
ο Τέλλογλου…
Επί της ουσίας η κυβέρ-
νηση αρνείται κατηγο-
ρηματικά αυτά που της
προσάπτουν οι δημο-
σιογραφικές πένες που
με λιγότεροι ή περισσό-
τερο απόλυτο τρόπο ι-

σχυρίζονται ότι ο ιστός των παρακολουθήσε-
ων έχει εξυφανθεί στη Μέγαρο Μαξίμου με
εκτελεστικό βραχίονα την ΕΥΠ. Για παρά-
δειγμα στις 14 Νοεμβρίου στο Inside Story
«ανέβηκε» ένα ρεπορτάζ που τιτλοφορείται
«Ελληνικό δημόσιο και Intellexa: κι όμως γνωρί-
ζονται» και το οποίο φέρει τις υπογραφές των
Τάσου Τέλλογλου και Ελίζας Τριανταφύλ-
λου. Επικαλούμενοι δημοσιογραφικές πηγές
τους, οι δύο ρεπόρτερ υποστηρίζουν μεταξύ
άλλων ότι «στην Αγία Παρασκευή, σε χώρο που
ελέγχει η ελληνική κυβέρνηση, εγκαταστάθηκε το
σύστημα παράνομης παρακολούθησης Predator
της Intellexa. Η αγορά του κόστισε στην ελληνική
πλευρά 7 εκατ. ευρώ και από εκεί και πέρα το κό-
στος για 10 στόχους τον μήνα που εναλλάσσο-
νται, είναι στα 150.000 ευρώ. Σύμφωνα με τις ί-
διες πηγές, η αγορά του συστήματος “κρύφτηκε”
μέσα σε άλλη σύμβαση της ΕΥΠ».

Αξίζει να σημειωθεί ότι σε άλλο άρθρο του
που αναρτήθηκε στον ιστότοπο του Ιδρύμα-
τος Χάινριχ Μπελ στις 24 Οκτωβρίου, ο Τ.
Τέλλογλου κατήγγειλε ότι έχει πέσει και ο ί-
διος θύμα παρακολούθησης, περιγράφοντας
περιστατικά που προσομοιάζουν με αποσπά-
σματα κινηματογραφικού κατασκοπευτικού
θρίλερ. Ακολούθησαν και δύο συνεντεύξεις
του Τ. Τέλλογλου. Η μία στις 27 Νοεμβρίου
στο pod.gr έχοντας απέναντί του τον Σταύρο
Θεοδωράκη και η άλλη στις 28 Νοεμβρίου
που φιλοξενήθηκε στο ειδησεογραφικό site
Libre. Στο μεν pod.gr, o Τ. Τέλλογλου προ-
σωποποίησε την κυβερνητική ευθύνη για τις
υποκλοπές στο πρόσωπο του Γρηγόρη Δη-
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>> Εν αναμονή των αποδείξεων για το ποιος 
τελικά έκανε τις υποκλοπές οι καταγγέλλοντες 
επιζητούν «συνταγή» Novartis 

Κουκουλοφόροι 
δια πάσαν 
νόσον και…
ετυμηγορία 
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μητριάδη ισχυριζόμενος ότι ήταν εκείνος που
αποφάσιζε και ότι «υπήρχαν κάποιοι ιδιώτες που
έπαιζαν κάποιο ρόλο που αρνούνται τώρα τη συμ-
μετοχή τους (…)», ενώ συμπλήρωσε ότι ο Π.
Κοντολέων δεν είχε δυνατότητα αυτόνομων
αποφάσεων. Την βεβαιότητα ότι το Predator
“χρησιμοποιείτο από το κράτος» εξέφρασε ο Τέλ-
λογλου και στη συνέντευξή του στο Libre. 

Ο… δοσατζής Βαξεβάνης 
Λιγότερο κομψά αλλά
με την ίδια απολυτότη-
τα υποστηρίζει και ο Κ.
Βαξεβάνης το σενάριο
ότι η κυβέρνηση και ο
Κυριάκος Μητσοτά-
κης είναι οι ενορχη-
στρωτές των «κοριών».
Στις 6, στις 13, στις 20

και στις 27 Νοεμβρίου η εφημερίδα
«Documento» δημοσίευσε σε… δόσεις τις φε-
ρόμενες λίστες των παρακολουθούμενων α-
πό το σύστημα Predator προσώπων. Είναι χα-
ρακτηριστικό πως όταν την Κυριακή 13 Νο-
εμβρίου ο Κ. Βαξεβάνης δημοσίευσε το δεύ-
τερο μέρος της λίστας, συνόδευσε την παρά-
θεση των ονομάτων των παρακολουθούμε-
νων με ένα flash story για τον καθένα εξ αυτών
στο οποίο επιχειρήθηκε να εξηγηθεί ο λόγος
για τον οποίο γινόταν η παρακολούθηση. 

Οι μπαλοθιές από 
«ΝΕΑ» και «ΒΗΜΑ»
Το… λιθαράκι τους στο οικοδόμημα των α-
ποκαλύψεων για τις παρακολουθήσεις μέσω
Predator έχουν βάλει και δύο δημοσιογρά-
φοι των εφημερίδων «ΝΕΑ» και «ΒΗΜΑ». Ο
λόγος για τον Γιώργο Παπαχρήστο και τον
αστυνομικό συντάκτη Βασίλη Λαμπρόπου-
λο. Ξεκινώντας από τον τελευταίο, ο έμπει-
ρος ρεπόρτερ υπογράφει ρεπορτάζ στο «ΒΗ-
ΜΑ» της 13ης Νοεμβρίου σύμφωνα με το ο-
ποίο από το 2020 «ο Ισραηλινός “εκπρόσωπος”
του κατασκοπευτικού λογισμικού “Predator” Σα-
χάκ Αβνί είχε συναντήσεις με τον πρώην διοικητή
της ΕΥΠ Παναγιώτη Κοντολέοντα και τον επιχει-
ρηματία (στενό φίλο του πρώην γενικού γραμμα-
τέα του πρωθυπουργού Γρηγόρη Δημητριάδη)
Γιάννη Λαβράνο στο γραφείο του τελευταίου στο
Νέο Ψυχικό, πίσω από το Πεντάγωνο.».

Στη συνέχεια του ίδιου ρεπορτάζ περιγρά-
φεται ότι «ο Σαχάκ Αβνί, σε συνεννόηση με τον
Γιάννη Λαβράνο, τη διοίκηση της ΕΥΠ και με α-
ναφερόμενη γνώση του κ. Δημητριάδη, είχε ε-
νεργοποιήσει αρχικά το “Predator” στα γραφεία
των μυστικών υπηρεσιών στην Αγία Παρασκευή
με πρώτο “στόχο” αλλοδαπό για τον οποίο υπήρ-
χε έντονο ενδιαφέρον για λόγους εθνικής ασφα-
λείας.». Σύμφωνα, πάντα, με τον αστυνομικό
συντάκτη του ΒΗΜΑΤΟΣ «μετά την παρακο-
λούθηση του αλλοδαπού, όπου δεν υπήρχε επι-
τυχία, οι στόχοι του “Predator” άρχισαν να αυ-
ξάνονται αλματωδώς (έχει τη δυνατότητα κατα-
γραφής δεδομένων από 150 έως 200 κινητά ετη-
σίως) και επεκτάθηκαν, με κύριο ενδιαφέρον για
υπουργούς της ΝΔ αλλά και επιχειρηματίες, προς
εξυπηρέτηση πολυποίκιλων συμφερόντων του ί-
διου “κέντρου”».

Επτά ημέρες μετά, στις 20 Νοεμβρίου ο Β.
Λαμπρόπουλος επανέρχεται με νέο ρεπορ-
τάζ στο «ΒΗΜΑ» γράφοντας, μεταξύ άλλων,
τα εξής:

«Στο πίσω μέρος, προς την πλευρά του Υμητ-
τού, του διώροφου κτιρίου των εγκαταστάσεων
της ΕΥΠ στην Αγία Παρασκευή που προοριζόταν
να φιλοξενήσει μονάδες των μυστικών υπηρεσιών

για την “ασφάλεια του κυβερνοχώρου” είχε εγκα-
τασταθεί και λειτουργούσε την περίοδο, κυρίως,
2020 -2022 το παράνομο λογισμικό Predator που
φέρεται να παρακολουθούσε δεκάδες πολιτικούς,
δημοσιογράφους, επιχειρηματίες και άλλους ι-
διώτες! Στον συγκεκριμένο χώρο έδιναν παρών α-
στυνομικοί που είχαν μετατεθεί στην ΕΥΠ κυρίως
από την Υποδιεύθυνση Δίωξης Οργανωμένου Ε-
γκλήματος της Ασφάλειας Αττικής αλλά και άλ-
λες αστυνομικές υπηρεσίες.». 

Στο ίδιο τέμπο και ο Γ. Παπαχρήστος,
που στις 7 Νοεμβρίου και από τη στήλη «ΣΤΙΓ-
ΜΑ» την οποία επιμελείται στα «ΝΕΑ» έγρα-
ψε ότι «από τα τέλη Αυγούστου, όπως εγκύρως
και εγκαίρως είχα ενημερώσει, στο μικρό χωριό
των Αθηνών κυκλοφορούσε ότι δεν είναι μόνο ο
πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ στόχος της παρακολούθη-
σης από το συστηματάκι των “πονηρών” με επι-
κεφαλής τον “ανιψιό” Γρηγόρη Δημητριάδη και ε-
νεργούμενα το κουμπαράκι του τον Λαβράνο, τον
τέως αρχηγό της ΕΥΠ κ.λπ., υπάρχουν και άλλοι.». 

Ο Παπαχρήστος ξαναχτύπησε από την ί-
δια στήλη των ΝΕΩΝ την περασμένη Τρίτη
(29/11) γράφοντας ότι σύμφωνα με τα όσα
του είπε «πηγή» του, οι χρήστες του συστήμα-
τος Predator «άκουγαν» κάθε μήνα μέχρι και
300 τηλεφωνικούς αριθμούς, ενώ αναρωτώ-
μενος για λογαριασμό ποιου γίνονταν οι πα-
ρακολουθήσεις, απάντησε σιβυλλικά: «Κατά
τον Δημητριάδη ουδεμία περίπτωση χρήσης ή
κτήσης του συστήματος έγινε από την Εθνική Υ-
πηρεσία Πληροφοριών ή από άλλον κρατικό φο-
ρέα ή οργανισμό. Το είπε χθες (σ.σ. την περα-
σμένη Δευτέρα) στην Επιτροπή Διαφάνειας της
Βουλής, και είμαστε υποχρεωμένοι να τον πιστέ-
ψουμε. Μέχρι τη στιγμή που –κατά τον δικό μου–
θα αποδώσει η έρευνα που έχει ανατεθεί (από
ποιον δεν ξέρω, μη με ρωτάτε) σε εταιρεία ερευ-
νών του εξωτερικού προκειμένου να αποδείξει το
αντίθετο - αν υπάρχει. Τι να υπάρχει; Μια σύμ-
βαση, παιδιά, μια σύμβαση».

Δηλαδή κάνοντας σούμα τα όσα έγρα-
ψαν τέσσερις μεγάλες δημοσιογραφικές
πένες (Τέλλογλου, Λαμπρόπουλος, Παπα-
χρήστος, Βαξεβάνης) χωρίς καμία επιφύ-
λαξη, ευθέως διατυπώνεται με βεβαιότητα
η θέση τους, ότι υπάρχει «Predator», ότι
έχει αγοραστεί από το κράτος, ότι το χειρί-
ζονταν δημόσιοι λειτουργοί, όχι για πα-
ρακολουθήσεις πολιτικών αντιπάλων της
Ν.Δ. –εξαίρεση ο Νίκος Ανδρουλάκης–
αλλά για τους υπουργούς της, για πρώην
πρωθυπουργό, για επιχειρηματίες κλπ.

Για όλα αυτά βεβαίως εξυπακούεται ό-
τι θα κληθούν να προσκομίσουν και τα
αποδεικτικά στοιχεία για τις ποινικά –και
όχι μόνο– παραβάσεις των προσώπων
που δημόσια κατηγορούν. Οφείλει η Δι-
καιοσύνη να καλέσει άμεσα τους καταγ-
γέλλοντες δημοσιογράφους να αποδεί-
ξουν την εμπλοκή των κυβερνητικών α-
ξιωματούχων. Αν όμως αποδείξεις δεν υ-
πάρχουν και βεβαίως δεν κατατεθούν, α-
πλά και μόνο γιατί η ερευνητική δημοσιο-
γραφία θέλησε να εδραιώσει τη δυναμική
της, τότε το… εδώλιο δεν θα πρέπει να έχει

πρόβλημα για να τους φιλοξενήσει. Όπως
δεν πρέπει να έχει πρόβλημα και με τους
κυβερνητικούς αξιωματούχους, αν οι ρε-
πόρτερ έχουν δίκιο… 

Και ζήσαν αυτοί… 
κακά κι εμείς καλύτερα
Όλο το ζουμί, λοιπόν, είναι αν υπάρχουν
σοβαρές αποδείξεις προμήθειας του συ-
στήματος παρακολούθησης Predator α-
πό την κυβέρνηση. Στο ενδεχόμενο που
τεκμηριωθεί κάτι τέτοιο η κυβέρνηση δεν
θα μπορεί να ισχυριστεί ότι προμηθεύτη-
κε το σύστημα κρυφά από τον πρωθυ-
πουργό αλλά δεν το χρησιμοποίησε. Αν
από την άλλη η έρευνα δείξει ότι οι «κο-
ριοί» από κέντρα εκτός κυβέρνησης, επι-
χειρηματικά ή άλλα, τότε… πιάσ’ το αυγό
και κούρεφ’ το!!! 
Εδώ δεν τα κατάφερε η Άνγκελα Μέρκελ να
βρει άκρη με τη φερόμενη παρακολούθησή
της του τηλεφώνου της 2013 από τους Αμερι-
κανούς, θα βρει η Ελλάδα; 

Υπό αυτό το πρίσμα η υποτιθέμενη σύμ-
βαση που αναφέρει ο Γ. Παπαχρήστος είναι
μάλλον αυτή που θα οδηγήσει –αν και εφό-
σον υφίσταται και ανακαλυφθεί– στη διαλεύ-
κανση της μυστηριώδους υπόθεσης των υπο-
κλοπών. Διότι για την ώρα δεν έχουμε τίποτα
περισσότερο από τον λόγο των ρεπόρτερ α-
πέναντι στον λόγο της κυβέρνησης. 

Και σε αυτή την περίπτωση δύο τινά
μπορεί να συμβαίνουν: ή ψεύδεται ασύ-
στολα όλο το κυβερνητικό οικοσύστημα
του Μεγάρου Μαξίμου ή έχει πέσει θύμα
εξωφρενικής και ασυγχώρητης παρα-
πληροφόρησης ο δημοσιογραφικός κό-
σμος. 

Το θέμα, ωστόσο, είναι τι θα συμβεί όταν η
έρευνα των αρμοδίων αρχών καταδείξει ποι-
ος είναι τελικά ο ψεύτης. 

Διότι αν είναι η κυβερνητική πλευρά, ο νο-
μοθέτης έχει προβλέψει τα επίχειρα της όποι-
ας παρανομίας, όσο για τον λαό θα αξιολο-
γήσει στην κάλπη τα πεπραγμένα της διακυ-
βέρνησης και σε αυτό το θέμα. 

Αν είναι, όμως, η δημοσιογραφική πένα
αυτή που έσφαλε, τι μέλλει γενέσθαι; Θα ι-
σχυριστούν οι γράφοντες «αυτές τις μαρτυρίες
είχαμε, δεν τρέχει τίποτα αν δεν αποδείχτηκαν α-
ληθείς» και ζήσαν αυτοί –οι καταγγελλόμενοι–
κακά κι εμείς καλύτερα;

Δεν το λέμε τυχαία αυτό  διότι την ώρα που
π.χ. στο «Documento» έχουν βγάλει και την
«ετυμηγορία» ότι εγκέφαλος του συστήματος
παρακολούθησης είναι ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης (σ.σ. σύμφωνα με τα ρεπορτάζ της ε-
φημερίδας του Βαξεβάνη ο πρωθυπουργός
συντόνιζε «δύο συστήματα αλληλοσυμπληρού-
μενα») υπάρχει η τουλάχιστον περίεργη πα-
ραδοχή Τέλλογλου, ότι παρά τα όσα αποκα-
λύπτει στα ρεπορτάζ του «δεν πρόκειται να βρε-
θεί σύμβαση η απόδειξη παροχής υπηρεσιών».
Εν ολίγοις ο Τέλλογλου λέει ότι το «ξέρω αλλά
δεν μπορώ να το αποδείξω».

Ακόμη πιο περίεργο είναι ότι ο δημοσιο-
γράφος θεωρεί απόδειξη ενοχής την «αρνη-
σιμότητα» που όπως λέει «είναι η καρδιά της
διανοητικής στάσης όσων εμπλέκονται σε παρό-
μοιες συναλλαγές». 

Δηλαδή, ούτε λίγο ούτε πολύ, ο κατά
τα άλλα έμπειρος δημοσιογράφος –που
έχει σπουδάσει και νομικά– θεωρεί από-
δειξη ενοχής ενός καταγγελλόμενου το
γεγονός ότι συνήθως οι ένοχοι αρνούνται
ότι είναι ένοχοι!!! 

«Ας βάλουμε κουκούλες…» 
Για να συμπληρωθεί το παζλ της ύπαρξης ή
μη επαρκών αποδείξεων για το αν η κυβέρ-
νηση προμηθεύτηκε το Predator, δεν θα πρέ-
πει να προσπεραστεί η πρόσφατη δήλωση
του επικεφαλής του τομέα Δικαιοσύνης του
ΣΥΡΙΖΑ και δικηγόρου του δημοσιογράφου
Κώστα Βαξεβάνη,
Γιάννη Μαντζουρά-
νη, ότι για τις παρα-
κολουθήσεις δεν υ-
πάρχουν στοιχεία
παρά μόνο μαρτυ-
ρίες. Μιλώντας στον
ιστότοπο Militaire
News και στον δημο-
σιογράφο Πάρι Καρ-
βουνόπουλο, ο κ. Μαντζουράνης ανέφερε
συγκεκριμένα: «Τα γραφεία έκλεισαν. Μεταφέρ-
θηκαν. Ο λογιστής άλλαξε και τα μηχανήματα ό-
δευσαν αρχικά προς κάποια οικία, στα υπόγεια
κάποιας κατοικίας στο Ψυχικό και μετά προς ά-
γνωστον κατεύθυνση. Αυτό τι σημαίνει; Ότι υ-
πάρχει αδυναμία κτήσης ή ανάκτησης των απο-
δείξεων, οι οποίες είτε έχουν εξαφανιστεί, με την
έννοια είτε έχουν καταστραφεί, είτε έχουν φυλα-
χτεί σε κάποιο ντουλάπι καλοκλειδωμένες, ώστε
να χρησιμοποιηθούν ή να απειλείται ότι θα χρη-
σιμοποιηθούν προς τους κατάλληλους αποδέ-
κτες». Ερωτώμενος δε για το πώς θα διαλευ-
κανθεί η υπόθεση δίχως αποδεικτικά στοι-
χεία, η απάντηση του στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ
ήταν ότι αυτό θα μπορέσει πια να γίνει με
μαρτυρίες, με τον κ. Μαντζουράνη να υπο-
γραμμίζει στη συνέχεια ότι «υπάρχει πλέον μια
νομική ασπίδα προστασίας αυτών των μαρτύρων
δημοσίου συμφέροντος ή προστατευόμενων μαρ-
τύρων, όπως λέγονται, οι οποίοι, αν θελήσουν και
αν προχωρήσει η έρευνα, θα έχουν την κατάλλη-
λη προστασία. Δεν βλέπω μεγάλες δυνατότητες
άλλων αποδεικτικών στοιχείων, εκτός μόνο των
στοιχείων που τηρούν οι πάροχοι, όπου όταν γί-
νονται οι επισυνδέσεις, οι πάροχοι πρέπει να
κρατάνε στοιχεία για ένα χρονικό διάστημα».

Θα μπορούσε να βρει η πρόταση Μα-
ντζουράνη έδαφος εφαρμογής; Πιθανόν,
αλλά υπό μία προϋπόθεση: να συμφω-
νηθεί ότι αν οι κατηγορίες αποδειχτούν
ψευδείς, θα αφαιρεθούν οι κουκούλες
και οι μάρτυρες θα αντιμετωπίσουν τη Δι-
καιοσύνη για τα ψεύδη τους. Έλα, όμως,
που αν συνέβαινε ποτέ κάτι τέτοιο, θα ε-
τίθετο το εύλογο ερώτημα «γιατί στη σκευ-
ωρία της Novartis δεν βγήκαν οι κουκούλες
παρά το γεγονός ότι δεν αποδείχτηκαν οι ι-
σχυρισμοί των κουκουλοφόρων μαρτύρων;». 

Πολύ απλά ο δικηγόρος της κας Του-
λουπάκη, Γ. Μαντζουράνης, δεν αρκείται
στην πρακτική με την οποία γλύτωσε τα χει-
ρότερα η πελάτης του πρώην εισαγγελέας
Διαφθοράς –αφού οι τότε κουκουλοφόροι
έλεγαν ό,τι ήθελαν χωρίς καμία συνέπεια–
αλλά προτείνει την ίδια διαδικασία εκ του
ασφαλούς αφού κι αν ακόμα σπιλωθεί η
κυβέρνηση και ο πρωθυπουργός από εν-
δεχομένως ανύπαρκτα και υποβολιμαία
στοιχεία των κουκουλοφόρων Νο2 και μά-
λιστα ενόψει εκλογών, οι ψευδομάρτυρες
αυτοί να παραμείνουν ατιμώρητοι…

Με αυτόν τον σχεδιασμό ο κ. Μαντζου-
ράνης, μέλος του ΣΥΡΙΖΑ, θα έχει προ-
σφέρει τα μέγιστα στο κόμμα του. Επα-
ξίως, πέραν της θέσης του ως επικεφαλής
του τομέα Δικαιοσύνης, επιβάλλεται να
του δοθεί και η αρμοδιότητα του στρατη-
γικού σχεδιασμού της Κουμουνδούρου.



Η
εκδίκαση της υπόθεσης
Παπαγγελόπουλου -
Τουλουπάκη συνεχίζεται
με την «ιδιαίτερη» σοβα-

ρότητα, εκ μέρους της Προέδρου του
Ειδικού Δικαστηρίου Βασ.Ηλιο-
πούλου με την «πολύτιμη» βοή-
θεια της Εισαγγελέως Ολγας Σμυρ-
λή. Μετά την εξέταση κάθε μάρτυρα,
όλη η γνωστή μερίδα του τύπου (
Ντοκουμέντο κλπ) αναρτούσε άρθρα
με τίτλο  «ο τάδε μάρτυρας απάλλαξε
την Τουλουπάκη και τον Παπαγ-
γελόπουλο» και διάφορα άλλα πα-
ρεμφερή. Οι μάρτυρες που κατέθε-
σαν υπέρ των κατηγορούμενων ή-
ταν οι εισαγγελείς πρωτοδικών Σ.
Μανώλης, Χ. Ντζούρας και ο δη-
μοσιογράφος Κ. Βαξεβάνης, οι ο-
ποίοι ως γνωστόν μέχρι να εκδοθεί
το βούλευμα του Δικαστικού Συμ-
βουλίου του Ειδικού Δικαστηρίου ή-
ταν συγκατηγορούμενοι με τους
προαναφερόμενους κατηγορούμε-
νους. Και μόνο η ιδιότητα του
πρώην συγκατηγορούμενου ο-
δηγεί κάθε τρίτο να καταλάβει,
γιατί αυτοί κατέθεσαν υπέρ των
νυν κατηγορούμενων. Ήταν δυ-
νατόν να καταθέσουν διαφορετι-
κά;  Προφανώς και όχι. Και αν
αυτού του είδους η κατάθεση προ-
καλεί δεύτερες σκέψεις, η απόφαση
της εισαγγελέως της έδρας, να συ-
μπεριλάβει τα παραπάνω πρόσωπα
στους μάρτυρες του κατηγορητηρίου
προκαλεί πολύ περισσότερες... Η α-
πορία είναι πολύ απλή και απευθύ-
νεται σε όλα τα μέλη της σύνθεσης
του Ειδικού Δικαστηρίου. Έχουν
συναντήσει ποτέ στα 35 χρόνια
της δικαστικής τους πορείας τέ-
τοια πρακτική από τον Εισαγγε-
λέα της έδρας; Δηλαδή πρώην συ-
γκατηγορούμενοι να καθίστανται
μάρτυρες του κατηγορητηρίου; Η α-
πάντηση είναι δύσκολο να δοθεί α-
φού πολύ απλά τέτοια περίπτωση
δεν υπάρχει. Τότε βέβαια γεννάται
το επόμενο ερώτημα το οποίο αφο-
ρά την Εισαγγελέα της έδρας γιατί
δηλαδή έβαλε τα πρόσωπα αυτά ως
μάρτυρες του κατηγορητηρίου… α-
πάντηση βεβαίως δεν αναμένουμε.

Παράσταση Δελφιναρίου 
η κατάθεση της πρώην 
Εισαγγελέως Α.Π. 
Ξένης Δημητρίου 
Η μεγαλύτερη παρωδία κατάθεσης
μέχρι τώρα αφορά εκείνη που έδω-
σε ως μάρτυρας η πρώην Εισαγγε-
λέας του Αρείου Πάγου Ξένη Δη-
μητρίου, η οποία χωρίς να αναλο-
γιστεί το κύρος της πρώην ιδιότητας
της, και με την ανοχή της Προέδρου
κατέθεσε απίθανα πράγματα τα ο-
ποία ακροβατούσαν μεταξύ αλήθει-
ας και ψεύδους και εξέφρασε κρί-
σεις , οι οποίες μόνο πικρό γέλιο,
μπορεί να προκαλέσουν σε όσους
γνωρίζουν την υπόθεση. 

Συγκριμένα κατέθεσε:
1.« Στις 5-2-2018 /ήρθε σε μένα αντί-
γραφο της δικογραφίας που αφορούσε
τα 10 πολιτικά πρόσωπα συν ένα το
11ο που ήταν του κ. Κουρουμπλή σχε-

τικά με την NOVARTIS. Οι τότε επίκου-
ροι Εισαγγελείς πράγματι μου παρέδω-
σαν ένα πολυσέλιδο πόρισμα. το διά-
βασα, είδα και τις αναφορές που υπήρ-
χαν και στη συνέχεια το διαβίβασα
στον Υπουργό Δικαιοσύνης προκειμέ-
νου να το διαβιβάσει στην Βουλή.» Όλα
αυτά βεβαίως τα είπε για να στηρίξει
δικαστικά την κα. Τουλουπάκη. 

Πριν 3 χρόνια όμως ενώπιον του
Αντιπρόεδρου του Συμβουλίου της
Επικρατείας είχε καταθέσει ένορκα  

«Στις 5-2-2018 ήρθε από την Ει-
σαγγελία Διαφθοράς ....δικογραφία
ή μέρος δικογραφίας της δικογρα-
φίας  NOVARTIS προκειμένου να
διαβιβαστεί στην Βουλή των Ελλή-
νων..... έμεινε στα χέρια μου για
τρία τέταρτα περίπου, όσο χρειάστη-
κε να διαβάσω το σχετικό διαβιβα-
στικό έγγραφο και άμεσα το διαβί-
βασα στο Υπουργείο Δικαιοσύνης».

Δηλαδή, η κυρία Εισαγγελέας
αρχικά είπε ότι διάβασε μόνο το
διαβιβαστικό και μετά ενώπιον του
Ειδικού Δικαστηρίου είπε ότι μελέ-
τησε το πόρισμα των 50 σελίδων…
Προφανώς η πρώην ανώτατη εισαγ-
γελέας έχει εντυπωσιαστεί από το
γνωστό σλόγκαν Ελληνικής ταινίας
που αναφέρει ότι «Με λένε Ρίζο και
όπως θέλω τα ορίζω» και το χρησι-
μοποιεί.

2) Σε άλλο σημείο της κατάθεσης
της, σύμφωνα με τα δημοσιεύματα
του τύπου, ανέφερε ότι με προτροπή
της η Ε.Ράικου έστειλε αίτημα δικα-
στικής συνδρομής προς τις ΗΠΑ με
σκοπό την διερεύνηση ευθυνών
και πολιτικών προσώπων για
την υπόθεση NOVARTIS.

Το ψεύδος στην κατάθεση της κυ-
ρίας Δημητρίου είναι ότι στην συ-
γκεκριμένη δικαστική συνδρομή
που απέστειλε η Ε.Ράικου, γίνε-
ται αναφορά ΜΟΝΟ για ΄Έλλη-
νες πολίτες και όχι για Έλληνες
πολιτικούς. Οι πολιτικοί μπλέχτη-
καν αργότερα από τους κουκουλο-
φόρους με την «αμέριστη» συμπαρά-
σταση της κυρίας Τουλουπάκη...

3) Επίσης, κατέθεσε ότι ήταν πο-

λιτικώς ουδέτερη και ήθελε να πη-
γαίνουν στο γραφείο της πολιτικοί.
Έτσι εντελώς τυχαία(!!!), την ημέ-
ρα που δημοσιοποιήθηκε η υπόθε-
ση ΝΟVARTIS, προφανώς πέρασε
από το γραφείο της ο Βουλευτής
Δ.Τζανακόπουλος για καφεδάκι
και παρεμπιπτόντως για να την ρω-
τήσει σχετικά με την πορεία της υ-
πόθεσης ΝΟVARTIS. Όταν πλέον ο
βουλευτής ενημερώθηκε ότι ο φά-
κελος NOVARTIS είχε φύγει από τα
χέρια της, ήσυχος πλέον εξήλθε του
Αρείου Πάγου, και έδωσε το γνωστό
σόου στα ΜΜΕ που περιέργως βρέ-
θηκαν στην είσοδο του Μεγάρου του
Α.Π…

Τώρα το πόσο πολιτικά ουδέτερη
ήταν η αποκαλούμενη από τους συ-
ναδέλφους της «θείτσα»- λόγω της
ζεστής συνδρομής της στα προβλή-
ματα τους- προκύπτει πάλι από την
κατάθεση της στον αντιπρόεδρο του
ΣτΕ, όταν είπε ότι τις αναφορές Γ.
Αγγελή και Ε.Τουλουπάκη, τις είχε
βάλει στο αρχείο στις αρχές του
2019 , και τις ανέσυρε μετά το πέ-
ρας των ευρωεκλογών και των πε-
ριφερειακών και δημοτικών εκλο-
γών στο τέλος Μαΐου 2019.

Δηλαδή , η κυρία Δημητρίου
περίμενε το αποτέλεσμα των ευ-
ρωεκλογών και των αυτοδιοικη-
τικών εκλογών για να ανασύρει
την υπόθεση που αφορούσε την
συμπεριφορά δύο Εισαγγελέων
με σαφέστατες πολιτικές αιχμές
εκατέρωθεν. Τόσο απολιτίκ ήταν.
Και για αυτό το σημείο της κατάθε-
σης της η κ. Πρόεδρος του Δικαστη-
ρίου, δεν την ρώτησε έστω και για
τους τύπους κάτι σχετικό... προφα-
νώς δεν ήθελε να την φέρει σε δύ-
σκολη θέση.

4) Το πιο απολαυστικό σημείο
της κατάθεσης της ήταν αυτό που εί-
πε σχετικά με τις ενέργειες που έκα-
νε προκειμένου να αποκαλύψει ποι-
ος ήταν ο Ρασπούτιν. Όταν της υπο-
βλήθηκε η σχετική καταγγελία, εκεί-
νη όπως είπε,  την ανέθεσε αμέσως
σε Εισαγγελέα αλλά δεν ξέρει την

πορεία και το αποτέλεσμα της έρευ-
νας. 

Περιέργως η Πρόεδρος του
Ειδικού Δικαστηρίου ξεχάστηκε
και δεν έθεσε το ερώτημα σε ποι-
όν Εισαγγελέα ανέθεσε την έρευ-
να. Και βεβαίως δεν ρώτησε γιατί
η απάντηση παρά τις δύσκολες
μέρες που περνάμε θα προκα-
λούσε γέλιο στο ακροατήριο αλλά
και στην έδρα. Γιατί; Η κυρία Δη-
μητρίου ανέθεσε την έρευνα αρ-
χικά στην κυρία Τουλουπάκη. Έ-
βαλε δηλαδή «τον λύκο να φυλά-
ει τα πρόβατα». Δηλαδή, η Του-
λουπάκη έπρεπε να βρει ποιος
είναι ο Ρασπούτιν; Και αν – λέμε
αν – ανακάλυπτε ότι ο κατά δή-
λωση του μέντορας της κύριος
Παπαγγελόπουλος ήταν ο Ρα-
σπούτιν θα το δημοσιοποιούσε; 

5) Τέλος μεταξύ άλλων κατέθεσε
ότι ενδεχομένως έπρεπε να ελεγ-
χθούν πειθαρχικά και ποινικά και η
Ε.Ράικου και η Τσατάνη γιατί δεν
έκαναν καλά την δουλειά τους…

Ερώτημα: Αφού για 3 χρόνια η
Ξ.Δημητρίου ήταν  προϊσταμένη της
Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου , γιατί
δεν έκανε  αυτή  μόνη της τις απαραί-
τητες έρευνες; Η απάντηση  είναι α-
πλή. Επειδή οι παραπάνω εισαγγελείς
έκαναν σωστά την δουλειά τους και
δεν υπήρχε κάτι το επιλήψιμο στις ε-
νέργειες τους. Η κατάθεση της είχε
σκοπό τα φιλικά προς τον ΣΥΡΙΖΑ
ΜΜΕ να σηκώσουν σκόνη... 

Εντελώς δε πληροφοριακά η
Ε.Ράικου απηλλάγη ομόφωνα α-
πό την εις  βάρος της πειθαρχι-
κή δίωξη που είχε ασκήσει ο άλ-
λος πρωτοπόρος της κάθαρσης,
ο πρώην Υπουργός Δικαιοσύνης
του ΣΥΡΙΖΑ  Μ.Καλογήρου, μία
μέρα πριν φύγει από την θέση
του. Δηλαδή, ένας εξωκοινοβου-
λευτικός πολιτικός που το κόμ-
μα του έχασε πανηγυρικά τις ε-
κλογές , μία μέρα πριν παραδώ-
σει την εξουσία άσκησε πειθαρ-
χικές διώξεις. Μιλάμε για πολύ

«ανδρικές» για την ιδιοσυγκρα-
σία του κυρίου Καλογήρου συ-
μπεριφορές...

Ολοκληρώνοντας, θα θέλαμε να
τονίσουμε και το εξής γεγονός που
δείχνει πόσο πολιτικά ουδέτερη ήταν
η κυρία Ξ.Δημητρίου.  Στην περί-
πτωση της υπόθεσης του Προέδρου
της ΕΛΣΤΑΤ Γεωργίου, σχετικά με
την δήθεν πλαστογράφηση των στα-
τιστικών στοιχείων εκ μέρους  του,
που είχε σύμφωνα με την κυρία
Δημητρίου σαν αποτέλεσμα να
μπει εξαιτίας αυτού του  λόγου η
χώρα μας στα μνημόνια, η κα.
πρώην Εισαγγελέας Α.Π. άσκησε
δύο φορές αναίρεση σε αντίστοιχες
απαλλακτικές προτάσεις του τότε α-
ντεισαγγελέα  Εφετών  Ι.Κούτρα.

Αν κάποιος κάνει τον κόπο να
διαβάσει την συγκεκριμένη αναίρε-
ση πραγματικά «θα τραβάει τα μαλ-
λιά του» από όσα είχε γράψει η Ξένη
Δημητρίου. Με την ανάγνωση
του αυτή θα διαπιστώσει ότι το ε-
τήσιο έλλειμμα της χώρας για το
2009 ήταν βέβαια γύρω στο
15,8% σύμφωνα με δήλωση του
Γεωργίου και στο 13,5% που είχε
ανακοινώσει προηγουμένως το
Υπουργείο Οικονομικών, αλλά
σύμφωνα με την κα Δημητρίου
ήταν περίπου στο 6% με 6.5%!!!.
Κάτι τέτοιο δεν θα το είχαν ισχυρι-
στεί ούτε οι πρώην Υπουργοί Οικο-
νομικών κ.κ. Αλογοσκούφης με
τον Παπαθανασίου ούτε οι ψεκα-
σμένοι του Πάνου Καμμένου!!!! Η
Ξ.Δημητρίου δεν σταμάτησε τις α-
νύπαρκτες απόψεις σχετικά με τα ελ-
λείματα που έγραφε αλλά είχε το
θράσος να ασκήσει πειθαρχική δίω-
ξη σε βάρος του αντεισαγγελέα Εφε-
τών Ι.Κούτρα...  Ο άνθρωπος τα-
λαιπωρήθηκε  τρία με τέσσερα χρό-
νια μέχρι να απαλλαγεί από την πει-
θαρχική δίωξη και να μπορέσει
στην συνέχεια να προαχθεί σε Ει-
σαγγελέας Εφετών. Δυστυχώς άτο-
μα αυτής της ηθικής και νοοτροπίας
βρέθηκαν  επί ΣΥΡΙΖΑ στην κορυ-
φή της Δικαιοσύνης.
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• Κατάθεση με ανακρίβειες και εμπάθειες της πρώην Εισαγγελέως Α.Π. επανάφερε
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Ξένη Δημητρίου 
σε Ειδικό Δικαστήριο
Ξένη τότε, 
ξένη τώρα…



Του Μανώλη Δράκου

Mαθηματικά μο-
ντέλα προβλέ-
πουν τον πιθα-
νότερο νικητή

του Παγκόσμιου Κυπέλλου Πο-
δοσφαίρου στο Κατάρ! Που
βασίζουν την πρόβλεψή τους;

Στην ανάλυση προηγούμενων
επιδόσεων των ομάδων, με
προηγμένες στατιστικές μεθόδους
των "μεγάλων δεδομένων", και εν-
θαρρυμένοι από την επιτυχή πρό-
βλεψή τους του ποδοσφαιρικού
Euro 2020, επιστήμονες του Πα-
νεπιστημίου της Οξφόρδης  δημο-
σίευσαν την πρόβλεψή τους στο
παγκοσμίου κύρους επιστημονικό
περιοδικό Nature.

Έχει σημασία να δει κανείς πως
έχει μπει στο ποδόσφαιρο η επι-
στήμη των μαθηματικών και πως
τίποτα πλέον δεν γίνεται τυχαία. Ί-
σως γι αυτό πέθανε το ταλέντο.
Διότι πλέον αναζητούνται αθλητές
με βάση τις μετρήσεις και όχι πο-
δοσφαιριστές με μεράκι και καρ-
διά…

Τι δεν υπολογίζουν; Ότι το πο-
δόσφαιρο είναι απρόβλεπτο γι αυ-
τό είναι και ο «βασιλιάς των
σπορ»…

Πάμε να δούμε την μελέτη…
Ας ξεκινήσουμε από την παρα-

δοχή ότι λίγοι ποδοσφαιριστές
συμφωνούν με την απόφαση ενός
προπονητή να τους κάνει αλλαγή
με άλλον συμπαίκτη τους.

Κατά τη διάρκεια του Παγκο-
σμίου Κυπέλλου ποδοσφαίρου στο
Κατάρ, οι παίκτες έχουν έναν πιο
τεκμηριωμένο τρόπο να διαφω-
νούν για το χρόνο συμμετοχής
τους. 

Μέσα σε λίγα λεπτά από το τε-
λικό σφύριγμα, οι διοργανωτές
του τουρνουά στέλνουν σε κάθε
παίκτη μια λεπτομερή ανάλυση της
απόδοσής του. Οι επιθετικοί βλέ-
πουν πόσο συχνά έκαναν ένα τρέ-
ξιμο και δεν τροφοδοτήθηκαν. Οι
αμυντικοί έχουν στοιχεία για το
πόσο σωστά έπαιξαν και ταλαιπώ-
ρησαν την αντίπαλη ομάδα όταν
είχε την κατοχή της μπάλας.

Είναι η τελευταία εισβολή αριθ-
μών σε ποδοσφαιρικό παιχνίδι. 

Η ανάλυση δεδομένων πλέον
κατευθύνει τα πάντα, από τις με-
ταγραφές παικτών και την ένταση
της προπόνησης, μέχρι τη στόχευ-
ση αντιπάλων και τη σύσταση της
καλύτερης κατεύθυνσης για μια
πάσα σε οποιοδήποτε σημείο του
γηπέδου.

Εν τω μεταξύ, οι ποδοσφαιρι-
στές αντιμετωπίζουν τον έλεγχο
των δεδομένων που σχετίζεται με
τα στατιστικά τους σαν να είναι α-
στροναύτες… 

Τα φορητά γιλέκα πάνω τους
και οι ιμάντες μπορούν πλέον να
ανιχνεύουν την κίνηση, να παρα-
κολουθούν τη θέση με το GPS και
να μετρούν τον αριθμό στις επα-
φές τους με τη μπάλα σε κάθε πό-
δι. Οι κάμερες σε πολλές γωνίες
καταγράφουν τα πάντα, από τις
κεφαλιές που κερδίζονται μέχρι το
χρόνο που οι παίκτες κρατούν την
μπάλα. Και για να κατανοήσουν
αυτές τις πληροφορίες, οι περισ-
σότερες  μεγάλες ποδοσφαιρικές
ομάδες προσλαμβάνουν  πλέον α-
ναλυτές δεδομένων, συμπεριλαμ-
βανομένων μαθηματικών, επιστη-
μόνων δεδομένων και φυσικών α-
πό κορυφαίες εταιρείες και εργα-
στήρια όπως η Microsoft και το

CERN, το εργαστήριο σωματιδια-
κής φυσικής της Ευρώπης στη Γε-
νεύη της Ελβετίας.

Σε αντάλλαγμα, οι πληροφο-
ρίες από τους αναλυτές αλλάζουν
τον τρόπο που παίζεται το παιχνίδι.
Για παράδειγμα οι επιθετικοί σου-
τάρουν λιγότερο συχνά από από-
σταση, οι εξτρέμ πασάρουν σε συ-
μπαίκτη αντί να σταυρώσουν τη
μπάλα και οι προπονητές έχουν
εμμονή να κερδίσουν την κατοχή
ψηλά στον αγωνιστικό χώρο…

«Τα μεγάλα δεδομένα εγκαινία-
σαν μια νέα εποχή του ποδοσφαί-
ρου»,  σύμφωνα με τον Ντανιέλ
Μέμεντ, αθλητικό επιστήμονα στο
Πανεπιστήμιο της Κολωνίας. 

«Έχει αλλάξει τη φιλοσοφία και
τη συμπεριφορά των ομάδων, τον
τρόπο με τον οποίο αναλύουν
τους αντιπάλους και τον τρόπο
που αναπτύσσουν ταλέντο και παί-
κτες σκάουτερ».

Η εκτίμηση 
Για το Παγκόσμιο
Κύπελλο Κατάρ, το
επιστημονικό μοντέλο
της Οξφόρδης
υποστηρίζει ότι το
Βέλγιο (13.88) έχει τις
μεγαλύτερες
πιθανότητες να
σηκώσει το διάσημο
τρόπαιο,
ακολουθούμενο από τη
Βραζιλία (13.51) και
την Γαλλία (12.11).
Στη συνέχεια της
πρόβλεψης για το νέο
κάτοχο ακολουθούν
κατά σειρά η
Αργεντινή (11.52), η
Ολλανδία (9.65),  και η
Γερμανία (7.65).
Τέλος, η Ισπανία
(6.37), η Ελβετία
(5.29), η Πορτογαλία
(3.78) και η
Ουρουγουάη (3.36),
ενώ αξίζει να
σημειωθεί πως παρότι
η έρευνα έγινε στην
Οξφόρδη, η Αγγλία
βρίσκεται στην 12η
θέση της σχετικής
πρόβλεψης με
πιθανότητες που δεν
ξεπερνούν το 2,56%...

Μία από τις πιο γνωστές περι-
πτώσεις για το πώς τα δεδομένα
αλλάζουν τα αθλήματα προέρχε-
ται από ένα διαφορετικό παιχνίδι. 

Στο βιβλίο του Moneyball το
2003, ο Mάικλ Λιούις  εξέθεσε
πώς ο μάνατζερ των Οκλαντ, Μπί-
λι Μπιν, βασιζόταν στα στατιστικά
στοιχεία των παικτών για να ανα-
δείξει την ομάδα του πρωταθλή-
τρια στο μπέιζμπολ με περιορισμέ-
νο προϋπολογισμό το 2002.

Ο Μπιν στρατολόγησε παίκτες
με βάση λεπτομερή δεδομένα σχε-
τικά με την απόδοσή τους, συμπε-
ριλαμβανομένων προηγουμένως
υποτιμημένων μετρήσεων  ακόμη
και για το πόσο οι αθλητές επηρε-
άζονται από το φαγητό τους.

Ο Μπιν είχε ένα πλεονέκτημα έ-
ναντι εκείνων που προσπαθούσαν
να επαναλάβουν το κόλπο στο πο-
δόσφαιρο. 

«Το ποδόσφαιρο είναι πολύ πιο
περίπλοκο από το μπέιζμπολ», λέει
ο Mέμεντ. Το μπέιζμπολ είναι ένα
φυσικό παιχνίδι «σταμάτα-ξεκίνα»
στο οποίο μόνο μία ομάδα κάθε
φορά προσπαθεί να σκοράρει και
τα στατιστικά του μπέιζμπολ είχαν
συλλεχθεί τακτικά και μελετώνται
σε μεγάλη κλίμακα για δεκαετίες. 

Αντίθετα, το ποδόσφαιρο είναι
ένα ρευστό και χαμηλού σκορ παι-
χνιδιού «εισβολής» (στην αντίπα-
λη περιοχή) και είναι πολύ πιο δύ-
σκολο να καταγραφεί ποιος κάνει
τι και πώς επηρεάζει το αποτέλε-
σμα. Για δεκαετίες, οι στατιστικο-
λόγοι του ποδοσφαίρου έτειναν να
επικεντρώνονται στα γκολ που ση-
μειώθηκαν και δέχονταν και να
βρίσκουν έναν τρόπο να τα μοντε-
λοποιούν για να κάνουν προβλέ-
ψεις. Παραλλαγές αυτής της με-
θόδου χρησιμοποιούνται ακόμα
και σήμερα για την πρόβλεψη των
αποτελεσμάτων των αγώνων. 

Ένα μαθηματικό μοντέλο που
υποθέτει ότι τα γκολ  κατανέμο-
νται γύρω από μια μέση τιμή, που
αναπτύχθηκε από επιστήμονες στο
Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης, στο
Ηνωμένο Βασίλειο προέβλεψε
σωστά ότι η Ιταλία θα κέρδιζε την
Αγγλία στο  Euro 2020. Επίσης
βρήκε τους  έξι από τους οκτώ
προημιτελικούς.

Μια τέτοια επιτυχία δεν είναι α-
συνήθιστη. 

Οι στατιστικές προβλέψεις α-
γώνων είναι πιο ακριβείς από ό,τι
πολλοί άνθρωποι αντιλαμβάνο-
νται, λέει ο Μάθιου Πεν, διδάκτο-
ρας στην Οξφόρδη, ο οποίος ανέ-
πτυξε το μοντέλο του Euro 2020.

«Θέλετε να δώσετε σε κάθε ο-
μάδα μια επιθετική και αμυντική
δύναμη και αυτό το καταφέρνετε
από τον συνολικό αριθμό των
γκολ που έχει σημειώσει κάθε ο-
μάδα και τη σχετική δυσκολία των
αντιπάλων της», λέει και προσθέ-
τει: «Καταλήγεις με αυτό το σύνο-
λο εξισώσεων που πρέπει να λύ-
σεις για αυτά τα δύο σετ δυνάμε-
ων, και μετά γίνεται πολύ εύκολο
να προβλέψεις κάθε αγώνα». 

Τα μαθηματικά
μπήκαν στο
Μουντιάλ

Το πείραμα με τους λογάριθμους, τις
συναρτήσεις αλλά και τα μεγάλα δεδομένα

για την ομάδα που θα κατακτήσει το
Παγκόσμιο Κύπελλο δείχνει πως η

επιστήμη επιχειρεί να προσεγγίσει και
προβλέψει το …απρόβλεπτο ποδόσφαιρο
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τι αυτοί με τις κατακτήσεις τους
μετέδωσαν στα πέρατα της οικου-
μένης το «στρογγυλό μήνυμα». Οι
Βρετανοί, που από χιλιάδες χρόνια
κυβερνούσαν τα κύματα, όπως α-
ναφέρει η Εθνικός τους Υμνος, α-
πλώς χλευάζουν τους Ρωμαίους.
Θυμηθείτε, λένε, ότι η ποδοσφαι-
ρική ομάδα του Μιλάνου λέγεται
Μίλαν και όχι Μιλάνο. Όταν η Μί-
λαν του Αρίγκο Σάκι στην δεκαε-
τία του ’90 με Βαν Μπάστεν, Γκού-
λιτ, Μπαρέζι, Μαλντίνι σάρωνε τα
πάντα στην Ευρώπη, οι αγγλικές ε-
φημερίδες έγραφαν «έχουμε κι ε-
μείς μερίδιο από την επιτυχία
τους». Η ομάδα είναι Τζένοα κι όχι
Γένοβα.

Η ομάδα του Μπιλμπάο του Ερ-
νέστο Βαλβέρδε, ονομάζεται Α-
θλέτικ κι όχι Ατλέτικο. Ο Ισπανός

στεία των Χαν στην Κίνα (206 π.Χ.
– 220 μ.Χ.), αλλά ας το αφήσουμε,
γιατί είναι τρομακτικό. Για μπάλα
χρησιμοποιούσαν κεφάλια αν-
θρώπων κι ο τερματοφύλακας αν
έτρωγε γκολ, έφταιγε – δεν έφται-
γε, «εις θάνατον». Πάνω – κάτω
την ίδια εποχή, οι Ιάπωνες παίζουν
κι αυτοί το «Καμερού», όπου το
μόνο γνωστό είναι πως η κάθε ο-
μάδα έχει οκτώ παίκτες στη σύν-
θεσής της.

Στη ρωμαϊκή εποχή οι στρατιώ-
τες έπαιζαν το «Harspatum», όπου
η ιστορία μαρτυρά φοβερές φιλο-
νικίες για τον τύπο της μπάλας που
θα χρησιμοποιούσαν. Την «follis»
που είχε μέσα φουσκωμένο πετσί
ή την «pilla paganica» γεμάτη με
πούπουλα και επίσης γυναικεία
μαλλιά; Οι Ρωμαίοι ισχυρίζονται ό-

Του Χαρίλαου 
Τουμπιώτη

Ημπάλα είναι
στρογγυλή και
γυρίζει. Κι ο ή-
λιος είναι στρογ-

γυλός και το φεγγάρι. «Θα γυ-
ρίσει ο τροχός», η κλασική α-
τάκα ελπίδας των Ελλήνων.
«Μη μου του κύκλους τάραττε»
τα λόγια του Αρχιμήδη. Για ό-
λα αυτά τα στρογγυλά αντικεί-
μενα η ιστορία έχει αποφανθεί.

Για την μπάλα, όμως; Κάντε έ-
ναν κόπο και… ρωτήστε την. «Κυ-
ρία μου, γνωρίζεις την ιστορία
σου;» Όχι, δεν ξέρει! Το μόνο που
έχει να μας πει από τη ζωή της εί-
ναι πως έχει μάνα την Αγγλία και
αρκετούς… πατεράδες. Την πατρό-
τητά της διεκδικούν οι Άγγλοι, οι
Αζτέκοι, οι Κινέζοι, οι Γιαπωνέζοι,
αλλά και οι Αρχαίοι Έλληνες! Κι οι
Άγγλοι, που διατείνονται ότι ανα-
κάλυψαν το ποδόσφαιρο; Δεν το
ανακάλυψαν. Μόνο το διέδωσαν.
Και το κωδικοποίησαν. «Ο ένας πε-
τούσε την μπάλα πάνω στα σκοτει-
νά σύννεφα κι ο άλλος μ΄ ένα με-
γάλο πήδημα την έπιανε και την έ-
δινε πάλι στο σύντροφό του, μέχρι
να ξανάρθει στο πόδι του και να
την κλοτσήσει πάλι». Αυτό είναι
ποδόσφαιρο και την περιγραφή
του αγώνα έκανε ο ίδιος ο Όμη-
ρος! Πρώτα έπαιζε και μετά έγρα-
φε. Ήταν ο πρώτος αθλητικός συ-
ντάκτης. Ο Πλάτωνας το ονόμασε
«Επίσκυρο», το ίδιο κι ο Πολυδεύ-
κης στα 175 μ.Χ.

Μπάλα, ωστόσο, έπαιζαν κι οι
Αζτέκοι. Το είχαν κλέψει, λέει, το
μυστικό από τους Ινδιάνους Μά-
γιας και το ονόμαζαν «Ποτ–α–
ποκ» κι έβαζαν γκολ σε… καλάθι
του μπάσκετ! Μπασκετοποδό-
σφαιρο, δηλαδή. Οι Κινέζοι με τον
πανάρχαιο πολιτισμό, έπαιζαν το
«Τσου Κάι» ή «Τσούκου–Τσούκου»,
με το περιεχόμενο της μπάλας γε-
μάτο από γυναικεία μαλλιά, δεν εί-
χε φτάσει ακόμα ο φεμινισμός και
φυσικά σκόραραν σε δίκτυα από
μετάξι.

Μπάλα έπαιζαν και στη δυνα-

δικτάτορας Φράνκο την είχε μετο-
νομάσει σε Ατλέτικο κι ήταν ένας
από τους λόγους που ξεσηκώθη-
καν οι Βάσκοι.

Στην Αργεντινή η Ρίβερ Πλέιτ
με τη Νιούελς Ολντ Μπόις έχουν
αγγλικές ονομασίες. Η Κορίνθιανς
στη Βραζιλία, επίσης. Όλες τους εί-
χαν ιδρυτές Άγγλους καραβοκύρη-
δες.

Στις αρχές της περασμένης χι-
λιετηρίδας το Λονδίνο ζει μεγάλες
στιγμές κι οι… εκκλησίες, επίσης.
Πού νομίζετε ότι έμπαινε γκολ; Σε
εστίες κανονικές; Λάθος. Γκολ έ-
μπαινε όταν ο παίκτης έμπαινε με
τη μπάλα στο ναό και περνούσε α-
πό τα μανουάλια! Χωρίς υπερβο-
λή. Κι από… ξύλο; Αλύπητο, ενώ-
πιον, μάλιστα, του κυρίου δημάρ-
χου. Ο μέγας ποιητής και δραμα-

«Al Rihla»:
Κοστίζει
160 ευρώ
και τζιράρει
δις ευρώ
Η μπάλα του Μουντιάλ
’22 στο Κατάρ, έχει ο-
νοματεπώνυμο: «Al
Rihla». Ο Μέσι την βρή-
κε καταπληκτική, επει-
δή την φιλοτέχνησε η
adidas, που τυχαίνει να
είναι και σπόσνοράς
του. Το αυτό και ο Νο-
τιοκορεάτης Σον της
Τότεναμ. Τρέχει, λέει,
με τρομερή ταχύτητα.
Άλλοι, ωστόσο, που έ-
χουν σπόνσορα, εξέ-
φρασαν τις επιφυλά-
ξεις τους. Σε κάθε Μου-
ντιάλ, ωστόσο, όλο και
κάποιες γκρίνιες υπάρ-
χουν. «Είναι περίεργη
μπάλα, θα
μπορούσαν να την εί-
χαν κάνει καλύτερη»,
τόνισε ο Γερμανός
γκολκίπερ της Μπαρ-
τσελόνα, Μαρκ Αντρέ
Τερ Στέγκεν για την
μπάλα του προηγούμε-
νου Μουντιάλ. Μπας,
όμως, φταίει η… τεχνο-
λογία; Μπορεί. Πά-
ντως, ανθρώπινο χέρι
και, μάλιστα, γυναικείο
τις κεντάει, πριν πά-
ρουν το δρόμο για το
«φούρνο» του εργο-
στασίου και υποστούν
την τελική επεξεργα-
σία. Και ξέρετε, που;
Στο Πακιστάν! Χρόνια
τώρα η γερμανική εται-
ρία κατασκευής τις
φτιάχνει εκεί. Πρώτα με
παιδάκια που τρυπού-
σαν τα χεράκια τους και
επί των ημερών μας,
μόνο με γυναίκες. Γιατί;
Όχι χάριν… χειραφέτη-
σης των γυναικών σ’ ε-
κείνες τις κοινωνίες,
αλλά λόγω της έφεσής
τους στη λεπτοδουλειά.
Λες και κεντάνε
βελονάκι. Η «Al
Rihla» ζυγίσει 437
γραμμάρια και η
περίμετρος είναι
69 εκατοστά. Κο-
στίζει γύρω στα
160 ευρώ και γύρω
της γίνεται τζίρος
δισεκατομμυρίων
ευρώ…
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Η ανιστόρητη μπάλα, που δεν ξέρει την καταγωγή της, έχει
φοβερές και τρομερές ιστορίες να διηγηθεί. Μπάλες με

γυναικεία μαλλιά και μεταξένια δίχτυα, θάνατος στον
τερματοφύλακα αν έτρωγε γκολ, μπάλα στις… εκκλησίες στην

Αγγλία, μπάλα οι Αζτέκοι και οι Ινδιάνοι Μάγιας, πρώτος
αθλητικογράφος, ο… Όμηρος

Η μπάλα έχει 
τη δική της ιστορία
«Επίσκυρο» οι Αρχαίοι
Έλληνες, «Τσούκου –
Τσούκου» οι Κινέζοι



τουργός Ουίλιαμ Σαίξπηρ μετα-
βάλλεται σε φανατικό πολέμιο, «τι-
ποτένιε ποδοσφαιριστή», κραυγά-
ζει ο βασιλιάς Λιρ. Ο Ερρίκος ο Β΄
βγάζει φιρμάνι το 1311: «Εν ονό-
ματι του βασιλέως, απαγορεύομεν
επί ποινή φυλακίσεως την διεξα-
γωγήν εις το μέλλον παιγνίων με
σφαίραν». Ήταν η εποχή που εμ-
φανίστηκε ο πρώτος χούλιγκαν, ο
Ιρλανδός Χούλιγχαμ, λήσταρχος
το… επάγγελμα, που με ρόπαλα
τρομοκρατούσε τον κόσμο κι έβρι-
σκε καταφύγιο στο πλήθος που
παρακολουθούσε μπάλα, όπως και
επί των ημερών μας με τους μπα-
χαλάκηδες.

Στα 1430 το ποδόσφαιρο αφο-
ρίστηκε από τον καλόγερο Σαβο-
ναρόλα στη Φλωρεντία, όταν αν-
θούσε το «Κάλτσιο Στόρικο», για
να θυμίζει το ταξίδι του Αμέρικο
Βεσπούτσι, που έδωσε το όνομά
του στην Αμερικάνικη ήπειρο.

Στα 1617 ο Ιάκωβος Α΄ο Στιού-
αρτ το βάζει στα σχολεία, σχεδόν
300 χρόνια μετά. Κι εκεί, εγεννή-
θη η ενδεκάδα. Πώς; Στο Κέμπριτζ,
τα δωμάτια έπαιζαν μπάλα μεταξύ
τους. Δέκα κρεβάτια το ένα, δέκα
το άλλο. Κι ένας ο… θαλαμοφύλα-
κας, έντεκα! Έτσι, θρυλείται, προ-
έκυψε η 11αδα στο ποδόσφαιρο!

Η 26η Οκτωβρίου 1863 στην ο-
νομαστή «Ταβέρνα του Φρίμαν-

δια. Η πρώτη μορφή…
παγκοσμιοποίησης, ήταν
γεγονός. Με την καλή έν-
νοια… Ο Γάλλος δημοσιο-
γράφος Ρομπέρ Γκερέν κι ο
Ολλανδός τραπεζίτης Κορνή-
λιος Χίρσμαν καλούν κόσμο και
κοσμάκη στο Παρίσι. Πήγαν

σχεδόν όλοι, εκτός από τους
Άγγλους, που σνόμπαραν (και) τό-
τε κάθε τι ποδοσφαιρικό, επειδή
θεωρούσαν ότι η μπάλα ήταν προ-
σωπική τους υπόθεση. Και μπορεί
να μην είχαν άδικο, όταν νικούσαν
4-0 τη Βοημία, 6-1 την Αυστρία
και 7-0 την Ουγγαρία. Η οδός Σεντ
Ονορέ 229 στο Παρίσι γίνεται το
«μαιευτήριο» του Παγκοσμίου Κυ-
πέλλου.

Ένα χρόνο μπαίνει στο παιχνίδι
κι ο Γάλλος μεγαλοδικηγόρος Ζιλ
Ριμέ με τον αρθρογράφο της «Ε-
κίπ» Ανρί Ντελονέ. Ο Χίρσμαν έκα-
νε τα σχέδια, τα απέρριψαν όλοι
και γύρισαν στα σπίτια τους. Στα
1924 ο Ζιλ Ριμέ, που στο μεταξύ
είχε γίνει πρόεδρος της ομοσπον-
δίας, προσκάλεσε άπαντες στο
Παρίσι. Οι Άγγλοι όχι μόνο δεν πή-
γαν, αλλά αποχώρησαν κι από τη
FIFA! Φτάνουμε στα 1928, στους
Ολυμπιακούς Αγώνες του Άμστερ-
νταμ κι ο Ντελονέ κραυγάζει «τώ-
ρα είναι η ώρα». Κι ήρθε η ώρα! Ε-
γεννήθη παιδίον νέον. Και καλώς
εγεννήθη. Ποιος, όμως, θα το με-
γάλωνε;

Οι Γερμανοί είχαν βγει μόλις μια
δεκαετία από τον Α’ Παγκόσμιο
Πόλεμο που έχασαν, αλλά παρόλα
αυτά, είχαν ανθηρή οικονομία! Αρ-
νήθηκαν ακόμα και να μεταβούν
στο Άμστερνταμ. Στο επόμενο ρα-
ντεβού, στη Βαρκελώνη, έφτασαν
Ιταλία, Ουγγαρία, Ισπανία, Ολλαν-
δία, Σουηδία κι η Ουρουγουάη, νι-
κήτρια στους Ολυμπιακούς του
Παρισιού και του Άμστερνταμ. Πά-
λι συμφώνησαν σε όλα, αλλά στο
οικονομικό έκαναν πάλι πίσω, ό-
λοι. Και τότε η Ουρουγουάη έβγα-
λε τον άσο από το μανίκι της. Θα
πλήρωνε όλα τα έξοδα των απο-
στολών και θα έφτιαχνε γήπεδο
για να γιορτάσει τα 100 χρόνια α-
νεξαρτησίας. Όλοι μ΄ ένα στόμα α-
ναφώνησαν: «Μοντεβιδέοζε»!
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σον» στο Λονδίνο 11 gentlemen
με τα φράκο τους και τα μπομπέ
καπέλα τους, τις μακριές πλούσιες
φαβορίτες και τις τσιγκελωτές
μουστάκες τους, αποφασίζουν την
ίδρυση της ποδοσφαιρικής ομο-
σπονδίας της Αγγλίας και κωδικο-
ποιούν το ποδόσφαιρο. Τόσο χρό-
νο θα παίζουμε, τόσο το ύψος των
δοκαριών κ.λπ. Την ίδια εποχή, ό-
μως, ήκμαζε και το ράγκμπι, μέχρι
που έγινε ο τελικός διαχωρισμός
στα 1870. Γιατί έγινε; Γιατί «το πο-

δόσφαιρο είναι το άθλημα των ζώ-
ων που παίζεται από ευγενείς και
το ράγκμπι το άθλημα των ευγε-
νών, που παίζεται από ζώα», ήταν
το κεντρικό σλόγκαν στη Βρετανία
εκείνη την εποχή. Η βασίλισσα Βι-
κτόρια είναι ποδοσφαιρόφιλη, μέ-
χρι και ραβασάκι με ευχές σε κά-
ποιον παίκτη είχε στείλει.

Στα 1904 εγεννήθη η ιδέα περί
οικουμενικότητας του ποδοσφαί-
ρου (FIFA) γιατί στην Ευρώπη βα-
ρέθηκαν να παίζουν φιλικά παιχνί-

«Δεν
κερδίζει
αυτός που
αξίζει,
αξίζει
αυτός που
κερδίζει»
Ο χρόνος που πέφτει
σαν σκιά στο ποδό-
σφαιρο και το ακολου-
θεί παντού και πάντα,
λεπτό προς λεπτό, περ-
νάει τέσσερα χρόνια
προσμονής και μετά…
σταματάει. Κατάρ 14 Ι-
ουνίου – 15 Ιουλίου…
«Καλημέρα, Μου-
ντιάλ». Το προσκύνημα
αρχίζει «σε μια θρη-
σκεία που δεν έχει άθε-
ους», θα γράψει ο μέ-
γας Ουρουγουανός
συγγραφέας Εντουάρ-
ντο Γκαλεάνο. Αλήθεια,
αναλογιστήκατε, ποτέ
γιατί αγαπάμε το ποδό-
σφαιρο «σαν θρη-
σκεία», γιατί λατρεύου-
με 22 ανθρώπους να
τρέχουν στο γήπεδο και
να κυνηγούν ένα φου-
σκωμένο πετσί; Γιατί
«κι οι ίδιοι είμαστε κυ-
νηγοί», λέει ένας επί-
σης μεγάλος, ο Ντέσμο-
ντ Μόρις. Ο άνθρωπος,
από αρχάνθρωπος ακό-
μα, κάτι κυνηγάει στη
ζωή του. Να τραφεί, να
ντυθεί, να επιβιώσει.
Άλλος κυνηγάει την
καταξίωση, άλλος το
χρήμα, ένας τρίτος και
τα δυο. Πάντως, όλοι
κάτι κυνηγάμε και κυ-
νήγι θα υπάρχει, όσο υ-
πάρχει ζωή. Όμως, ε-
πειδή όλα τη σήμερον
ημέραν περιστρέφο-
νται γύρω από την οι-
κονομία, το Μουντιάλ

είναι και μία άκρως
εμπορική πράξη,
προσαρμοσμένη
στα λόγια του Έλ-
ληνα φιλοσόφου
με το Σωκρατικό
λόγο, Κορνήλιου
Καστοριάδη: «Κά-
ποιος δεν κερδίζει
επειδή αξίζει, αξίζει
επειδή κερδίζει»…
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από ποτέ. Σύμφωνα με έρευνα για
λογαριασμό του περιοδικού Der
Spiegel, το 70% δεν παρακολου-
θεί τους αγώνες. 

Οι μπυραρίες μένουν άδειες, το
καθιερωμένο «fan mile» του Βε-
ρολίνου τελικά ακυρώθηκε λόγω
πενιχρού ενδιαφέροντος και την
πρεμιέρα του τουρνουά παρακο-
λούθησαν τηλεοπτικά μόνο οι μι-
σοί θεατές σε σύγκριση με το
2018. Κάτι οι αγώνες που γίνονται
χειμώνα, ενώ γεμίζουν ήδη οι χρι-
στουγεννιάτικες αγορές, κάτι η
διαφορά ώρας που φέρνει πολ-
λούς αγώνες στις ώρες εργασίας,
αλλά κυρίως η εδώ και καιρό δυ-

ρο καλύπτοντας με το χέρι το στό-
μα τους, σε μία ευθεία αναφορά
στην απόπειρα λογοκρισίας εκ μέ-
ρους της διεθνούς ομοσπονδίας.
Πίσω στη χώρα τους, έδινε και έ-
παιρνε η κριτική, κυρίως προς τη
γερμανική και τις άλλες ευρωπαϊ-
κές ποδοσφαιρικές ομοσπονδίες. 

Δημοσκόπηση της BILD έδωσε
τα υψηλότερα ποσοστά στις επι-
λογές «να τα μαζέψουν και να φύ-
γουν» από το Κατάρ και «να α-
γνοήσουν τις απειλές της FIFA και
να αγωνιστούν με το περιβραχιό-
νιο». Την ίδια στιγμή, το ενδιαφέ-
ρον των φιλάθλων για το αγωνι-
στικό μέρος είναι πιο περιορισμένο

Του Νίκου Συνοδινού

Το ποδόσφαιρο εί-
ναι το τελευταίο
μαζικό λαϊκό κί-
νημα. Η δύναμη

που έχει ξεπερνά κάθε άλλο
κίνημα και μπορεί να στείλει

κοινωνικά μηνύματα, εκεί που
κανείς άλλος δεν έχει «περά-
σματα» και διείσδυση. Το πα-
γκόσμιο ακροατήριό του, δεν
σχετίζεται με τάξεις, φυλή, θρή-
σκευμα, πολιτική προέλευση,
μειονότητες, ιδιαιτερότητες.

Το Μουντιάλ του Κατάρ, ανέ-
δειξε όλα αυτά τα χαρακτηριστικά
και συνέβαλε ώστε να υψωθούν
ηχηρά φωνές που τις άκουσαν σε
όλα τα μήκη και τα πλάτη της γης
και συμβάλουν σε έναν καλύτερο
κόσμο. Αυτό είναι το μεγάλο κέρ-
δος από το Παγκόσμιο κύπελλο
και τελικά είναι ευτύχημα που
διοργανώθηκε στο Κατάρ, σε μια
χώρα με περιορισμένες ελευθερίες
για πολλές ομάδες πολιτών. Ο πο-
λιτισμένος κόσμος, αυτός που έχει
τη δύναμη ν’ αλλάξει καταστάσεις,
έστειλε μηνύματα τα οποία
η FIFA δεν είχε τη δυνατότητα ν’
αποτρέψει. Το ποδόσφαιρο τέθηκε
στην υπηρεσία της ανθρωπότητας
και προσέφερε στην παγκόσμια
γιορτή του, πολλά στοιχεία ώστε ο
κόσμος μας να γίνει καλύτερος.

«Ας αφήσουμε στην άκρη την
πολιτική», ζητούσε το Κατάρ, προ-
τού ακόμη αναλάβει τη διοργάνω-
ση του Παγκοσμίου Κυπέλλου Πο-
δοσφαίρου.

Μια πλούσια χώρα με καθε-
στώς καταπιεστικό για τα δικαιώ-
ματα γυναικών, εργαζόμενων και
ΛΟΑΤΚΙ+, με αμφιλεγόμενα ντιλ
στην ενέργεια, τα ακίνητα και τους
εξοπλισμούς, είναι λογικό να θέ-
λει να διατηρήσει τα «κεκτημένα».
Έκανε το λάθος όμως να πάρει το
Μουντιάλ. Κι εκεί (παρα)έμπλεξε
με τη Δύση, τις φιλελεύθερες α-
ξίες, τον σεβασμό στα ανθρώπινα
δικαιώματα και την ισότητα.

Τα ποδοσφαιρικά ινδάλματα με
τις καθαρές τοποθετήσεις κι ενέρ-
γειές τους, περνάνε στις μάζες τις
πανανθρώπινες αξίες που πολλά
κράτη αγνοούν. 

Η FIFA απείλησε με αγωνιστι-
κές ποινές τους ποδοσφαιριστές
που θα την αψηφούσαν την υπό-
δειξή της και θα αγωνίζονταν φο-
ρώντας το περιβραχιόνιο «One
Love» για την στήριξη στην ΛΟΑΤ-
ΚΙ+ κοινότητα και την προώθηση
της κουλτούρας συμπερίληψης
στο ποδόσφαιρο. 

Τελικά οι γερμανοί διεθνείς εμ-
φανίστηκαν στον αγωνιστικό χώ-

σφήμιση των διοργανωτών, ήταν
υπεραρκετά για να χάσουν ακόμη
και οι – σεσημασμένοι ποδοσφαι-
ρόφιλοι – Γερμανοί την όρεξή τους
για μπάλα. 

Για τους Γερμανούς, το Κατάρ
προσπαθεί να κρύψει την αληθινή
του εικόνα εξαγοράζοντας μια «έ-
ξωθεν καλή μαρτυρία» μέσω του
αθλητισμού και του πολιτισμού. «Η
ιδέα της διεξαγωγής του Παγκο-
σμίου Κυπέλλου σε …δεν ξέρω κι
εγώ τι θερμοκρασία, ήταν πάντα
μια τρελή ιδέα και δεν μπορεί
πραγματικά να εξηγηθεί διαφορε-
τικά, παρά μόνο με διαφθορά», εί-
πε ο υπουργός Οικονομίας Ρό-
μπερτ Χάμπεκ λίγες ημέρες πριν α-
πό την έναρξη του Μουντιάλ. Αυτό
«πόνεσε» τον Ινφαντίνο και τους
Καταριανούς που έχασαν… πολύ
απ’ το μπόι τους.

Τα θέματα δημοκρατίας, αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων, ισότητας,
κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ+ διατηρούν
στη Γερμανία την αξία τους και η
πίεση προς τους πολιτικούς παρα-
μένει ισχυρή. Είναι ενδεικτικό ότι
πάνω από το 80% των Γερμανών
απορρίπτει την ιδέα να παρευρε-
θεί ο καγκελάριος Σολτς σε κάποι-
ον αγώνα στο Κατάρ. Πολλοί θυ-

Χίτλερ και
Πούτιν
έκαναν…
sports-
washing
Δεκαετίες τώρα, οι πο-
λιτικοί επιχειρούν ν’ α-
ντλήσουν δύναμη απ’
τον αθλητισμό, προκει-
μένου να περάσουν τα
μηνύματά τους και να
εξωραϊσουν την εικόνα
τους. Ο αθλητισμός και
δη οι μεγάλες διοργα-
νώσεις λειτουργούν ως
πλυντήριο επιδιώξεων
και ιδεών, ως ο κινητή-
ριος μοχλός που θα
συμβάλει ώστε να προ-
ωθήσουν τα σχέδιά
τους.
Το περίφημο
sportswashing δεν εί-
ναι καινούργια ιδέα. Το
1936 η τελετή έναρξης
των Ολυμπιακών Αγώ-
νων του Βερολίνου
χρησίμευσε ως διεθνής
σκηνή προβολής του
ναζιστικού καθεστώ-
τος. Και μπορεί οι ξένοι
να ανατρίχιασαν με τα
μηνύματα, αλλά στο ε-
σωτερικό ο Αδόλφος
Χίτλερ κέρδισε πολύτι-
μους πόντους στήριξης
καθ’ οδόν για τον πόλε-
μο. Το 2014 στους χει-
μερινούς Ολυμπιακούς
Αγώνες του Σότσι, ο
Βλαντίμιρ Πούτιν είδε
τη δημοτικότητά του να
εκτοξεύεται. Λίγο αρ-
γότερα προσάρτησε την
Κριμαία, κάτι όμως που
δεν εμπόδισε τη FIFA να
αναθέσει στη Ρωσία και
το Μουντιάλ του 2018.

Το απολυταρχικό καθεστώς του Κατάρ κατατροπώνεται,
η FIFA κάνει όπισθεν ολοταχώς και ο πολιτισμένος κόσμος
στέλνει ηχηρά μηνύματα μέσω του Μουντιάλ στα πέρατα 
της οικουμένης για έναν διαφορετικό, καλύτερο κόσμο

Ποδόσφαιρο: 
Το τελευταίο μαζικό
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μήθηκαν και την Άνγκελα Μέρκελ ,
η οποία στάθηκε μάλλον «τυχερή»,
όταν η γερμανική ομάδα αποκλεί-
στηκε πολύ νωρίς στο Μουντιάλ
της Ρωσίας το 2018 και δεν χρειά-
στηκε να καθίσει στην κερκίδα των
επισήμων με τον Βλαντίμιρ Πούτιν.

Στο Μουντιάλ του Κατάρ, ο υπ.
αριθμόν 1 στόχος είναι σήμερα ο
Τζιάνι Ινφαντίνο. Ο ιταλοελβετός
πρόεδρος της FIFA συνεννοείται
καλά με τα απολυταρχικά καθε-
στώτα. Το 2019 έλαβε μάλιστα το
μετάλλιο του Τάγματος της Φιλίας
από τον ρώσο πρόεδρο ως ανα-
γνώριση της προσφοράς του. Δι-
καίως. Στην κριτική για την ανάθε-
ση του Μουντιάλ 2018 στη Ρωσία,
η FIFA απαντούσε με τα λόγια της
ίδιας της Μόσχας: «Το Παγκόσμιο
Κύπελλο θα βοηθήσει τη Ρωσία
στην μετα-σοβιετική εξέλιξή της σε
ένα διαφορετικό έθνος, με αισθή-
ματα αδελφοσύνης με ολόκληρη
την παγκόσμια οικογένεια».

Το τι ακολούθησε είναι γνωστό
κι έχει οδηγήσει τη Ρωσία σε α-
θλητική απομόνωση. Η UEFA πέ-
ταξε έξω από κάθε διοργάνωση
τους εισβολείς στην Ουκρανία. Κι
αυτοί ψάχνονται τώρα μήπως παί-
ξουν στην Ασία… Είναι πολλά τα
λεφτά. Στο Κατάρ, την παραμονή
της πρώτης σέντρας, ο Τζ. Ινφαντί-
νο επέστρεψε στους Δυτικούς την
κριτική τους. Σε έναν μονόλογο
μίας ώρας, επιτέθηκε στις ευρω-
παϊκές εταιρίες που δραστηριοποι-
ούνται στο Κατάρ χωρίς να ενο-
χλούνται από τα δικαιώματα που
δεν έχουν οι ξένοι εργάτες και κα-
τηγόρησε την Ευρώπη για υποκρι-
σία: «Με αυτά που εμείς οι Ευρω-
παίοι κάναμε επί 3.000 χρόνια, θα
έπρεπε να ζητούμε συγγνώμη για
τα επόμενα 3.000 χρόνια προτού
αρχίσουμε να δίνουμε μαθήματα
ηθικής».

Ο τελευταίος που θα έπρεπε να
μιλάει βέβαια είναι ο Ινφαντίνο, το
αυτί του οποίου όμως δε φάνηκε
να ιδρώνει ούτε με τα κλειστά στό-
ματα των γερμανών διεθνών ού-
τε καν με το επίμαχο περιβραχιό-
νιο που του …έτριψε στα μούτρα η
γερμανίδα υπουργός Εσωτερικών
Νάνσι Φέζερ, η οποία ταξίδεψε ως
τη Ντόχα για να στηρίξει την εθνι-

μα όμως θα ήταν πολύ
πιο δυνατό, αν η γερμα-
νική ομάδα δεν έκλεινε το
στόμα της, αλλά το άνοιγε
και μιλούσε καθαρά», ήταν το
σχόλιο της Γερμανικής Ραδιο-
φωνίας.

Οι Ιρανοί βάζουν σε
όλους τα γυαλιά
Απέξω απ’ τον χορό είναι εύκολο
για πολλούς να προβάλουν αντί-
σταση στις επιταγές της FIFA και
το καθεστώς των Καταριανών. Α-
πό μέσα όμως τα πράγματα είναι
πολύ, μα πάρα πολύ δύσκολα. Γι’
αυτό και την παράσταση σε δια-
μαρτυρίες έκλεψαν οι Ιρανοί. Αυ-
τοί κέρδισαν τον πραγματικό θαυ-
μασμό για τη γενναιότητά τους να
μποϋκοτάρουν τον εθνικό τους ύ-
μνο πριν το ματς με την Αγγλία.  

Λίγο πριν από τη σέντρα, τη δι-
κή τους συμβολική κίνηση έκαναν
και οι παίκτες της Εθνικής Αγγλίας,
οι οποίοι γονάτισαν στον αγωνι-
στικό χώρο. 

Στο στάδιο, Ahmad Bin Ali
Stadium της Αλ Ραγιάν, μια γυναί-
κα κρατούσε ψηλά μια ποδοσφαι-
ρική φανέλα με το «Mahsa Amini
(Μάσα Αμινί)– 22» τυπωμένο στην
πλάτη και κόκκινα δάκρυα ζωγρα-
φισμένα κάτω από τα μάτια της, σε
ανάμνηση της 22χρονης από το Ι-
ράν, η οποία πέθανε στις 16 Σε-
πτεμβρίου, τρεις ημέρες μετά τη
σύλληψή της από την αστυνομία
ηθικής, που την κατηγόρησε ότι
παραβίασε τον αυστηρό ενδυμα-
τολογικό κώδικα που απαιτεί από
τις γυναίκες να φορούν το πέπλο
δημόσια. Ο δε θάνατός της πυρο-
δότησε τις διαδηλώσεις, πριν από
δύο μήνες.

Οι παίκτες του Ιράν έκαναν κα-
τάθεση ψυχής απέναντι στην Ουα-
λία με τη νίκη τους, με τον Τζαν-
λουίτζι Μπουφόν να τους εγκω-
μιάζει μέσω μίας ξεχωριστής α-
νάρτησής του στα social media.

«Θα περάσετε στην ιστορία για
το θάρρος σας. Η νίκη επί της Ου-
αλίας είναι ένα σημάδι ελπίδας και
δύναμης για τη χώρα σας που πα-
λεύει για την ελευθερία. Για πολύ
κόσμο είστε ήρωες, για μένα ένα
παράδειγμα», έγραψε ο Μπουφόν.
Όποιος πληρώνει για τη γιορτή, α-
ποφασίζει και τι θα παίξει η μπά-
ντα. Ίσως όμως τελικά αυτό το Πα-
γκόσμιο Κύπελλο να αποδειχθεί
μεγάλη αποτυχία και για τη FIFA
και για το Κατάρ που βλέπουν το
ενδιαφέρον του κοινού να εστιά-
ζεται εκτός αγωνιστικού χώρου.
Όσο και αν έσπρωχναν «την πολι-
τική στην άκρη», το μόνο που κα-
τάφεραν είναι να τη βάλουν ακόμη
πιο ξεκάθαρα στο επίκεντρο.
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κή ομάδα της στον πρώτο της α-
γώνα. Η κυρία Φέζερ, στο χαρτο-
φυλάκιο της οποίας περιλαμβάνε-
ται και ο αθλητισμός, φόρεσε η ί-
δια το περιβραχιόνιο όσο βρισκό-
ταν στο στάδιο. «Αυτό είναι;» τη
ρώτησε ο πρόεδρος της FIFA, δεί-
χνοντας προς το χέρι της. «Ναι, δεν
είναι και τόσο κακό τελικά, ε;», α-
πάντησε χαριτολογώντας η υ-
πουργός, εμφανώς ικανοποιημένη
από την «αντίστασή» της και μάλι-
στα σε κοινή θέα. Στην πράξη, η
Νάνσι Φέζερ στέρησε από τους
Καταριανούς και τη FIFA το δικαί-
ωμα να ισχυρίζονται ότι τους νο-
μιμοποίησε με την παρουσία της,
καθώς οι φωτογραφίες με το πε-
ριβραχιόνιο έχουν απορριφθεί α-
πό τους διοργανωτές...

Η Γερμανική Ομοσπονδία Πο-
δοσφαίρου δήλωσε ήδη ότι δεν θα
στηρίξει την επανεκλογή του Τζιά-
νι Ιφαντίνο, η οποία έχει προγραμ-
ματιστεί για τον Μάρτιο στη Ρουά-
ντα. Δεν υπάρχει βέβαια αντίπα-
λος, οπότε η κίνηση θα έχει κυρίως
συμβολικό χαρακτήρα, εκτός εάν
τελικά ο Ιταλοελβετός χάσει …τρέ-
χοντας μόνος του. Ο ξένος Τύπος
χαιρέτισε την καταγγελία των παι-
κτών από τον αγωνιστικό χώρο, με
το χέρι στο στόμα, τη βρήκε εύστο-
χη και ηχηρή. 

Στη Γερμανία, πολλοί θα ήθε-
λαν πιο έντονη αντίδραση. «Το να
καλύψεις το στόμα σου είναι κα-
λύτερο από το τίποτα και περισσό-
τερο από ό,τι (δεν) έκαναν οι άλ-
λες ευρωπαϊκές ομάδες. Το μήνυ-

Η καλύτερη
ντρίμπλα
του Χάρι
Κέιν
Ο αρχηγός της Εθνικής
Αγγλίας, Χάρι Κέιν, δεν
μπόρεσε να φορέσει το
περιβραχιόνιο με τα
χρώματα του ουράνιου
τόξου στο Παγκόσμιο
Κύπελλο του Κατάρ,
μετά τις απειλές της
FIFA για τιμωρία, αλλά
έστειλε μήνυμα συμπε-
ρίληψης μέσω ενός πα-
νάκριβου ρολογιού.  
Έφτασε στο γήπεδο της
Ντόχα, για τον αγώνα
της Αγγλίας με το Ιράν,
φορώντας ένα χρυσό
Rolex 18 καρατίων α-
ξίας 520.000 λιρών
(πάνω από 604.000 ευ-
ρώ). Το ενδιαφέρον της
υπόθεσης ήταν στο κα-
ντράν και όχι το κόστος
του ρολογιού όμως,
που ήταν στολισμένο
με χρωματιστά πολύτι-
μα πετράδια, τα χρώμα-
τα της ΛΟΑΤΚΙ κοινότη-
τας. Η σιωπηλή διαμαρ-
τυρία του Χάρι Κέιν έ-
στειλε ακόμη ένα μήνυ-
μα στο παγκόσμιο πο-
δοσφαιρικό όργανο
που έχει επικριθεί εντό-
νως τόσο για την από-
φαση να γίνει το Μου-
ντιάλ στο Κατάρ, όσο
και για τις μετέπειτα α-
παγορεύσεις που όρισε
λόγω της υπερσυντη-
ρητικής οικοδέσποινας. 
Η FIFA απαγόρευσε
στους αρχηγούς ομά-
δων να φορέσουν τα
περιβραχιόνια υπέρ
των ΛΟΑΤΚΙ, ενώ έ-
χουν ήδη καταγραφεί
περιστατικά που οι υ-
πεύθυνοι ασφαλείας
δεν επέτρεψαν σε οπα-
δούς να μπουν στο γή-
πεδο εάν δεν πετάξουν
καπέλα με αντίστοιχα
χρώματα.
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Το ρίσκο του
Ολυμπιακού
με Ροντινέι
Ο Βρσάλικο έφυγε, ο
Ροντινέι έρχεται στον
Ολυμπιακό. Η περίο-
δος των χειμερινών
μεταγραφών είναι πά-
ντα δύσκολη. Οι ερυ-
θρόλευκοι κατέληξαν
στον Βραζιλιάνο διε-
θνή μπακ γιατί εκπρο-
σωπείται από τον μά-
νατζερ του Ραφίνια
που είχε έρθει στο λι-
μάνι. Γιατί η απόκτησή
του αποτελεί ρίσκο, σε
μια περίοδο που η ο-
μάδα του Πειραιά δεν
έχει την πολυτέλεια
δοκιμών και περιόδου
προσαρμογής. Δεν εί-
ναι η πρώτη φορά που
ο Ολυμπιακός εμπι-
στεύεται Λατινοαμερι-
κάνο χωρίς Ευρωπαϊ-
κή εμπειρία. Οι τελευ-
ταίες περιπτώσεις των
Σολδάν και Λοβέρα,
δεν είχαν το επιθυμητό
αποτέλεσμα.
Ο Ροντινέι έρχεται σε
πολύ καλή ηλικία. Στα
30 του χρόνια δεν εί-
ναι ο παίκτης που θα
αναβαθμίσει τόσο τη
θέση που θα τρελαθεί
κόσμος και ομάδα μαζί
του. Αν ήταν κάποιο…
λαυράκι θα τον είχαν
αλιεύσει μεγάλες, αλ-
λά και μεσαίου μεγέ-
θους ομάδες της Ευ-
ρώπης χρόνια τώρα.
Δεν θα έμενε στη Φλα-
μένγκο. Το αν είχε άλ-
λες προτάσεις, μόνο ο
μάνατζέρ του το γνω-
ρίζει. Γιατί οι φήμες
και οι διαδόσεις είναι
εύκολες. Η πραγματι-
κότητα όμως είναι αυ-
τή που αποτυπώνεται
στον αγωνιστικό χώ-
ρο. Εκεί που θα δώσει
ο Ροντινέι τις πραγμα-
τικές του εξετάσεις.

ΘΕΜΑ


Μέλος της Ε.Ε. και αντι-Ολυμπιακός
«Με τα καμώματα του Μπαλτάκου συμπαθήσαμε τον Μαρινάκη»…
Το μπλοκ ΑΕΚ-ΠΑΟΚ που έβγαλε τον Τάκη Μπαλτάκο στην προεδρία της ΕΠΟ μέσω των Ενώσεων με τις οποίες διατηρεί φιλικές σχέσεις, με-
τά τις αλλοπρόσαλλες θέσεις και τοποθετήσεις του, έχει ενοχληθεί, αν όχι εξαγριωθεί. 

Στο πλαίσιο αυτό μέλος της Εκτελεστικής Επιτροπής και μάλιστα αντι-Ολυμπιακός-ονόματα δεν αναφέρουμε για να μην καρφωθούμε-μίλησε
με τον έναν εκ των δύο ηγητόρων του ποδοσφαίρου και του είπε:

«Τι θα γίνει με αυτόν που μας βάλατε και ψηφίσαμε; Με τις θέσεις που παίρνει απ’ την ημέρα που εκλέχθηκε μέχρι σήμερα και τις
απαντήσεις που δίνει προς την άλλη πλευρά, μας αδειάζει με κάθε τρόπο. Ο Μαρινάκης με τις επιστολές του, αναδεικνύει πολλά
θέματα για τα οποία έχει δίκιο. Παράδειγμα η τελευταία του επιστολή που με στοιχεία θέτει ερωτήματα για τον τρόπο που μπαί-
νουν τα θέματα της ημερήσιας διάταξης χωρίς να ενημερώνεται κανείς, χωρίς να έχουν μελετηθεί αν είναι νομικά και κανονιστικά
εντάξει, και χωρίς να εξετάζεται η σκοπιμότητά τους, αφού δεν έχει γίνει καμία συζήτηση, ούτε ανάλυση. Μπορεί να τα ψηφίζουμε
στο τέλος, αλλά δεν νιώθουμε καλά αφού τα περισσότερα είναι λάθος».

Ο ηγήτορας κούνησε το κεφάλι του με τα όσα άκουγε και πάνω κάτω ήξερε, αλλά δεν περίμενε όμως ότι και τα μέλη της Εκτελεστικής Επι-
τροπής που ψήφισαν τον Μπαλτάκο θα έχουν ενοχληθεί. Η τελευταία επιστολή του προέδρου της Super League 1, αν την εξετάσει κανείς, θα
διαπιστώσει ότι θίγει πολλά κακώς κείμενα. Ανα-
δεικνύει την τακτική του Τάκη Μπαλτάκου να
φέρνει θέματα προς συζήτηση για λήψη αποφάσε-
ων, χωρίς να έχει γίνει η παραμικρή μελέτη και να υ-
πάρχει εισήγηση με βάση κάποια ανάλυση και ση-
μαντικά δεδομένα.

Μπορεί ο Μάκης και ο Γιάννης να απαιτούν…
παραταξιακή πειθαρχία, όμως οι πρόεδροι των Ε-
νώσεων και οι εκπρόσωποι των ΠΑΕ δεν είναι πρό-
βατα για να δείχνει ο Τάκης με τη γκλίτσα του, το
δρόμο που εκείνος θέλει. Μέχρι στιγμής προβά-
λουν τις αντιρρήσεις τους λίγο πριν το συμβούλιο
γι’ αυτό και ο πρόεδρος Τάκης αποσύρει τα περισ-
σότερα εκ των θεμάτων της ημερήσιας διάταξης,
φοβούμενος ότι αν μπουν προς συζήτηση ενδέχεται
να βρει μόνο την ψήφο του. Όμως το ποτάμι έχει
ξεχειλίσει και όλοι στην Ε.Ε. φοβούνται μην τους
παρασύρει σε καμία έκπτωση…

Πρόεδρε είμαι
ελεύθερος…

Πλοία έχω. 
Όχι πετρε-

λαιοπηγές…
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Θέαμα 
μόνο στον
αγωνιστικό
χώρο
Πριν την έναρξη του
Μουντιάλ, η πλειοψη-
φία των φιλάθλων της
Ευρώπης κυρίως, κρα-
τούσε μικρό καλάθι. Η…
διακοπή των εθνικών
πρωταθλημάτων, η χώ-
ρα υποδοχής με το κα-
θεστώς των απαγορεύ-
σεων και των διακρίσε-
ων, η κακή εποχή, οι ώ-
ρες έναρξης των αγώ-
νων, αποτελούσαν χα-
ρακτηριστικά στοιχεία
ώστε η διάθεση για το
Παγκόσμιο κύπελλο
του 2022, να μην είναι
θετική.
Όταν όμως η μπάλα κύ-
λησε στο χορτάρι, τα
πάντα άλλαξαν. Και αυ-
τό γιατί αναδείχθηκαν
τα… πολύ θετικά. Σε α-
ντίθεση με τα κλασικά
Μουντιάλ του καλοκαι-
ριού, όλες οι ομάδες και
οι παίκτες είναι σε εξαι-
ρετική κατάσταση, με α-
στείρευτες δυνάμεις και
όχι κουρασμένοι μετά
από μια εξαντλητική σε-
ζόν να προσπαθούν να
μαζέψουν σωματικά και
ψυχικά αποθέματα. Σε
όλα τα ματς υπάρχει έ-
νταση, ταχύτητα και
συνεχής κυκλοφορία
της μπάλας, ακόμα και
στα παιχνίδια που έλη-
ξαν χωρίς γκολ.
Το θέαμα στον αγωνι-
στικό χώρο είναι εντυ-
πωσιακό στις περισσό-
τερες των περιπτώσε-
ων. Εκεί που υπάρχει…
κενό είναι στα θεαματι-
κά πλάνα από τις εξέ-
δρες, με τις θερμόαιμες
παρουσίες και τις εκδη-
λωτικές κινήσεις οπα-
δών. Μια γυναίκα τόλ-
μησε να εμφανιστεί με
κάπως αποκαλυπτική
ενδυμασία, η πρώην
Μις Κροατία Ιβάνα
Κνολ, και κινδύνεψε να
συλληφθεί από τις Αρ-
χές. Η ποδοσφαιρική
τούρτα δεν έχει κερα-
σάκι, αλλά σίγουρα εί-
ναι πολύ νόστιμη.

ΑΝΑΘΕΜΑ


Η κλοπή του Ζιλ Ριμέ
Στις 21 Ιουνίου 1970 η
Βραζιλία του Πελέ επι-
κρατεί της Ιταλίας στον
τελικό του Παγκοσμίου
Κυπέλλου και κατακτά το
Ζιλ Ριμέ. Η «Σελεσάο» με
την τρίτη της στέψη, πήρε
το τρόπαιο στη χώρα της.
Το βράδυ της Δευτέρας 19
Δεκεμβρίου 1983, οι Ρό-
τσα, Λουίζ και ο τσιλιαδό-

ρος Περάλτα, κατάφεραν να κλέψουν το Ζιλ Ρίμε από τον 9ο όροφο
των γραφείων της ομοσπονδίας. Η χαρά τους όμως δεν έμεινε για
πολύ, καθώς ένας άλλος ληστής στον οποίο είχαν προτείνει να συ-
νεργαστούν, ο Σέτα, τους κατέδωσε στην αστυνομία. Στις 31 Μαρτί-
ου, συλλαμβάνονται και καταδικάζονται σε εννιά χρόνια κάθειρξης,
ενώ ο Αργεντίνος Ερνάντες (αυτός που είχε αναλάβει να λιώσει τον
χρυσό του τροπαίου) που αποτελούσε τον τέταρτο της «παρέας», σε
τρία χρόνια φυλάκισης. Όλοι κατάφεραν να αποδράσουν, αλλά….
Τον Ρότσα τον πυροβόλησαν πέντε άντρες και σκοτώθηκε ακαριαία.
Ο Περάλτα πέθανε από καρδιακή προσβολή το 2003. Ο Ερνάντες συ-
νελήφθη εκ νέου το 1998, να κρατά σε στάση λεωφορείου μία τσά-
ντα γεμάτη κοκαΐνη. Ο Λουίζ έμεινε τρία χρόνια στη φυλακή.

Ο Μπένετ άνοιξε τα χαρτιά του 
στον πρώτο γύρο
Ο Άγγλος αρχιδιαιτητής Στέφεν Μπένετ, άνοιξε τα χαρτιά του στον πρώτο γύρο του πρω-
ταθλήματος που ολοκληρώθηκε με 13 αγωνιστικές πριν το Μουντιάλ. Έδειξε με τους ορι-
σμούς που έκανε εντός των τειχών, ποιους διαιτητές υπολογίζει για την επαγγελματική δι-
αιτησία, αλλά και γενικότερα για να φέρουν εις πέρας το πρωτάθλημα, με… περιορισμένες
γκρίνιες. Ο εκλεκτός των ε-
κλεκτών είναι ο Τάσος Πα-
παπέτρου. Ο Αθηναίος ρέ-
φερι έχει οριστεί και στις 13
πρώτες αγωνιστικές της
Super League. Μαζί με Σι-
δηρόπουλο, Φωτιά έχει έξι
ορισμούς στο χόρτο, πέντε
VAR, ενώ έχει μπει 4ος και
σε δύο ντέρμπι (Παναθη-
ναϊκός – ΑΕΚ, Παναθηναϊ-
κός – Ολυμπιακός). Ο Μπέ-
νετ έχει δείξει πως στηρίζε-
ται πολύ στους διεθνείς,
αλλά και σε κάποιους διαι-
τητές που τον έχουν βγάλει
«ασπροπρόσωπο», όπως ο Γκάμαρης και ο Τζοβάρας. Ευχάριστη έκπληξη αποτελεί ο Βερ-
γέτης που ανέβηκε το καλοκαίρι στην πρώτη κατηγορία. 
Δεύτερος σε ορισμούς συνολικά, ο επίσης διεθνής Γιάννης Παπαδόπουλος με 12 (4 χόρτο, 6
VAR, 2 4oς). Από 11 έχουν οι Γκάμαρης, Τζοβάρας, Βεργέτης, Περράκης, Κουμπαράκης.
Στους 10 είναι οι Φωτιάς και Διαμαντόπουλος, επίσης διεθνείς ρέφερι. Έναν λιγότερο έχει ο
Σιδηρόπουλος και ο Ευαγγέλου και οκτώ ο Μανούχος. Τελευταίος σε ορισμούς είναι ο Μα-
τσούκας, ο οποίος δεν έχει σφυρίξει ακόμα παιχνίδι στη Super League, αλλά έχει οριστεί τέ-
ταρτος σε τρία ματς. Από ένα παιχνίδι έχουν διευθύνει πλην Κουμπαράκη, οι Τσιμεντερίδης,
Πολυχρόνης, Τσέτσιλας.

Το γκολ «φάντασμα» του Τζεφ Χαρστ
Ο τελικός του Παγκοσμίου Κυπέλλου 1966 Αγγλίας-Γερμανίας 4-2,
παραμένει μέχρι σήμερα ο πιο πολυσυζητημένος. Το γκολ "φάντα-
σμα" του Τζεφ Χαρστ αποτελεί την πιο αμφισβητούμενη φάση στην ι-
στορία του Μουντιάλ. Στο 98΄ο Τζεφ Χαρστ σούταρε, η μπάλα πήγε
στο οριζόντιο δοκάρι και σύμφωνα με την γνώμη του επόπτη, η μπά-
λα πέρασε την γραμμή. Πάρα πολλά χρόνια μετά και με την ανάλυση
του υπολογιστή, φάνηκε πως η μπάλα δεν είχε περάσει την γραμμή,

αν και πάλι κανείς δεν
μπορεί να είναι σίγου-
ρος. Ο γεννημένος στο
Μπακού του Αζερμπαϊ-
τζάν επόπτης γραμμών
του τελικού Τόφικ Μπρα-
χάμοφ που κατακύρωσε
το γκολ του Τζεφ Χαρστ
στην παράταση κράτησε
ως το 1993 το μυστικό
του. Ο μύθος θέλει τον
Μπραχάμοφ να ερωτάται

για πολλοστή φορά περί της επίμαχης φάσης λίγο προτού αφήσει
την τελευταία πνοή του. Ήταν και η μοναδική φορά που απάντησε
στο ερώτημα «πώς είδες ότι η μπάλα πέρασε τη γραμμή». Ψιθύρισε
«Στάλινγκραντ» και (φέρεται να) ξεχρέωσε ένα γραμμάτιο από το πα-
ρελθόν σε βάρος των Γερμανών.

 

Δεν το έψαξε 
με… ενδιαφέρον 
ο Μπαλτάκος
Μένει στο πάρκο Γουδή, μέχρι να…
φύγει η ΕΠΟ. Οι προσπάθειες να βρε-
θεί άλλος χώρος για να στεγαστούν
τα γραφεία της Ομοσπονδίας δεν α-
πέδωσαν. Φαίνεται ο Τάκης Μπαλτά-
κος δεν απευθύνθηκε στον σωστό με-
σίτη. Γιατί όταν έχεις πραγματική διά-
θεση να μεταφερθείς κρίνοντας πως
το τίμημα που πλέον πρέπει να κατα-
βάλεις στην ΕΤΑΔ για την στέγαση
των γραφείων είναι υπερβολικό κι έ-
χεις δημιουργήσει ήδη χρέη που θα
πρέπει ν’ αποπληρώσεις, ψάχνεις με
μεγαλύτερο ενδιαφέρον. Αυτό δεν το
επέδειξε ο καθοδηγητής της σημερι-
νής διοίκησης κι έτσι για την ώρα η Ε-
ΠΟ θα πρέπει να διατηρηθεί στο πάρ-
κο Γουδή, αλλά και ν’ αποπληρώνει
τα χρέη του παρελθόντος.
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Όλοι
φωνάζουν
για το
Κατάρ,
εκτός από
τους
χορηγούς
της FIFA
Φωνάζουν όλοι για
το Κατάρ. Και
δικαίως. Για τα
ανθρώπινα
δικαιώματα, για τους
6.500 νεκρούς
εργάτες, για τους γκέι
και άλλα πολλά.
Ποιοι δεν φωνάζουν
καθόλου; Οι χορηγοί
της FIFA. Άπαξ αι
διαβάσεις κανένα
οικονομικό site το
βλέπεις καθαρά, ότι
προσδοκούν σε
τεράστια οφέλη. Η
Adidas, για
παράδειγμα,
υπολογίζει να βγάλει
40 εκατ. ευρώ κέρδος
από τα Μουντιάλ. Η
μόνη εταιρία που
μπήκε μέσα είναι η
γερμανική μπίρα
Budweiser, μετά την
απαγόρευση της
πώλησης αλκοόλ από
την FIFA. Όμως, αυτά
τα λεφτά που έχασε
τώρα, θα τα πάρει
διπλά στο επόμενο
Μουντιάλ. Αυτή είναι
η συμφωνία.

Σπόρτκαστερς: «Σκοτώνουν» την ελληνική γλώσσα 
και η «Α» κάνει μετάφραση των ακατανόητων που λένε

Ο Τάσος Παπαπέτρου 
τα περισσότερα ευρώ, 

ο Βουρλιώτης περισσότερες
έρευνες για τους ξένους διαιτητές

Ο Τάσος Παπαπέτρου τσέπωσε τα περισσότερα στον πρώτο γύρο του
πρωταθλήματος, 14.000 ευρώ. Σφύριξε έξι φορές, πέντε ήταν VARistas
και δυο φορές τέταρτος. Μετά, ο Γκάμαρης με 12.460 ευρώ, τρίτος ο Φω-
τιάς με 12.020 ευρώ. Ακολουθεί ο Τάσος Σιδηρόπουλος με 11.640 ευ-
ρώ. Αλλού είναι το θέμα. Οι ξένοι που ήρθαν, πόσα τσέπωσαν; Κάποιος
σφύριξε του Αρχι-αρχηγού Χ. Βουρλιώτη, ότι πρέπει να γίνει έλεγχος πε-
ρασμένων ετών και για τους ξένους που έφερνε ο Κλάτενμπεργκ, αλλά
και για τους τωρινούς που φέρνει ο Μπένετ.

Ο Νεϊμάρ είναι κακός
παίκτης, γιατί ψήφισε
Μπολσονάρο
Μερικοί «βαθυστόχαστοι» πολιτικοί αναλυτές, α-
φού έλυσαν όλα τα προβλήματα στην Ελλάδα με
την ακρίβεια, το καλάθι του νοικοκυριού, τα ελλη-
νοτουρκικά και την ενέργεια, μετά είπαν να δουν
και Μουντιάλ. Κα τα χώνουν στον Νεϊμάρ, τον Βρα-
ζιλιάνο σούπερ σταρ. Επειδή, λέει, κάνει ντρίμπλες
και προτιμάει να ξεφτιλίζει τον αντίπαλο, παρά να
παίζει για την ομάδα. Τι να κάτσεις, τώρα, να τους
εξηγείς; Ότι το ποδόσφαιρο το αγαπήσαμε επειδή
υπάρχουν ακόμα οι Νεϊμάρ κι όχι οι τρεχαλατζή-
δες δεκαθλητές; Αλλού, όμως, ήθελαν να καταλή-
ξουν για τον Νεϊμάρ. Ότι τι να περιμένεις από έναν
παίκτη που υποστήριξε τον Μπολσονάρο στις ε-
κλογές. Σώβρακο και γραβάτα, το ίδιο πράγμα.

Οι σπικεράδες του Μουντιάλ το’ βγαλαν από τα μάτια με τις αγγλικές
ορολογίες και τους νεολογισμούς του τίποτα, στις περιγραφές. Μι-
λάμε για ετσιθελική επιβολή και αυτάρεσκη επανάληψη της εξουσίας
του μικροφώνου. Μιλάμε ότι μεταφέρεται η αμερικάνικη σύνταξη στον
ελληνικό προφορικό λόγο. Άντε γεια, δηλαδή. Και τι να καταλάβει ο α-
πλοϊκός άνθρωπος στο χωριό, ρε, και τις εργατικές συνοικίες των πό-
λεων και οι έχοντες κάποια ηλικία, πλάκα κάνουμε τώρα; Οι σπόρτκα-
στερ δεν σπικάρουν για τον εαυτό τους, αλλά για τον κόσμο. Αυτοί στο
τέλος του κάθε αγώνα χειροκροτούν τον εαυτό τους. Κι από μιμητι-
σμό, σύννεφο πάει το βασίλειο. Μόλις πει κάτι ξεχωριστό ο Σπυρόπου-

λος, το ακούς από τους άλλους στο επόμενο παιχνίδι. Γι αυτό και η «Α»
και η iapopsi.gr, προκειμένου να διευκολύνει στην κατανόηση των α-
κατανόητων φράσεων και λέξεων, κάνει την μετάφραση.
Εξυπνάδα = το σωστό
«μπιλντ απ» =  δημιουργία
«γουίνκερ» =  ακραίοι
«ρόστερ» = σύνθεση
«φτερά» = στα άκρα
«αλλοίωσε την τροχιά» = άλλαξε την τροχιά
«όλοι πίσω από την μπάλα» = ακατάληπτος νεολογισμός
«πολλές μπάλες» = πολλές φορές την μπάλα
«τρεξίματα» = τρέξιμο
«βρήκε γκολ» = πέτυχε γκολ
«Ο παίκτης είναι ον εντ οφ» = αμφίβολος
«Τον υπέγραψε» =  υπέγραψε συμβόλαιο
«κλαμπ» =  ομάδα
Ον τάργκετ =  στην εστία
Οφ τάργκετ =  εκτός εστίας
Γκέιμ τσέιντσερ = αλλάζει την ροή
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Ο Μέσι νίκησε… 
Κοκλώνη και Ρούλα
Ο Λιονέλ Μέσι νίκησε τον… Κοκλώνη σε τηλεθέαση,
το βράδι της περασμένης Κυριακής. Το παιχνίδι της Αρ-
γεντινής με το Μεξικό 2-0 παρακολούθησαν περισσό-
τεροι τηλεθεατές από το «JUST THE 2 OF US» στον
Alpha με τον γνωστό παρουσιαστή. 
Φυσικά, ο Μέσι κέρδισε και «Στο Σπίτι με το Mega»
που παρουσιάζει η Ρούλα Κορομηλά, αλλά και την σει-
ρά «Φλόγα και Άνεμος» για την ζωή του Γεωργίου Πα-
πανδρέου. Τα αποτελέσματα: ΑΝΤ1, Αργεντινή-Μεξικό
27,5% και στο δυναμικό κοινό 28,4%. Alpha JUST THE
2 OF US 15,2% και αντίστοιχα 14,9%. Mega Σπίτι με
το Mega 9,5% και 16,9%. ΕΡΤ 1 «Φλόγα και Άνεμος»
1,6% και 3,8%.

Στέλιος 
στο 0-0: 
«Αν έμπαινε
γκολ, θα
είχαμε σκορ
1-0»
Ο Στελάκης ο
Γιαννακόπουλος
υποτίθεται πήγε στο
Μουντιάλ για να
δώσει το κάτι
παραπάνω γι αυτό
που δεν βλέπει ο
απλός τηλεθεατής.
Και μιλάει σαν
κλασικός
δημοσιογράφος.
Πάντα ήταν φίλος με
τους δημοσιογράφος
ο Στέλιος. Αφού
πίεζαν τον ΠΣΑΤ,
αυτό το σωματείο των
αθλητικογράφων, να
τον κάνει μέλος.
Έφαγε τα γήπεδα με
το κουτάλι για να
λέει ότι στο 0-0, «αν
έμπαινε το γκολ, θα
είχαμε σκορ 1-0»;
Δηλαδή αν δεν το
επιβεβαίωνε ο
Στέλιος, μπορεί να
ήταν και 0-1 ή 2-0;

«Ο Επαμπέ όπως ο Πελέ»!
Διευθυντές υπάρχουν;
Καλά λένε ότι δεν υπάρχουν διευθυντές στην δημοσιογραφία
σήμερα. Ας να διαβάσεις μία ανάλυση αγώνα και σου σηκώνεται
η τρίχα. Αυτά που κάνει σήμερα ο Εμπαπέ, σου λέει, τα έκανε ο
Πελέ. Ό,τι να’ ναι. Είναι ο άλλος δημοσιογράφος ηλικίας 20 ετών
και σου γράφει ό,τι μαλακία του κατέβει στο κεφάλι. Για να ε-
ντυπωσιάσει και καλά. Συγκρίνει τον καλύτερο παίκτη του κό-
σμου με τον Γάλλο που ακόμα δεν βγήκε απ’ τ’ αυγό και δεν θα
γίνει ποτέ Πελέ, γιατί, πλέον, οι συνθήκες στο ποδόσφαιρο είναι
διαφορετικές. Πελέ, Μαραντόνα, Μέσι, Κρόιφ, Ροναλντίνιο, που
ζωγράφιζαν στο χορτάρι. Τον Εμπαπέ θα τον είχαν σαν αλλαγή…
Τότε το ποδόσφαιρο ήταν θέαμα, σήμερα είναι… τρεχάλα.

Ο Κλίνσμαν επιτέθηκε στο Ιράν και
τον Κεϊρόζ, αλλά ξέχασε τις αμαρτίες
των Γερμανών στα Μουντιάλ
Ο Γιούργκεν Κλίνσμαν, παγκόσμιος πρωταθλητής με την Γερμανία το 1990 κι με-
γάλη δόξα του ποδοσφαίρου, είναι μέλος της τεχνικής επιτροπής της FIFA. Άνευ
λόγου και αιτίας, επιτέθηκε στον Πορτογάλο προπονητή του Ιράν, Κάρλος Κεϊρόζ
και της εθνικής ομάδας της χώρας. Ότι απέτυχε σαν προπονητής στην Κολομβία,
την Αίγυπτο και ξαναγύρισε στο Ιράν. Επιτέθηκε, μιλώντας στο BBC, στους Ιρα-
νούς διεθνείς, ότι διαμαρτύρονται συνέχεια στον διαιτητή. Μάλιστα. Και πήρε μια
απάντηση όλη δική του από τον Κεϊρόζ. Παραιτήσου πρώτα και μετά, έλα να τα
πούμε. Κάτι του είπε ο Κεϊρόζ για τον αρχαίο περσικό πολιτισμό, τους ποιητές,
την άλγεβρα, την τέχνη, αλλά αυτά είναι ψιλά γράμματα για τον Κλίνσμαν. Σιγά,
μην τα ξέρει. Μήπως, όμως, θυμάται, πως η Γερμανία πήρε το τρόπαιο στον τελι-
κό του Μουντιάλ του 1990 κόντρα στην Αργεντινή; Από ένα ανύπαρκτο πέναλτι ου
σφύριξε στον τελικό της Ρώμης ο Μεξικάνος Κοντεσάλ. Μήπως διάβασε ιστο-
ρία, τι έγινε στον τελικό του Μουντιάλ του ’54, Δυτική Γερμανία – Ουγγαρία 3-2;
Στον προηγούμενο μεταξύ τους αγώνα, όπου η Ουγγαρία είχε διαλύσει 8-2 τους
δικούς του, ο θηριώδης Λίμπριχ, είχε σπάσει τα ποδάρια του Πούσκας, ο οποίος
στον τελικό έπαιξε κουτσός, Μήπως διάβασε το βιβλίο του συμπατριώτη του διε-
θνή γκολκίπερ Χάραλντ Σουμάχερ, τι έγινε στο Μουντιάλ του Μεξικού το 1986, ό-
ταν τους δίνανε «βιταμίνες» και τις πετάγανε στις γλάστρες και μαραίνονταν τα φυ-
τά; Μήπως γνωρίζει τι έγραψε ο παγκόσμιος Τύπος για το παιχνίδι Δυτικής Γερ-
μανίας – Ανατολικής Γερμανίας 0-1, ότι έχασαν επίτηδες για να έπαιζαν μόνο
στον τελικό με την Ολλανδία; Ο ίδιος ο Κλίνσμαν ως προπονητής απέτυχε να ο-
δηγήσει στον τελικό την εθνική της χώρας του στο Μουντιάλ του 2006. Εξέθεσε
με δηλώσεις του τους τερματοφύλακες, του επιτέθηκε ο Όλιβερ Καν, τελείωσε η
καριέρα του. Και μετά, άλλαξε πόστα υπάλληλος στην FIFA.
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Όταν ο Άγγελος κρύφτηκε στα αποδυτήρια
κι ο Σαλευρής ζήτησε πίσω την φανέλα

από τον Ριβάλντο!
Ρε, τι μπορείς να μάθεις από παλαίμα-
χους παίκτες, φοβερά πράγματα. Ο
Σκαρμούτσος, που πέρασε από ΠΑΟΚ,
Άρη, Ατρόμητο, έδωσε μεγάλη συνέ-
ντευξη στο gazzetta.gr κι είπε απί-
στευτα πράγματα. Για τον μακαρίτη τον
Σαλευρή στην Καλλιθέα, για τον Άγγε-
λο Αναστασιάδη στον ΠΑΟΚ Σκέτη α-
πόλαυση, μιλάμε. Για τον Σαλευρή:
«Παίζουμε με τον Ολυμπιακό και ο Ντρα-
γκίσεβιτς ανταλλάσσει φανέλα με τον
Ριβάλντο. Ο Σαλευρής βλέπει γυμνό τον

Ντραγκίσεβιτς, τον ρωτάει που είναι η φανέλα του και μόλις του είπε ότι την έδωσε, είπε στον
φροντιστή που είχαμε τον Γεωργίου να πάει να την πάρει από τον Ριβάλντο. Όποιος παί-
κτης έφευγε, έπρεπε να φέρει τα μπουφάν, τις κάλτσες, τις φανέλες, τις τσάντες. Είχε αυτά τα
κακά». Για τον Άγγελο Αναστασιάδη: «Στο ματς με την Μακάμπι έπαιξε ο Κύπριος Λουκά, ε-
νώ ήταν τιμωρημένος από την UEFA. Τιμωρήθηκε ο ΠΑΟΚ. Ήρθαν οι οργανωμένοι με ξύλα
και καδρόνια. Εσπασαν την πόρτα και ακούω τον Αναστασιάδη να λέει: "Μπείτε όλοι μέσα".
Και τρέχοντας όλοι, άκουσα τους Εγκωμίτη και Γιασεμάκη να λένε με την κυπριακή τους
προφορά: "Κουμπάρε σήμερα πεθαίνουμε". Χτυπούσαν τα λυόμενα, ο Αναστασιάδης είχε
κρυφτεί, εμείς παίρναμε τηλέφωνο την Αστυνομία. Τραγικές στιγμές. Τα αμάξια έξω... Εγώ κι
ο Σαλπιγγίδης δεν μας ένοιαζε γιατί είχαμε τα χειρότερα αμάξια».

Μουντιάλ
2030, τέλος
για Ελλάδα,
Σ. Αραβία
και Αίγυπτο
Τι παίζει με το
Μουντιάλ του 2030,
το οποίο συμφώνηαν
να θέσουν
συνυποψηφιότητα ο
Κυριάκος
Μητσοτάκης με τον
Σαουδάραβα μπι
Σλμάν και τον Σίτι της
Αιγύπτου; Δεν παίζει
απολύτως τίποτα.
Έπαιξε, αλλά δεν
παίζει, πλέον. Μετά το
χουνέρι που έπαθε ο
Ινφαντίνο με το
Κατάρ, ούτε σκέψη
για μουσουλμανική
χώρα στο μέλλον.
Όσα κι αν πέσουν. Γι
αυτό κι οι
Σαουδάραβες το
διαδίδουν σιγά – σιγά
ότι τελείωσε η
υπόθεση.

Γράφτηκε επισταμένως το σενάριο να έρθει ο
Ρονάλντο στον Ολυμπιακό από την στιγμή που
είναι χωρίς ομάδα και θα ψάξει τον Ιανουάριο
ως «ελεύθερος» έναν σύλλογο να συνεχίσει την
καριέρα του.
Ο Πορτογάλος παρότι 37 ετών είναι πολύ γυ-
μνασμένος κάτι που φαίνεται και από τις εμφα-
νίσεις του στο Μουντιάλ.
Άρα, το ερώτημα δεν είναι αν μπορεί να παίξει
διότι διαπιστωμένα μπορεί, αλλά ποια ομάδα
μπορεί να προσεγγίσει τις απαιτήσεις του, οι ο-
ποίες δεν είναι γνωστές.
Η Αλ Νασρ από την Σαουδική Αραβία  προσφέ-
ρει στον 37χρονο συμβόλαιο με απολαβές
72.000.000 ευρώ το χρόνο. Το ρεπορτάζ ανα-
φέρει ότι το συμβόλαιο θα είναι τριετές, μιας
και ο Ρονάλντο είχε δηλώσει ότι θέλει να συνε-
χίσει να αγωνίζεται για 2-3 χρόνια ακόμα, με
συνέπεια συνολικά να μπορεί να εισπράξει
216.000.000 μόνο από τη κανονική συμφωνία
του   χωρίς να υπολογίζονται λοιπές απολαβές ,
όπως μπόνους, πριμ αφοσίωσης κλπ.
Έξι εκατομμύρια το μήνα…
Όσα θα έβγαζε σε άλλη χώρα σε τρία χρόνια με
ένα συμβόλαιο των 2 εκατ. ευρώ το χρόνο.

H δεύτερη ευκαιρία του Μίτσελ
στον Μαρσέλο

Παρά τα αντιθέτως λεγόμενα ο Μίτσελ πήρε μαζί του τον Μαρσέλο στην
προετοιμασία του Ολυμπιακού κάτι που σημαίνει πως ο Ισπανός προ-
πονητής περιμένει από τον Βραζιλιάνο να αποδείξει ότι μπορεί να παίξει
στους «ερυθρόλευκους». Ο Μίτσελ δεν το έκανε τυχαία. Προφανώς, ό-
σο βαρύς και να΄ναι ο Μαρσέλο δεν μπορεί να τον «τελειώσει», όπως
«τέλειωσε» τον Βρσάλικο, ενώ είναι αμφίβολο αν μπορεί να πάει ο Ο-
λυμπιακός και σε συναινετικό διαζύγιο μαζί του. Για όλους αυτούς τους
λόγους, αλλά κυρίως για να μην του λένε ότι «τέλειωσε τον Μαρσέλο»
τον πήρε μαζί του στην προετοιμασία στην Ισπανία χωρίς να είναι βέβαιο
ότι ο Βραζιλιάνος θα μπορέσει να ανταποκριθεί. Πάντως, μετά και
απ΄αυτό κανείς δεν θα μπορεί να πει τίποτα στον Μίτσελ…

Ρονάλντο: Σε ένα
μήνα όσα θα έβγαζε
σε τρία χρόνια

«Εδώ πίνει καφέ μόνο 
ο Αναστόπουλος.
έφυγες...»
Κι ακόμα ένα φοβερό περιστατικό διηγήθηκε ο
Σκαρμούτσος από την συνύπαρξή του με τον Ανα-
στόπουλο ως προπονητή στον Άρη: «Πάω στον Άρη
πρώτη μέρα. Δεν ήξερα που να πάω να πιω καφέ.
Με το που μπαίνω σ' ένα καφέ στη Νίκης, μου λέει:
"Εφυγες. Όταν είναι ο Αναστόπουλος μέσα στο καφέ
δεν θα είναι οι παίκτες. Έφυγες". Πλήρωσα τον καφέ,
τον πήρα και έφυγα. Στον Άρη μας είχε υποσχεθεί ό-
τι δεν θα έδιωχνε κανέναν αφού τον ανεβάσαμε στην
Α’ εθνική. Μας έδιωξε όλους».
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Μετά τον Πελέ ήταν
ο Μαραντόνα. Και
μετά τον Μαραντό-
να ο Μέσι. Τέταρ-

τος σ αυτή την κλειστή λίστα
δεν υπάρχει. Υποψήφιοι πολ-
λοί. Αλλά, κανείς –όσο μεγά-
λος και να ήταν- δεν τόλμησε
να πλησιάσει τα ιερά τοτέμ του
ποδοσφαίρου.

Για το ποιος είναι ο καλύτερος
οι απόψεις δυίστανται. Αλλά τι ση-
μασία έχει ; Ο Μέσι είναι ο τελευ-
ταίος των μεγάλων του ποδο-
σφαίρου.

Στο Κατάρ (που θα παίξει για
τελευταία φορά σε Μουντιάλ) θέ-
λει να πετύχει αυτό που δεν κατά-
φερε σε όλη την καριέρα του. Να
σηκώσει ένα παγκόσμιο κύπελλο.
Πόσο εύκολο είναι; Όχι και τόσο.
Ειδικά, αν δει κανείς την μετριότη-
τα των ποδοσφαιριστών που βρί-
σκονται δίπλα του…

Ο Μέσι δεν έχει κερδίσει Μου-
ντιάλ! Δεν είναι ο μοναδικός μεγά-
λος παίκτης στην ιστορία του α-
θλήματος που δεν έχει γευτεί τέ-
τοια χαρά.

Πολλοί δεν ξέρουν ότι σ αυτή
την λίστα είναι ακόμη ο Στάνλει
Μάθιους με την Εθνική Αγγλίας, ο
Αλφρέντο Ντι Στέφανο (με τρεις
διαφορετικές Εθνικές ομάδες της
Αργεντινής, της Ισπανίας και της
Κολομβίας), ο  Ρεϊμόν Κοπά με την
Πολωνία, ο Λεβ Γιασίν με την Σο-
βιετική Ένωση και ο Εουσέμπιο με
την Πορτογαλία.

Αλλά και πιο πρόσφατοι, όπως
ο Βορειοιρλανδός Τζορτζ Μπεστ,
ο Τζιάνι Ριβέρα με την Ιταλία, ο
Γιόχαν Κρόιφ με την Ολλανδία πα-
ρότι πήγε στον τελικό το 1974 (έ-
χασε από την Δυτική Γερμανία), ε-
νώ το 1978 είχε σταματήσει το πο-
δόσφαιρο.

Ο Κέβιν Κίγκαν με την Αγγλία, ο
Ρουμενίγκε με την Γερμανία, αλλά
και ο Μισέλ Πλατρινί δεν κατέκτη-
σαν ποτέ Παγκόσμιο Κύπελλο με
τις χώρες τους.Ο Γκούλιτ, ο Φαν

Μπάστεν, ο Μπάτζιο, ο Παπέν εί-
ναι μερικά από τα ονόματα της λί-
στας.

Ωστόσο, κανένας απ΄αυτούς
δεν είναι …Μέσι.

Ο Αργεντίνος (με τις έξι χρυσές
μπάλες) έχει παίξει σε 5 Μουντιάλ.

1 Το 2006, η ομάδα του έφτα-
σε στα προημιτελικά, όπου στον α-
γώνα εναντίον της Γερμανίας δεν
αγωνίστηκε και η Αργεντινή ηττή-
θηκε στα πέναλτι. 

1 Το 2010 ήταν η ίδια ιστορία,
με τους Γερμανούς να τον απο-
κλείουν στους προημιτελικούς, αυ-
τή την φορά όμως με τον Μέσι να
παίζει σε όλους τους αγώνες, υπό
τις οδηγίες του Ντιέγκο Αρμάντο
Μαραντόνα.

1 Το 2014, φτάνει μία «ανά-
σα» από το τρόπαιο, αλλά φυσικά
οι Γερμανοί είναι αυτοί που του χα-
λάνε τα σχέδια και ο Μάριο Γκέτζε
«πληγώνει» την Αργεντινή στην
παράταση του τελικού.

1 Το 2018 είναι η πρώτη χρο-
νιά που ο Μέσι δεν χάνει σε Μου-
ντιάλ από τους Γερμανούς, αλλά
τους Γάλλους, στην φάση των 16. 

Στο φετινό Μουντιάλ η Αργε-
ντινή είναι ένα από τα φαβορί,αλ-
λά μόνο λόγω φανέλας…

Κι εξηγούμαστε…

Η Αργεντινή έχει κατακτήσει
δυο φορές το Παγκόσμιο Κύπελ-
λο (1978 και 1986), ενώ πήγε
τρεις φορές (1930, 1990, 2014)
σε τελικούς.

1 Το 1978 με το πολυσυζητη-
μένο Μουντιάλ λόγω της χούντας
του Βιδέλα και της απουσίας του
Γιόχαν Κρόιφ από την Ολλανδία, η
Αργεντινή είχε παικταράδες, όπως
ο Μάριο Κέμπες, ο Οσβαλντο  Αρ-
ντίλες, ο Ντιέγκο  Πασαρέλα και ο
Λούκε. Για την ιστορία ο Κρόιφ που
δεν έγραψε τίποτα στην αυτοβιο-
γραφία του για την απουσία είχε
αποκαλύψει σε μεταγενέστερο
χρόνο  ότι  αυτό που τον κράτησε
μακριά από την διοργάνωση ήταν
μια απόπειρα απαγωγής του λί-
γους μήνες πριν από το Μουντιάλ
1978…

1 Το 1986 η Αργεντινή διέθετε
ένα σύνολο από καταξιωμένους
παίκτες στη χώρα τους που επιθυ-
μούσαν τη διεθνή καταξίωση, τον
αρχηγό της ομάδας που κατέκτησε
το τρόπαιο του Παγκοσμίου Κυ-
πέλλου του 1978 Ντανιέλ Πασα-
ρέλα (που όμως δεν αγωνίστηκε)
και λίγους διεθνώς καταξιωμέ-
νους ποδοσφαιριστές δίπλα στον
μεγάλο  Ντιέγκο Μαραντόνα. Ποι-
οι ήταν; Ο Χόρχε Βαλντάνο, ο

Η σύνδεση
με τον
Μαραντόνα
Ο Μέσι είναι ο
διάδοχος του
Μαραντόνα δεν
χωράει καμία
αμφιβολία.
Ο ίδιος ο Μέσι
αντιλήφθηκε την
βαριά κληρονομιά από
τα πρώτα
ποδοσφαιρικά του
βήματα και φρόντισε
να τιμήσει την σχέση
του με τον Ντιέγκο
Μαραντόνα, όσο ο
τελευταίος ήταν εν
ζωή, αλλά και τώρα…
Το έκανε στην Ισπανία,
όταν έπαιζε στην
Μπαρτσελόνα πριν
φύγει για την Παρί, το
επανέλαβε με την
Εθνική ομάδα της
Αργεντινής μετά το
νικηφόρο αγώνα με το
Μεξικό στις 26
Νοεμβρίου, δηλαδή μια
μέρα μετά την θλιβερή
επέτειο του θανάτου
του Ντιέγκο
Μαραντόνα που
πέθανε στις 25
Νοεμβρίου 2020…
Ο 35χρονος επιθετικός
σήκωσε τα χέρια στον
ουρανό και αφιέρωσε
το γκολ στον
Ντιεγκίτο, φανερά
συγκινημένος… 

Μπουρουσάγκα, ο Βαλντά-
νο…

Η διαφορά με την σημερινή
Αργεντινή είναι χαώδης…

Ο Μέσι δεν έχει δίπλα του,
τον Πασαρέλα, τον Βαλντάνο, τον
Μπουρουσάγκα, αλλά μέτριους
παίκτες που δεν μπορούν να κά-
νουν μια πάσα της προκοπής, ό-
πως ο Μονιτέλ, ο Ροντρίγκεζ και ο
Μακ Άλιστερ.

Για τον Μέσι πάντως είναι η τε-
λευταία ευκαιρία. Γι αυτό και προ-
σπαθεί να τα κάνει όλα μόνος του.
Να σκοράρει, να πασάρει, να μαρ-
κάρει, αλλά κυρίως να εμπνέει διό-
τι βαθιά μέσα του ξέρει ότι η μεγά-
λη ευκαιρία γι αυτόν είναι πιθανό
να χάθηκε το 2014 όταν η Αργε-
ντινή έχασε (1-0) τον τελικό από
την Γερμανία στην παράταση,αλ-
λά ο Ιγκουαίν έχασε όσα γκολ δεν
χάνονται…

Τότε που η Αργεντινή πήγαινε
«τρένο» από τον όμιλο με τις εθνι-
κές ομάδες της Νιγηρίας, της Βοσ-
νίας-Ερζεγοβίνης και του Ιράν ό-
που συγκέντρωσε 9 βαθμούς, νι-
κώντας και στα τρία ματς και προ-
κρίθηκε στη Φάση των 16. Εκεί α-
ντιμετώπισε την Ελβετία, την ο-
ποία νίκησε στην παράταση με 1-0.
Στα προημιτελικά αγωνίστηκε ενα-
ντίον του Βελγίου, το οποίο νίκησε
με 1-0. Στα ημιτελικά τέθηκε αντί-
παλος με την Ολλανδία την οποία
κέρδισε στα πέναλτι με 4-2 (0-0 ο
κανονικός αγώνας και η παράτα-
ση) για να γνωρίσει μόλις μία ήττα
στον τελικό παρότι ισοπέδωσε την
αντίπαλό της.

Τότε που ο Μέσι είχε πει ότι
«δεν θα σκοράραμε και μια ζωή να
παίζαμε…» και που μάλλον έχασε
την ευκαιρία της ζωής του να ση-
κώσει το πολύτιμο τρόπαιο…

Ο τελευταίος των μεγάλων και 
η υπεράνθρωπη προσπάθειά του 

να κατακτήσει το Παγκόσμιο Κύπελλο
στην δύση της καριέρας του 

Μέσι: 
Μόνος του

και όλοι τους
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Μη μπορώντας να
πάνε στα γήπεδα
που εργάστηκαν
για την  κατα-

σκευήτους, εκατοντάδες μετα-
νάστες εργάτες συγκεντρώνο-
νται σε ένα γήπεδο κρίκετ στην
έρημο έξω από τη Ντόχα για να
παρακολουθήσουν τους αγώ-
νες από γιγαντιαίες οθόνες.

Αυτή είναι η λεγόμενη…fan
zone όπου δηλαδή όσοι δεν έχουν
εξασφαλίσει ένα εισιτήριο μπο-
ρούν να βλέπουν τους αγώνες.

Το διαφορετικό με άλλες διορ-
γανώσεις είναι πως εκεί δεν υπάρ-
χουν επισκέπτες οπαδοί, γυναίκες
και σίγουρα μπύρα αφού έχει απα-
γορευτεί η κατανάλωσή της.

Η κατασκευή έγινε στην άκρη
της Ντόχα. Στο εσωτερικό της, χι-
λιάδες κυρίως χαμηλόμισθοι ερ-
γάτες της Νότιας Ασίας, γεμίζουν
τις εξέδρες ή κάθονται σταυροπό-
δι στο γρασίδι για ν απολαύσουν
όσα γίνονται στα γήπεδα του Κα-
τάρ που έφτιαξαν με τα χέρια τους.

Είναι ένας κόσμος μακριά από
το πρόσωπο της Ντόχα που οι
διοργανωτές δεν θέλουν να δεί-
χνουν προς τα έξω.

Η fan zone (ζώνη οπαδών) του
σταδίου βρίσκεται εντός της ασια-
τικής πολης , ενός εμπορικού και
ψυχαγωγικού συγκροτήματος που
έχει δημιουργηθεί ειδικά για τους
μετανάστες εργάτες του Κατάρ,
περίπου 30 λεπτά με το αυτοκίνη-
το από το κέντρο της Ντόχα.

Μια τεράστια έκταση αποθη-
κών, εργαστηρίων και πολυκατοι-
κιών απλώνεται για μίλια στη μία
πλευρά, φιλοξενώντας εκατοντά-
δες χιλιάδες εργαζομένους, συχνά
σε ζοφερούς και γεμάτους κοιτώ-
νες, όπου διαμένουν στιβαγμένοι
πολλοί άνθρωποι.

Σε έναν τοίχο κοντά στην είσο-
δο της fan zone, ένα πανό στα α-
ραβικά και στ αγγλικά  γράφει:
«Ευχαριστούμε για τη συνεισφορά
σας που παραδώσατε το καλύτε-
ρο Παγκόσμιο Κύπελλο που έγινε
ποτέ».

Πολλοί εδώ πιθανότατα έπαι-
ξαν ρόλο στην κατασκευή των γη-
πέδων και των υποδομών για το
τουρνουά, αλλά η ευγνωμοσύνη
έχει…όρια για τους διοργανωτές.

Ενώ ορισμένα εισιτήρια αγώ-
νων κυκλοφόρησαν για τους κα-
τοίκους του Κατάρ για μόλις 40
ριάλια (περίπου 11 ευρώ), κανείς
από τους εργάτες που δούλεψαν

στις κατασκευές δεν κατάφερε να
πάρει ένα. Τα πιο φτηνά διαθέσι-
μα εισιτήρια ήταν πολύ ακριβά για
τους εργαζόμενους που βγάζουν
μόλις 225 λίρες το μήνα, δηλαδή
γύρω στα 260 ευρώ .

Χωρίς εισιτήριο του αγώνα, δεν
μπορούν να εγγραφούν για την
κάρτα, η οποία απαιτείται για την
είσοδο στις  οπαδικές ζώνες της
Ντόχα που μπαίνουν οι φίλαθλοι
που πηγαίνουν στα γήπεδα για να
δουν τους αγώνες. 

Ακόμα κι αν μπορούσαν, το α-
ποδοτικό και φθηνό Μετρό δεν
φτάνει σε αυτό το σημείο της πό-
λης, αναγκάζοντας τους εργαζό-
μενους να ακολουθήσουν πιο δα-
πανηρές εναλλακτικές μορφές συ-
γκοινωνίας.

Η fan zone, και η ίδια η Ντόχα

αναδεικνύουν τις παράλληλες ζω-
ές που ζουν πολλοί μετανάστες
εργάτες. 

Οι επικριτές λένε ότι εδραιώνει
τους διαχωρισμούς, ενώ το ανεί-
πωτο μήνυμα είναι: μπορείτε να έ-
χετε τα εστιατόρια, τα καταστήμα-
τα και τη ζώνη των θαυμαστών
σας, αρκεί να μην έρθετε στα δικά
μας…

Στον αγώνα της Ισπανίας με την
Κόστα Ρίκα  ένας οπαδός από το
Νεπάλ που μίλησε στην αγγλική ε-
φημερίδα Guardian , ο Ντιλίπ Κου-
μάρ Μαντάλ  έδειξε –παρ΄ολ αυ-
τά- ενθουσιασμένος. 

«Έρχομαι κάθε βράδυ. Μου α-
ρέσει το περιβάλλον», είπε. Ερω-
τηθείς ποια ομάδα υποστηρίζει, έ-
κανε μια παύση και απάντησε: «Η
κόκκινη».

Πόσοι
τελικά
πέθαναν
στο Κατάρ
Έστω και με
καθυστέρηση ένας από
τους υψηλόβαθμους
αξιωματούχους για τη
διοργάνωση του
Παγκόσμιου Κυπέλλου
Ποδοσφαίρου στο
Κατάρ γνωστοποίησε
πως ο αριθμός των
μεταναστών εργατών
που σκοτώθηκαν στα
εργοτάξια του
Μουντιάλ κυμαίνονται
μεταξύ «400 - 500». 
Ο Χασάν αλ-Ταουάντι
δεν το χει και σίγουρο
πάντως και
διευκρίνισε πως ο
ακριβής αριθμός των
θυμάτων «παραμένει
ακόμα υπό συζήτηση». 
«Και ο ένας θάνατος
είναι πολύς, τόσο
απλά. Όμως, κάθε
χρόνο τα πρότυπα
υγείας και ασφάλειας
βελτιώνονται,
τουλάχιστον στα δικά
μας εργοτάξια, τα του
Παγκοσμίου Κυπέλλου,
αυτά για τα οποία
ήμασταν υπεύθυνοι
εμείς. Στο βαθμό ώστε
υπάρχουν συνδικάτα
που επαινούν το έργο
που έχει γίνει στις
τοποθεσίες του
Παγκοσμίου
Κυπέλλου»
συμπλήρωσε. 
Η  Ανώτατη Επιτροπή
στο Κατάρ ισχυριζόταν
μέχρι πρότινος πως
υπήρξαν τρεις θάνατοι
ξένων εργατών που
συνδέονταν με τη
εργασία στα στάδια,
και 37 άλλοι μη
σχετιζόμενοι, από τη
στιγμή της έναρξης
των εργασιών, το
2014…

Δεν ήξερε ούτε καν τις ομά-
δες…

«Θα ήθελα να είμαι σε ένα γή-
πεδο, αλλά δεν έχω χρήματα. Ό,τι
κερδίζω, πρέπει να το στείλω σπίτι
για την εκπαίδευση των παιδιών
μου», πρόσθεσε.

Ο Μαντάλ, ένας μασόνος, είναι
χαρούμενος που είναι εκεί. Πριν
ξεκινήσει το Παγκόσμιο Κύπελλο,
350 από τους συναδέλφους του έ-
φυγαν από το σπίτι τους για να
δουλέψουν στο Κατάρ  καθώς η ε-
ταιρεία του έκλεισε ένα έργο κα-
τόπιν οδηγιών της κυβέρνησης.

Καθώς η Ισπανία έβαλε το πρώ-
το της γκολ, πετάχτηκε στον αέρα.
"Ναί! Ήξερα ότι θα σκοράρουν»,
φώναζε με το πρόσωπό του να λά-
μπει…

Καθισμένος κοντά, ο Στέφεν α-
πό την Γκάνα εργάζεται στο αερο-
δρόμιο, μεταφέροντας γεύματα εν
πτήσει στα αεροπλάνα. Είναι το
ρεπό του, αλλά κατά τη διάρκεια
της εβδομάδας, «το μόνο που κά-
νω είναι να δουλεύω, να κοιμάμαι,
να δουλεύω, να κοιμάμαι, να δου-
λεύω, να κοιμάμαι», είπε.

Όπως ο Ντίλιπ, δεν μπορούσε
να αγοράσει εισιτήριο του αγώνα,
αλλά σε αντίθεση με αυτόν, μιλάει
για το ποδόσφαιρο τόσο άπταιστα
όσο το παίζουν και οι Ισπανοί. 

Καθώς μπαίνει άλλο ένα γκολ,
ενθουσιάζεται με τις ευκαιρίες της
Γκάνας: «Ελπίζω απλώς να μπορέ-
σω να φύγω από τη δουλειά για
να τους παρακολουθήσω», λέει.

Οι περισσότεοροι εργάτες είναι
από το  Κατάρ, την Ινδία,το  Μπα-
γκλαντές,το Νεπάλ, το Πακιστάν,
την Σρι Λάνκα και τις Φιλιππίνες.

Μερικοί εργαζόμενοι χαίρονται
που βρίσκονται στο Κατάρ για το
Παγκόσμιο Κύπελλο γιατί πολλοί
συνάδελφοί τους έφυγαν από την
χώρα πριν αρχίσει το τουρνουά
καθώς οι εταιρείες τους τέλειωσαν
τα έργα για το Μουντιάλ και δεν
πρόλαβαν να ζήσουν την ατμό-
σφαιρα.

Με εξαίρεση την Γκάνα, καμία
από αυτές τις χώρες που προέρχο-
νται οι εργάτες δεν προκρίθηκε
στο Παγκόσμιο Κύπελλο και έτσι
οι αποφάσεις για το ποιον θα υπο-
στηρίξουν φαίνεται να καθορίζο-
νται από τον αγαπημένο παίκτη ή
το χρώμα της φανέλας.

Στις κερκίδες, ο Μοχάμεν Μα-
λίκ από το Μπαγκλαντές λέει ότι
έρχεται να παρακολουθήσει τους
αγώνες κάθε μέρα γιατί δεν έχει τί-
ποτα καλύτερο να κάνει. «Η εται-
ρεία μου σταμάτησε να μας στέλ-
νει στη δουλειά γιατί δεν μπορού-
με να έχουμε πρόσβαση στο εργο-
τάξιό μας κατά τη διάρκεια του
Παγκοσμίου Κυπέλλου. Σταμάτη-
σαν να μας πληρώνουν επίσης»,
λέει ο 42χρονος ξυλουργός.

Ο Ραϊμπάσι, από το Νεπάλ, είπε
ότι ένα εισιτήριο για έναν αγώνα
κόστιζε πάρα πολύ - ο μισός μηνι-
αίος μισθός του - αλλά δεν φαινό-
ταν να τον ενδιαφέρει. «Είναι κα-
λύτερα να το βλέπεις από  εδώ!».

Πίσω από τα χλιδάτα στάδια και την υψηλή
τεχνολογία, χιλιάδες άνθρωποι 
στο Κατάρ δεν πήραν ούτε ένα 

εισιτήριο-δώρο και συνωστίζονται 
πλέον σε χώρους μακριά από τα γήπεδα

για να βλέπουν τους αγώνες

H άλλη
πλευρά 

του Μουντιάλ
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Περιοδείες στην Βόρεια
Ελλάδα προγραμματίζει ο
Αλέξης Τσίπρας, καθώς οι
κάτοικοι των εκεί περιο-
χών είναι ακόμα θυμωμέ-
νοι με την Συμφωνία των
Πρεσπών 

Του Μιχάλη Κωτσάκου

T
ην επίσπευση της δια-
δικασίας στον καταρ-
τισμό των ψηφοδελ-
τίων ζήτησε ο Αλέξης
Τσίπρας στην τελευ-

ταία συνεδρίαση της Πολιτικής
Γραμματείας του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά α-
κόμη και σε αυτό το τόσο απλό υ-
πήρξε και διχογνωμία και αιχμές.

«Το δίλημμα των εκλογών λοιπόν
είναι αν θα συνεχίζουν  η αδικία
και οι ανισότητες να αυξάνονται πα-
ντού. Ή αν θα επιστρέψει επιτέλους
στο τόπο η δικαιοσύνη παντού», α-
νέφερε σχετικά ο Πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ, συμπληρώνοντας πως
«το αμέσως επόμενο διάστημα και
πριν τις γιορτές των Χριστουγέννων
θα πρέπει να εγκρίνουνε το βασικό
κορμό των ψηφοδελτίων του ΣΥΡΙ-
ΖΑ – Προοδευτική Συμμαχία, όπως
και το προεκλογικό πρόγραμμα».

Κι όμως η διαδικασία κάθε άλ-
λο παρά εύκολη είναι. Και αυτό
διότι υπάρχουν πολλές αντιδρά-
σεις. Όχι μόνο γι’ αυτούς που θα
συμπεριληφθούν στα ψηφοδέλ-
τια των Εθνικών εκλογών, οι ο-
ποίες αναμένονται το αργότερο
μέχρι τον Μάιο του 2023, αλλά
πολύ περισσότερο στις επιλογές
προσώπων που θα δώσει χρί-
σματα ο ΣΥΡΙΖΑ για περιφέρειες
και δήμους.

Είναι χαρακτηριστικός εξάλ-
λου ο διάλογος μεταξύ του Χρή-
στου Σπίρτζη και του Πάνου
Σκουρλέτη στην Πολιτική Γραμ-
ματεία αναδεικνύοντας για μία α-
κόμη φορά το χάσμα που υπάρ-
χει μεταξύ των παλαιών στελε-
χών της ριζοσπαστικής αριστε-
ράς και των μουσαφίρηδων από
το ΠΑΣΟΚ. Η συγκρότηση του
Δικτύου Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και η στελέχωσή του με 131 πρό-
σωπα, με στόχο το κόμμα να απο-
κτήσει πραγματικές ρίζες στις το-
πικές κοινωνίες αναζωπύρωσε
τις γνωστές- ακόμη και στους
πλέον αδαείς περί τον ΣΥΡΙΖΑ-ε-
σωκομματικές κόντρες. Και αυτό
γιατί η ύπαρξη του Δικτύου, τη
σύσταση του οποίου έχει εγκρί-
νει η Κεντρική Επιτροπή του κόμ-
ματος, δημιουργεί δεύτερες σκέ-
ψεις στην «Ομπρέλα», καθώς στε-
λέχη της θεωρούν ότι γεννάται έ-
να νέο κόμμα μέσα στο υπάρχον,
παραμερίζοντας τον επίσημο
κομματικό μηχανισμό.

Έτσι, λοιπόν, ο Πάνος Σκουρ-
λέτης στη συνεδρίαση της Πολιτι-
κής Γραμματείας ζήτησε να συμπε-
ριληφθούν στο νέο οργανωτικό

σχήμα αριστίδην οι υπεύθυνοι για
την Τοπική Αυτοδιοίκηση από κά-
θε Νομαρχιακή οργάνωση ως
γνώστες του πεδίου. Μάλιστα αυτή
την παρατήρηση την έκανε απευ-
θυνόμενος προς τον Τομεάρχη και
υπεύθυνο για την Τοπική Αυτοδι-
οίκηση, Χρήστο Σπίρτζη.

Ο κ. Σπίρτζης φέρεται να δέ-
χτηκε την πρόταση του κ. Σκουρ-
λέτη, αλλά με την υπόμνηση να α-
ποφευχθούν τα λάθη του 2019,
δεδομένου ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σημείω-
σε εξαιρετικά χαμηλά ποσοστά
στις τελευταίες αυτοδιοικητικές ε-
κλογές λόγω των προσώπων και
συνδυασμών που υποστήριξε, με
αποτέλεσμα ο χάρτης των δημοτι-
κών και περιφερειακών εκλογών
να βαφεί σχεδόν εξ’ ολοκλήρου
«γαλάζιος». Οι δύο πλευρές έμει-
ναν μόνο στις αιχμές και δεν το
προχώρησαν παρακάτω, αλλά ό-
λοι στην Κουμουνδούρου φοβού-
νται ότι όταν έρθει η ώρα των α-
νακοινώσεων για τα πρόσωπα
που θα στηρίξει ο ΣΥΡΙΖΑ στις

αυτοδιοικητικές εκλογές δεν θα α-
ποφευχθούν οι γκρίνιες και τα μα-
χαιρώματα, ειδικά εάν ηττηθεί ο
ΣΥΡΙΖΑ στις επόμενες εθνικές ε-
κλογές. Κι αυτό διότι ο Σπίρτζης
έχει υποσχεθεί σε ένα σωρό ΠΑ-
ΣΟΚους δήμαρχους και το χρίσμα
από το κόμμα της αξιωματικής α-
ντιπολίτευσης, ενώ από την άλλη
πολλά τοπικά στελέχη με χρόνια
ενασχόληση με τον ΣΥΡΙΖΑ, ήδη
έχουν ανέβει στα κεραμίδια.

Μέχρι τα Χριστούγεννα
Σε ό,τι αφορά τις εθνικές εκλογές
αυτό που ειπώθηκε στην Πολιτι-
κή Γραμματεία είναι ότι μετά την
ψήφιση του προϋπολογισμού
μπορούν να προκηρυχθούν ε-
κλογές ανά πάσα στιγμή. Οπότε ο
Αλέξης Τσίπρας έθεσε το κόμμα
σε εκλογικό συναγερμό. Και στην
κοινή συνεδρίαση της Επιτροπής
Πολιτικού Σχεδιασμού και του Ε-
κτελεστικού Γραφείου, αλλά και
στη συνεδρίαση της Πολιτικής
Γραμματείας. Πέραν από τις κό-

ντρες και τις υποβόσκουσες δια-
φωνίες ο αρχηγός της αξιωματι-
κής αντιπολίτευσης πέτυχε να υ-
πάρξει ομόφωνη απόφαση για να
ολοκληρωθούν τα ψηφοδέλτια
σε όλη τη χώρα πριν από τα Χρι-
στούγεννα. Μάλιστα ο πήχης που
έθεσε είναι να έχουν ολοκληρω-
θεί σε ποσοστό 80%. Επίσης
πριν από τα Χριστούγεννα θεω-
ρητικά θα έχει επικαιροποιηθεί
και το πρόγραμμα του κόμματος
για το οποίο είναι επιφορτισμέ-
νος ως συντονιστής ο Δημήτρης
Τζανακόπουλος. Στην Πολιτική
Γραμματεία υπήρξαν και κάποιοι
που εκτίμησαν ότι τον ΣΥΡΙΖΑ
τον συμφέρει καλύτερα να διεξα-
χθούν οι εκλογές προς το τέλος
της τετραετίας, καθώς όπως υπο-
στήριξαν «η φθορά της κυβέρνησης
θα είναι μεγαλύτερη μετά από ένα
χειμώνα ακρίβειας και πολλών δυ-
σκολιών». Όμως ο Αλέξης Τσί-
πρας δεν ήταν σύμφωνος με τη
συγκεκριμένη εκτίμηση λέγοντας
πως ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι ο νικητής

των εκλογών, όποτε αυτές και εάν
διεξαχθούν. Στην Κουμουνδού-
ρου, πάντως, θεωρούν ως πιθα-
νότερο το σενάριο να επιλέξει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης να «πε-
ρικυκλώσει» μεταξύ των δύο ε-
κλογικών αναμετρήσεων το Πά-
σχα, ώστε να «καταλαγιάσουν»
και τα εκλογικά πάθη λόγω των...
Παθών του Χριστού. Άλλωστε,
πολιτικοί αναλυτές επιμένουν ότι
μία «ήρεμη» (όσο αυτό είναι δυ-
νατόν στην Ελλάδα...) προεκλο-
γική περίοδος ευνοεί τη Ν.Δ., ε-
νώ μία πολωμένη και συγκρου-
σιακή συσπειρώνει τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Στην Βόρεια Ελλάδα
Σε ό,τι αφορά τις περιοδείες του
Αλέξη Τσίπρα, ο πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ έχει προγραμματίσει
πολλές επισκέψεις σε νομούς της
Βόρειας Ελλάδας, όπου το κόμμα
της αξιωματικής αντιπολίτευσης
παρουσιάζει στέρηση. Έτσι το ε-
πόμενο διάστημα θα επισκεφθεί
Κιλκίς, Φλώρινα, Καστοριά με
στόχο να φέρει τούμπα την κατά-
σταση, καθώς οι εκεί περιοχές
δεν του συγχωρούν με τίποτα την
Συμφωνία των Πρεσπών. Στον
ΣΥΡΙΖΑ έχουν παρατηρήσει ότι
πολλοί δυσαρεστημένοι ψηφο-
φόροι της Νέας Δημοκρατίας δεν
έχουν κατευθυνθεί στο κόμμα της
αξιωματικής αντιπολίτευσης ως
είθισται, αλλά προς την Ελληνι-
κή Λύση του Κυριάκου Βελό-
πουλου και στο ΠΑΣΟΚ, που έ-
τσι κι αλλιώς από την εποχή της
Γεννηματά είχε ταχθεί κατά της
Συμφωνίας. Οπότε οι επισκέψεις
Τσίπρα είναι να συσπειρώσεις τη
δική του βάση και να κάνει προ-
σπάθεια αλλαγής του κλίματος.

Ο τρόπος που θα προσπαθή-
σει να προσεγγίσει ο Αλέξης
Τσίπρας τις τοπικές κοινωνίες
είναι με το να αναδείξει διάφορα
προβλήματα. Έτσι για παράδειγ-
μα στην Φλώρινα η απολιγνιτο-
ποίηση, ή η υψηλή ανεργία σε
άλλους μακεδονικούς νομούς σε
συνδυασμό με την ακρίβεια και
την ενεργειακή επισφάλεια δί-
νουν τον χώρο για την λεγόμενη
δομική αντιπολίτευση. 

Και πέραν του κ. Τσίπρα, κο-
ρυφαία στελέχη του κόμματος ε-
πισκέπτονται τους νομούς της
Μακεδονίας, όπως πρόσφατα έ-
κανε η Θεανώ Φωτίου, ενώ αύ-
ριο Κυριακή οι Αλέξης Χαρί-
τσης και Σωκράτης Φάμελλος
θα είναι οι κεντρικοί ομιλητές σε
εκδήλωση που διοργανώνει η
τοπική οργάνωση Πυλαίας- Χορ-
τιάτη με θέμα την ακρίβεια και
την ενέργεια.

• Διχογνωμίες για την κατάρτιση των συνδυασμών-ειδικά για 
τις αυτοδιοικητικές εκλογές-μεταξύ των προεδρικών και της Ομπρέλας

ΨΗΦΟΔΕΛΤΙΑ ΣΥΡΙΖΑ
Προεδρικοί 
και Ομπρέλα 
σε μπρα ντε φερ



Τι προβλέπουν οι δημοσκόποι
για τα ποσοστά που χρειάζεται το
κυβερνών κόμμα για να πιάσει
τον μαγικό αριθμό 151 βουλευ-
τών στις δεύτερες εκλογές

Του μιχάλη Κωτσάκου

Μ
ε βάση τις αναλύσεις όλων
των ειδικών για να επιτευ-
χθεί η αυτοδυναμία χρειά-
ζεται ένα ποσοστό που θα
φτάνει στο 38% για το

πρώτο κόμμα. Ένα ποσοστό, που δεν είναι
λίγοι αυτοί που θεωρούν ότι πολύ δύσκολα
θα το πιάσει το πρώτο κόμμα-κι  εν προκει-
μένω η Ν.Δ.- ακόμη και στις δεύτερες εκλο-
γές που θα διεξαχθούν με το σύστημα της
ενισχυμένης αναλογικής. Κι όμως ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης σε όλες τις συνομι-
λίες του είτε με τους συνεργάτες του, είτε με
βουλευτές και κομματικά στελέχη εκφράζει
την σιγουριά του ότι τελικά η Νέα Δημοκρα-
τία θα καταφέρει να πιάσει αυτόν τον δύ-
σκολο στόχο και να κερδίσει άλλη μία τε-
τραετία. Που βασίζει ο Πρωθυπουργός την
αισιοδοξία του; Κρύβει κάποιους κρυφούς
άσσους στο μανίκι ή συνιστά μια τακτική
αύξησης της συσπείρωσης των γαλάζιων
ψηφοφόρων, ώστε στην πρώτη εκλογική α-
ναμέτρηση να εξασφαλιστεί ένα ποσοστό
βάσης για τη δεύτερη τελική σύγκρουση;

Κι όλα αυτά συμβαίνουν έχοντας την α-
ντιπολίτευση που έχει ανέβει στα κάγκελα

για το θέμα των υποκλοπών με τον Αλέξη
Τσίπρα να έχει καταθέσει ήδη τέσσερις
φορές το ίδιο ερώτημα για την ώρα του
πρωθυπουργού. Το θέμα των υποκλοπών
έχει αφήσει ένα αποτύπωμα στην κοινω-
νία, όχι όμως τόσο ισχυρό για να ανατρέ-
ψει τα δεδομένα στο πολιτικό σκηνικό. Τα
ποιοτικά στοιχεία των τελευταίων μετρή-
σεων κοινής γνώμης κατέδειξαν ότι η α-
κρίβεια συνιστά το νούμερο ένα θέμα για
κάθε ελληνικό νοικοκυριό. Συνδέεται άμε-
σα με την καθημερινότητα κάθε πολίτη,
την οικογενειακή του ισορροπία και την ι-
κανότητα να εξασφαλίσει ένα ανεκτό επί-
πεδο ποιότητας στη ζωή του. 

Ο δείκτης αυτός έχει επηρεάσει, όπως
αναμενόταν, τη στρατηγική του πρωθυ-
πουργικού γραφείου ενόψει της εκλογικής
μάχης. Κορυφαία κυβερνητικά στελέχη έ-
χουν τοποθετηθεί δημοσίως για την πρό-
θεση της Νέας Δημοκρατίας να αποκατα-

στήσει σταδιακά τις αδικίες που ανέκυψαν
μετά την ένταξη της χώρας στα μνημόνια. 

Η στρατηγική αυτή συνδέεται σε κάθε
περίπτωση με τις πραγματικές δημοσιονο-
μικές δυνατότητες της χώρας, όπως διαβε-
βαιώνουν επίσημα κυβερνητικά χείλη. Το
πρώτο κόμμα αναπτύσσει το σχεδιασμό
του έχοντας βάλει σε πρώτο πλάνο τους α-
ναποφάσιστους, τη νεολαία και με ειδική
μέριμνα για τους μη προνομιούχους. Όσο
περισσότερο καταφέρει να ανταποκριθεί
στην κάλυψη των πραγματικών αναγκών
τους και να δώσει προοπτική για μια κα-
λύτερη επόμενη μέρα, τόσο μεγαλύτερες
πιθανότητες θα συγκεντρώσει για να συ-
σπειρώσει την πλατιά κοινωνική συμμα-
χία του 2019. 

Τα περιθώρια και ο στόχος
Γνωρίζοντας τις δυσκολίες που θα επέφερε
η ανάγκη για το σχηματισμό συμμαχικής

Κυβέρνησης, ο κ. Μητσοτάκης θα εξα-
ντλήσει τα περιθώρια για να πετύχει το
στόχο του, βγάζοντας πιθανόν και άσσους
την κατάλληλη στιγμή, δηλαδή στις αρχές
της νέας χρονιάς.

Την ίδια ώρα ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης
με τις συνεχείς παρεμβάσεις λες κι ετοιμά-
ζει φίλους και αντιπάλους για εκλογικό
αιφνιδιασμό. Παρά το γεγονός ότι ο πρω-
θυπουργός έχει ξεκαθαρίσει ότι οι εκλογές
θα γίνουν την άνοιξη. «Προφανώς οι παρεμ-
βάσεις του πρωθυπουργού έχουν ως στόχο να
συσπειρώσουν την βάση της Νέας Δημοκρα-
τίας για να κερδίσει το κόμμα τις εκλογές της α-
πλής αναλογικής με ένα μεγάλο ποσοστό», το-
νίζει συνομιλητής του πρωθυπουργού που
δεν συμφωνεί πως θα γίνουν εκλογές εν
μέσω του χειμώνα. Εξάλλου ουδείς μπορεί
να είναι βέβαιος ότι την ημέρα των εκλο-
γών ο καιρός θα είναι βολικός για να προ-
σέλθουν οι ψηφοφόροι στα εκλογικά τμή-
ματα. Και όπως μας έλεγε συνεργάτης του
πρωθυπουργού «εκλογές με πιθανή κακοκαι-
ρία στις πρώτες κάλπες μπορεί να απομακρύνει
την αυτοδυναμία στις δεύτερες». Διότι είναι
άλλο πράγμα να ξεκινάς από μία αφετηρία
του 32% ή και παραπάνω και διαφορετι-
κό από το 29% ή 30%.

Με βάση τους δημοσκόπους για την αυ-
τοδυναμία όλα θα εξαρτηθούν από το πόσα
κόμματα τελικά θα περάσουν το κατώφλι
της Βουλής. 

Όλοι θεωρούν δεδομένο ότι στην επό-
μενη Βουλή σίγουρα θα βρίσκονται η Νέα
Δημοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και το
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 «Στο τέλος της ημέρας το ζητούμενο είναι ποιος μπορεί
να κυβερνήσει το πλοίο σε αυτά τα αχαρτογράφητα

νερά. Οι  Έλληνες θέλουν να αισθάνονται ασφαλείς, θέλουν
να διασφαλίσουν πως δεν θα επιστρέψουμε στο καθεστώς
υψηλών φόρων και χαμηλής ανάπτυξης που υπήρχε επί της
προηγούμενης κυβέρνησης. Είμαι αρκετά αισιόδοξος ότι θα
καταφέρουμε να συγκροτήσουμε αυτοδύναμη κυβέρνηση»,
ήταν το σχόλιο του κ. μητσοτάκη, όταν ρωτήθηκε 
για πιθανές συνεργασίες

Καίγεται το σενάριο για εκλογικό 
αιφνιδιασμό τον Ιανουάριο, 
καθώς υπάρχουν αρκετές εκκρεμότητες 

Το κρυφά
χαρτιά 
του Κυριάκου 
για την
αυΤοδυναμΙα
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ΚΚΕ. Από εκεί και πέρα πολύ κοντά είναι
και η Ελληνική Λύση του Κυριάκου Βε-
λόπουλου, ενώ για το ΜέΡΑ 25 η μάχη
προβλέπεται εξαιρετικά δύσκολη. 

Αν έχουμε πεντακομματική Βουλή με τη
Νέα Δημοκρατία να καταγράφει ένα ποσο-
στό στο 37,4% και τα κόμματα εκτός Βου-
λής να φτάνουν στο 10,4% η γαλάζια πα-
ράταξη θα μπορούσε να εξασφαλίσει 152
έδρες. Τα πράγματα γίνονται πολύ πιο δύ-
σκολα για τη Νέα Δημοκρατία αν η Βουλή
είναι εξακομματική, που με βάση τις πρό-
σφατες δημοσκοπήσεις δεν μπορεί να α-
ποκλειστεί αυτό το ενδεχόμενο, καθώς οι
Έλληνες του Κασιδιάρη σε κάθε δημο-
σκόπηση ανεβάζουν το ποσοστό τους. Με
εξακομματική Βουλή και ποσοστό 37,4%,
τότε οι έδρες της Ν.Δ. θα φτάσουν στο 148,
δηλαδή θα της λείπουν τρεις έδρες για την
αυτοδυναμία. 

Στην πρώτη γραμμή ο Απρίλιος
Κι ενώ, λοιπόν, τα σενάρια και οι ασκή-
σεις επί χάρτου καλά κρατούν, συνεργάτες
του Κυριάκου Μητσοτάκη απαντούν πως
ο πρωθυπουργός ακόμη δεν έχει λάβει τις
αποφάσεις του. 

Εξάλλου πέραν των παρεμβάσεων του
και των επισκέψεων του στην περιφέρεια,
η εντολή που έχει δώσει είναι να προωθη-
θούν για ψήφιση στη Βουλή τα νομοσχέ-
δια που έχουν προγραμματιστεί. 

Ας μην ξεχνάμε ότι η κυβέρνηση έχει
μπροστά της να νομοθετήσει ένα ακόμα κύ-
μα μεταρρυθμίσεων και προαπαιτούμενων
για το Ταμείο Ανάκαμψης. Κάτι που απο-
μακρύνει το ενδεχόμενο να στηθούν κάλ-
πες τον Ιανουάριο. Εξάλλου τον πρώτο μή-
να του νέου έτους ναι μεν θα τρέχουν οι αυ-
ξήσεις στις συντάξεις, αλλά στους λογαρια-
σμούς τους οι δικαιούχοι θα δουν ζεστό
χρήμα από τον Φεβρουάριο. 

Οπότε πάμε για τους δύο πρώτους μή-
νες της άνοιξης. Ο Μάρτιος και ο Απρίλιος
είναι οι λεγόμενοι «επικίνδυνοι» μήνες, με
τον Απρίλιο και ειδικά στις 2 Απριλίου να
είναι ίσως η πιθανότερη ημερομηνία των
πρώτων εκλογών. 

Οι συνταξιούχοι θα έχουν πληρωθεί
τουλάχιστον δύο φορές έχοντας αυξημέ-
νες απολαβές, οι μισθωτοί θα έχουν νιώ-
σει το γεγονός ότι καταργήθηκε η εισφορά
αλληλεγγύης, ενώ λόγω του πλησιάζει το
Πάσχα είναι βέβαιο ότι θα υπάρξει και νέα
επιταγή ακρίβειας. 

Η συγκεκριμένη ημερομηνία-2 Απριλί-
ου- βολεύει και για να στηθούν οι δεύτε-
ρες κάλπες νωρίς τον Μάιο, ώστε να μην ε-
πηρεαστούν οι μαθητές με τις πανελλαδι-
κές του Ιουνίου, αλλά και ο τουρισμός. Μά-
λιστα τουριστικοί παράγοντες εκτιμούν
πως η επόμενη θερινή περίοδος του του-
ρισμού θα ξεκινήσει από το Πάσχα. 

«Οι δεύτερες κάλπες θα στηθούν πολύ γρή-
γορα, μετά τις πρώτες. Θα μεσολαβήσει διά-
στημα εβδομάδων, όχι μηνών, ίσως τέσσερις,
πέντε, έξι εβδομάδες προσωρινής κυβέρνησης
ανάμεσα στις δύο εκλογικές αναμετρήσεις. Η
επιλογή στην Ελλάδα πλέον είναι, πιστεύω,
ξεκάθαρη. Οι πολίτες μπορούν να αξιολογή-
σουν σχεδόν τέσσερα χρόνια δικής μας δια-
κυβέρνησης και τη διακυβέρνηση του προκα-
τόχου μου, που είναι ο κύριος διεκδικητής στις
εκλογές. Άρα η σύγκριση είναι ξεκάθαρη: τέσ-
σερα χρόνια Τσίπρας και ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερα
χρόνια Κυριάκος Μητσοτάκης και Νέα Δημο-

κρατία. Έχουμε τη δική μας διαδρομή με τα
πεπραγμένα μας, αυτοί έχουν τη δική τους δια-
δρομή», είπε στο Λονδίνο ο Κυριάκος
Μητσοτάκης.

«Στο τέλος της ημέρας το ζητούμενο είναι
ποιος μπορεί να κυβερνήσει το πλοίο σε αυτά
τα αχαρτογράφητα νερά. Οι Έλληνες θέλουν
να αισθάνονται ασφαλείς, θέλουν να διασφα-
λίσουν πως δεν θα επιστρέψουμε στο καθε-
στώς υψηλών φόρων και χαμηλής ανάπτυξης
που υπήρχε επί της προηγούμενης κυβέρνη-
σης. Είμαι αρκετά αισιόδοξος ότι θα καταφέ-
ρουμε να συγκροτήσουμε αυτοδύναμη κυβέρ-
νηση», ήταν το σχόλιο του κ. Μητσοτάκη,
όταν ρωτήθηκε για πιθανές συνεργασίες.

Εξάλλου όλοι στο Μαξίμου αποκλείουν
τον ενδεχόμενο συνεργασίας με την Ελλη-
νική Λύση. Και ας μην λησμονούμε ότι
στις δεύτερες εκλογές ένα κόμμα που θα
πιεστεί στο μη περαιτέρω από τη Ν.Δ. είναι
αυτό του Κυριάκου Βελόπουλου, καθώς
οι ψηφοφόροι της Ελληνικής Λύσης ανή-
κουν στη λεγόμενη δεξιά πολυκατοικία.

Το ενδεχόμενο του Απριλίου δεν απέ-
κλεισε και ο Γιώργος Γεραπετρίτης, ο ο-
ποίος διέψευσε το ενδεχόμενο εκλογών
τον Ιανουάριο. 

Ο υπουργός Επικρατείας υποστήριξε ό-
τι οι εκλογές θα διεξαχθούν στο τέλος της
τετραετίας, αλλά εκτίμησε ότι για πολλούς
λόγους μπορεί να γίνουν λίγο νωρίτερα
δείχνοντας και αυτός την άνοιξη. 

Το επόμενο διάστημα ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης θα ηγηθεί νέων επισκέψεων α-
πό το κυβερνητικό κονβόι (στα πρότυπα
της Αχαΐας)σε Αρκαδία, αλλά και σε νο-
μούς της Μακεδονίας που θεωρούνται κρί-
σιμοι για την επίτευξη της αυτοδυναμίας.
Στους νομούς της Μακεδονίας, σύμφωνα
με τις μετρήσεις, οι δυσαρεστημένοι ψη-
φοφόροι της Ν.Δ. αναζητούν στέγη στην
Ελληνική Λύση και όχι σε συστημικά κόμ-
ματα, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ ή το ΠΑΣΟΚ. Οπότε
η στόχευση των επισκέψεων του πρωθυ-
πουργού και του κυβερνητικού επιτελείου
θα είναι στην κατεύθυνση να επαναφέρει
τους δυσαρεστημένους στη βάση τους.  

Εκκρεμότητες
Πέραν του ότι υπάρχουν αρκετές εκκρεμό-
τητες σε ό,τι αφορά το κυβερνητικό έργο,

καλά πληροφορημένες πηγές αναφέρουν
ότι ακόμη δεν είναι έτοιμα τα ψηφοδέλτια
του κυβερνώντος κόμματος.

Υπάρχουν ελλείψεις, οι οποίες σε καμία
περίπτωση δεν μπορούν να θεωρηθούν
μεγάλες, όμως λόγω της ιστορίας Πάτση
γίνεται επανέλεγχος ακόμη και σε αυτούς
που έχουν λάβει το χρίσμα, ώστε να μην
υπάρξει η παραμικρή σκιά. 

Βέβαια τα ψηφοδέλτια μπορούν να ετοι-
μαστούν γρήγορα, αλλά όπως είπαμε ο ε-
πανέλεγχος μπορεί να προκαλέσει καθυ-
στερήσεις. Όπως αναφέρουν συνεργάτες
του Παύλου Μαρινάκη «μέχρι την άνοιξη
υπάρχει ο κατάλληλος χρόνος για να γίνει ο ε-
πανέλεγχος με προσοχή και να υπάρξουν επι-
κυρώσεις από τα κομματικά όργανα».

Ένα ακόμη σημείο που πρέπει να λη-
φθεί σοβαρά υπόψη για το πότε θα διεξα-
χθούν οι εκλογές είναι ότι ακόμη δεν έχει
ανακοινωθεί ο προεκλογικός σχεδιασμός.
Αυτό που τρέχει τώρα είναι ο σχεδιασμός
του πρωθυπουργού και όχι ο προεκλογι-
κός σχεδιασμός συνολικά του κόμματος.

Όπως αναφέρουν πηγές της Πειραιώς
καμία προεκλογική εκστρατεία δεν ήταν α-
ποτελεσματική επειδή «έτρεχαν» από χω-

ρίου εις χωρίου ο αρχηγός και ο γραμματέ-
ας του κόμματος. Και η αλήθεια είναι ότι
περιοδείες γίνονται είτε από τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, οι οποίες φυσικά έχουν και
το ειδικό βάρος και από τον γραμματέα του
κόμματος Παύλο Μαρινάκη. «Οπότε όταν
δείτε ότι ξεκινούν και οι υπουργοί τις περιο-
δείες και τις ομιλίες σε διάφορες πόλεις, τότε
να ετοιμάζετε τα εκλογικά σας βιβλιάρια», μας
έλεγε αρμόδια πηγή του Μαξίμου. 

Το κρυφό χαρτί
Πάντα οι πρωθυπουργοί που επιθυμούν
να επανεκλεγούν κρατούν ένα άσο στο μα-
νίκι. Κάτι τέτοιο ισχύει και για τον Κυριά-
κο Μητσοτάκη. Τους τελευταίους μήνες
έχουν πυκνώσει οι πληροφορίες ότι υ-
πάρχει «αξιόλογη κινητικότητα» στο θέμα
της επιστροφής των Μαρμάρων του Παρ-
θενώνα στην Ελλάδα, κάτι που συζήτησε ο
πρωθυπουργός με τον νέο βασιλιά της
Βρετανίας, Κάρολο Γ’. Εάν υπάρξουν ρα-
γδαίες εξελίξεις σε ένα τέτοιο, μείζονος ση-
μασίας θέμα, σε χρόνο εκλογικά αξιοποιή-
σιμο, τότε ο ακριβής προσδιορισμός της
ημερομηνίας των εκλογών αναμφίβολα θα
σχετίζεται με μια τέτοια εξέλιξη.

Πάντα οι
πρωθυπουργοί 

που επιθυμούν να
επανεκλεγούν κρατούν
ένα άσο στο μανίκι. Κάτι
τέτοιο ισχύει και για τον
Κυριάκο Μητσοτάκη.
Τους τελευταίους μήνες
έχουν πυκνώσει οι
πληροφορίες ότι υπάρχει
«αξιόλογη κινητικότητα»
στο θέμα της επιστροφής
των Μαρμάρων 
του Παρθενώνα 
στην Ελλάδα, κάτι 
που συζήτησε 
ο πρωθυπουργός με 
τον νέο βασιλιά της
Βρετανίας, Κάρολο Γ’



Με επιχειρήματα οι αρχές στην
Κίνα πείθουν έναν πολίτη 
να συνεχίσει το lock down 

ΓΡΑΦΕΙ Ο

Κίτσος 
ο κοριός

Η εικόνα ικανοποιεί τους
επικοινωνιολόγους του Μαξίμου 
Πριν ξεκινήσει η επίσημη προεκλογική περίοδος ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης θα επισκέπτεται τουλάχιστον δύο περιοχές ανά μήνα. Και μάλιστα η
απόφαση του Μαξίμου είναι να τον ακολουθούν σε αυτά τα ταξίδια του-
λάχιστον δέκα υπουργοί, προκειμένου να αναλύουν το αναπτυξιακό σχέ-
διο της κυβέρνηση ξεχωριστά για την κάθε περιφέρεια. Αυτό το σχέδιο ξε-
διπλώθηκε καλύτερα από τις προηγούμενες επισκέψεις στην Αχαΐα, κα-

θώς δίπλα στον πρωθυ-
πουργό και στο Αίγιο, αλ-
λά πολύ περισσότερο
στην Πάτρα ήταν 17 υ-
πουργοί. «Επί της ουσίας οι
πατρινοί έζησαν μία μικρή
ΔΕΘ», έλεγε συνεργάτης
του κ. Μητσοτάκη. Στο
Μαξίμου, λοιπόν, έμειναν
ικανοποιημένοι από τα
θετικά σχόλια που υπήρ-
χαν για το ότι το μισό Υ-
πουργικό Συμβούλιο εξή-

γησε αναλυτικά τις προοπτικές του νομού. Οπότε κάτι ανάλογο θα πρέπει
να περιμένουμε καις τις επόμενες επισκέψεις του Κυριάκου Μητσοτάκη
μέχρι την προκήρυξη των εκλογών. Μετά και οι υπουργοί θα ασχολη-
θούν με τις δικές τους περιφέρειες. Πάντως αυτή η φθινοπωρινή σύναξη
των υπουργών στην Πάτρα βόλεψε ως εικόνα στο επικοινωνιακό επιτε-
λείο, όμως δεν άρεσε ούτε στους τοπικούς βουλευτές, ούτε σε τοπικά στε-
λέχη. Και η δικαιολογία ήταν ότι δεν μπόρεσαν να μιλήσουν κατά μόνας
με τον πρωθυπουργό για να τον ενημερώσουν για όλα τα τοπικά προβλή-
ματα. Όμως κάποιες κακές γλώσσες λένε ότι οι γκρίνιες προήλθαν από το
γεγονός ότι δεν μπόρεσαν στις φωτογραφίες να πλασαριστούν δίπλα στον
πρωθυπουργό, ώστε να το πουλήσουν αυτό στους ψηφοφόρους τους. 

Έκπληξη με 
τις αξιοποιήσεις

Ακόμη συζητείται η απόφαση του
Νίκου Ανδρουλάκη να αξιοποιή-
σει στην δομή του ΠΑΣΟΚ δύο
στελέχη που προέρχονται από το
περιβάλλον του Κώστα Σημίτη
και του Ευάγγελου Βενιζέλου. Ο
ένας είναι ο καθηγητής Ασφαλι-
στικής Επιστήμης στο πανεπιστή-
μιο Πειραιά, Μιλτιάδης Νεκτά-
ριος, ο οποί-
ος για μία
πενταετία
(1999-2004)
ήταν διοικη-
τής του ΙΚΑ,
εκσυγχρονι-
στής γαρ. Η
δεύτερη αξιο-
ποίηση προκά-
λεσε μεγαλύτε-
ρη έκπληξη, όχι στους παροικού-
ντες της Χαριλάου Τρικούπη, αλ-
λά στο Μαξίμου. Και αυτό διότι
τον Παναγιώτη Δουδωνή, το νέο ε-
πικεφαλής Στρατηγικού Σχεδια-
σμού του ΠΑΣΟΚ τον θεωρούσαν
σαν δικό τους. Γνώριζαν για παρά-
δειγμα ότι ήταν στο χώρο του ΠΑ-
ΣΟΚ και κοντά στην φιλοσοφία Βενι-
ζέλου, όμως θεωρούσαν ότι ο νεαρός
συνταγματολόγος μπορούσε να συ-
μπορευτεί με τη Ν.Δ., λόγω του ότι
πολύ συχνά επέκρινε στις πάμπολλες
τηλεοπτικές του εμφανίσεις τας κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης. 

Πιέζουν 
τις δύο κυρίες

Δύο όμορφες κυρίες της
Θεσσαλονίκης πιέζονται α-
πό πολιτικούς τους φίλους
να είναι υποψήφιες για τον
δήμο Θεσσαλονίκης. Ο λό-

γος για της Έλενα Ράπτη και
την Εύα

Καϊλή. Ει-
δικά μετά
από μία

δημοσκό-
πηση που
είδε το φως της δημοσιότη-
τας και η πλειοψηφία των
Θεσσαλονικέων κρίνει αρ-
νητικά το έργο του Κωνστα-
ντίνου Ζέρβα. Μάλιστα οι
τρεις στους τέσσερις δεν ε-
πιθυμούν την επανεκλογή
του δημάρχου. Τουναντίον
Ράπτη και Καϊλή έχουν υ-

ψηλή δημοφιλία. Το ερώτη-
μα είναι εάν επιθυμούν να
αφήσουν Βουλή κι Ευρω-

βουλή, αντίστοιχα.

Ειδική αναφορά
στον Μανιάτη

Όπως μαθαίνω ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και συνολικά
το Μαξίμου προσπαθεί να
πείσει τον Γιάννη Μανιάτη
σε συμπόρευση. Όχι απα-
ραίτητα να κα-

τέλθει ο πρώην υ-
πουργός ως υπο-
ψήφιος βουλευ-
τής. Τουναντίον
θα τον ήθελε να
αναλάβει το υπουργείο Ε-
νέργειας μετά τις εκλογές.

Μάλιστα το μήνυμα που του
απέστειλε από την Πάτρα,

οι γνωρίζοντες το χαρακτη-
ρίζουν ως ισχυρό. Ας μην

ξεχνάμε ότι στην Πάτρα ο κ.
Μητσοτάκης εκθείασε το

έργο του Γιάννη Μανιάτη.
Προς ώρας ο κ. Μανιάτης

μένει σταθερός στο ΠΑΣΟΚ,
έστω κι εκ του μακρόθεν.

Πρόωρος
μποναμάς
για το
Μαξίμου
Μόνο σαμπάνιες δεν
άνοιξαν στο Μαξί-
μου με το δημοσίευ-
μα της Εφημερίδας
των Συντακτών, ότι τάχα την οικογένεια Πιερρακάκη την
έσωσε το λιμενικό από την καταστροφική πυρκαγιά στο
Μάτι επειδή ειδοποιήθηκε από το Predator. Επίσης η ε-
φημερίδα ανέφερε ότι λόγω του κακόβουλου λογισμικού
τραβήχτηκαν οι φωτογραφίες του Αλέξη Τσίπρα στο κό-
τερο της Κατερίνας Παναγοπούλου. Κι όλα αυτά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τα προώθησε προς την φιλική του εφημερίδα για να
αποδείξει την προνομιακή σχέση του υπουργού Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης  Κυριάκου Πιερρακάκη με τα κακό-
βουλα λογισμικά. Όμως έπεσαν στην παγίδα που υποτί-
θεται έστησαν. Κι αυτό διότι οι πολίτες, εν μέσω μία τερά-
στιας κρίσης πληθωρισμού και ακρίβειας, θυμήθηκαν
τα… ανδραγαθήματα της κυβέρνησης Τσίπρα και της Ρέ-
νας Δούρου στο Μάτι. Επίσης θυμήθηκαν και τις κοτε-
ράτες διακοπές του Τσίπρα λίγες ημέρες μετά τον θάνατο
100 ανθρώπων στο Μάτι και μάλιστα στα μουλωχτά. Και
σύμφωνα με τα όσα έχει πει η κ. Παναγοπούλου τις φω-
τογραφίες του πρώην πρωθυπουργού με το πούρο στην
πολυτελή θαλαμηγό έδωσε στον Τύπο μέλος του πληρώ-
ματος. Γι’ αυτό, λοιπόν, πανηγύριζαν στο Μαξίμου, που
χάρηκαν με τον μποναμά που τους έκανε πολύ νωρίτερα α-
πό τα Χριστούγεννα η Κουμουνδούρου.
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• Μητσοτάκης, Καραμανλής, ο πρέσβης των ΗΠΑ Τσούνης, 
ο Αρχιεπίσκοπος και πάνω από 150 βουλευτές θα παραβρεθούν στα εγκαίνια 

Πυρετώδεις είναι οι ετοιμασίες από τους συνεργάτες του Αντώνη Σαμαρά για την εκδήλωση των ε-
γκαινίων του Ιδρύματος «Αντώνης Σαμαράς» την ερχόμενη Τετάρτη 7 Δεκεμβρίου. Η εκδήλωση θα
πραγματοποιηθεί στο θέατρο Παλλάς επί της οδού Βουκουρεστίου(ώρα έναρξης 19.00) και οι πλη-

ροφορίες αναφέρουν ότι θα είναι πραγματικά λαμπρή. Σύμφωνα με άριστα πληροφορημένες πηγές οι
διοργανωτές της εκδήλωσης αναμένουν ότι στα εγκαίνια του Ιδρύματος «Αντώνη Σαμαρά» θα παραβρε-
θούν ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης (στο Μαξίμου λένε ότι θα γίνει αγώνας δρόμου, καθώς την ί-
δια ημέρα ο κ. Μητσοτάκης θα βρίσκεται στην Αλβανία σε επίσημη επίσκεψη και η επιστροφή έχει προ-
γραμματιστεί νωρίς το απόγευμα, πηγαίνοντας στην εκδήλωση απ’ ευθείας από το αεροδρόμιο), ο πρώην
πρωθυπουργός και αρχηγός της Ν.Δ. Κώστας Καραμανλής (προ ημερών συνέφαγαν οι δύο σε γνωστό
στέκι της Κηφισιάς), κορυφαίοι υπουργοί (κάποιοι ομιλούν ότι θα υπάρχει απαρτία του Υπουργικού Συμ-
βουλίου)και οι περισσότεροι από
τους βουλευτές της Νέα Δημο-
κρατίας. Φυσικά υπάρχει και άλ-
λη μία κοινοβουλευτική ομάδα
της Ν.Δ. από πρώην και μη εκλεγ-
μένους βουλευτές, οι οποίοι έ-
χουν ενημερώσει ότι επιθυμούν
να παραβρεθούν. Κάτι που ση-
μαίνει ότι το εντυπωσιακό θέα-
τρο Παλλάς, επί της οδού Βου-
κουρεστίου μοιάζει μικρό για να
χωρέσει μία τόσο μεγάλη εκδή-
λωση. Λογικά θα δούμε κόσμο
καις τον πεζόδρομος έξω από το
θέατρο, ενώ ακόμη και για μία
θέση στο φουαγιέ θα δοθούν μά-
χες από τους πολυάριθμους πο-
λιτικούς φίλους του κ. Σαμαρά.

Τα εγκαίνια του Ιδρύματος «Α-
ντώνης Σαμαράς» θα τιμήσει με
την παρουσία του και ο αμερικα-
νός πρέσβης στην Ελλάδα Τζορτζ
Τσούνης. Οι δύο άνδρες (Σαμα-
ράς-Τσούνης) διατηρούν φιλικές
σχέσεις εδώ και χρόνια, καθώς ο
πρέσβης προέρχεται από την ομο-
γένεια. Μάλιστα στο τέλος του κα-
λοκαιριού ο κ. Τσούνης είχε επι-
σκεφθεί την Πύλο, όπου συναντή-
θηκε με τον πρώην πρωθυπουργό
κι έκαναν και σχετική βόλτα στην
ιστορική κωμόπολη της Μεσση-
νίας. Το παρών αναμένεται να δώσει και ο Αρχιεπίσκοπος κ. Ιερώνυμος. Όμως οι ίδιες πηγές εκτιμούν πως θα
παραβρεθούν και πολιτικοί από άλλους πολιτικούς χώρους, με τους οποίους ο κ. Σαμαράς διατηρεί άριστες σχέ-
σεις. Όπως για παράδειγμα με τον πρώην πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, τον Ευάγγελο Βενιζέλο και τον πρώην υ-
πουργό Ανδρέα Λοβέρδο. Σε ό,τι αφορά την εκδήλωση κεντρικός ομιλητής θα είναι ο κ. Σαμαράςκαι η παρέμ-
βαση του αναμένεται με εξαιρετικό ενδιαφέρον. Είναι χαρακτηριστικό ότι ΜΜΕ προσκείμενα στον ΣΥΡΙΖΑ έ-
χουν προαναγγείλει την εκδήλωση ισχυριζόμενα ότι ο κ. Σαμαράς θα διαφοροποιηθεί από την κυβέρνηση
στο θέμα των υποκλοπών, που είναι η μεγάλη τους καψούρα. Η αλήθεια είναι ότι ο πρώην πρωθυπουργός έχει
αποφύγει να τοποθετηθεί, καθώς όπως λένε οι συνεργάτες του αναμένει την έρευνα της δικαιοσύνης, γνωρί-
ζοντας πως οποιαδήποτε παρέμβαση ενός διακεκριμένου πολιτικού στελέχους μπορεί να προκαλέσει μικρό ή
μεγάλο επηρεασμό. Και αν μη τι άλλο ο κ. Σαμαράς πρώτα από όλα σέβεται στο έπακρο τους θεσμούς. 

Για τα εθνικά θέματα
Στην ομιλία του ο πρώην πρωθυπουργός θα αναπτύξει τις θέσεις του και για τα εθνικά θέματα. Αναμένεται
να επαναλάβει όσα είχε πει προ καιρού στα «Νέα»: «Με πειρατές δεν κάνεις διάλογο». Εδώ θα πρέπει να ση-
μειωθεί ότι ο κ. Σαμαράς έχει ταχθεί υπέρ του διαλόγου με την Τουρκία, αλλά στην βάση του διεθνούς δι-
καίου και όχι στην ατζέντα που προσπαθεί να επιβάλλει η Άγκυρα απειλώντας ότι «θα έρθει ένα βράδυ
ξαφνικά» και αμφισβητώντας την κυριαρχία των ελληνικών νησιών, σε Βόρειο και Νότιο Αιγαίο. 

Το ίδρυμα θα έχει κοινωφελή χαρακτήρα, και σκοπός του είναι η συστηματική μελέτη, έρευνα και προ-
βολή του έργου του πρώην Πρωθυπουργού Αντώνη Σαμαρά, τη διαφύλαξη της ιστορικής μνήμης με την α-
νάδειξη γεγονότων της σύγχρονης ελληνικής ιστορίας, την προώθηση της ευρωπαϊκής ιδέας και ολοκλή-
ρωσης, την προαγωγή της πολιτικής και επιστημονικής έρευνας και τη συμβολή τους στην ανάπτυξη της κοι-
νωνίας και την εκπλήρωση των εθνικών και ευρωπαϊκών στόχων. Παράλληλα, φιλοδοξεί να συμβάλει
στην μελέτη των εθνικών, οικονομικών, πολιτικών και πολιτιστικών προβλημάτων της χώρας και τη δια-
μόρφωση, επεξεργασία και παρουσίαση προτάσεων επ’ αυτών.

Νέο ταξίδι του Άδωνι στις ΗΠΑ
Πριν προλάβει να έρθει από τις ΗΠΑ, ο Άδωνις Γεωργιάδης
ετοιμάζει νέο ταξίδι στην άλλη άκρη του Ατλαντικού. Από
τις 9 Δεκεμβρίου, ο Άδωνις Γεωργιάδης θα ηγηθεί της ελ-
ληνικής αποστολής, στην οποία θα ταξιδεύσει σχεδόν σύσ-
σωμο το οικονομικό επιτελείο με αφορμή το 24ο φόρουμ
για τις επενδύσεις με τίτλο «Invest In Greece». Και δεν μι-
λάμε για ένα απλό ταξίδι, αλλά για τη Νέα Υόρκη, για την
πόλη που δεν κοιμάται ποτέ, η οποία ήδη έχει φορέσει τα
χριστουγεννιάτικα της. Έτσι τα πειράγματα προς τον υ-
πουργό Ανάπτυξης πάνε κι έρχονται με κάποιους να του λέ-
νε πως «ελπίζω να μην σου αρέσει τόσο πολύ και μείνεις μό-
νιμα στη Νέα Υόρκη». Πάντως θα πρέπει να σημειωθεί ότι
το οικονομικό επιτελείο στη Νέα Υόρκη θα έχει συνάντηση
και με τον Τζέφρι Πάιατ, τον πρώην πρέσβη στην Ελλάδα, ο
οποίος είναι πλέον αναπληρωτής υπουργός Ενέργειας.

Μέχρι και γραφείο 
στην «Ανδρέα
Παπανδρέου»
«Οδός Ανδρέα Παπανδρέου στο Χα-
λάνδρι». Ούτε παραγγελιά να είχε
κάνει τη διεύθυνση του πολιτικού
του γραφείου ο δημοσιογράφος
Ανδρέας Παπαδόπουλος, ο οποίος
θα είναι υποψήφιος με το ΠΑΣΟΚ
στον Βόρειο Τομέα της Αθήνας. Ο
πρώην εκπρόσωπος Τύπου της ΔΗΜ.ΑΡ. είναι διαρκώς σε ε-
γρήγορση και δεν έχει χάσει καμία κομματική εκδήλωση
που να γίνεται στα βόρεια. Παρών και σε τραπέζια και συ-
γκεντρώσεις. Παντού. Βήμα-βήμα ετοιμάζει και το γραφείο
του στην σημαδιακή οδό και σύντομα θα γίνουν και τα ε-
γκαίνια. Πάντως, ο προερχόμενος από τη ΔΗΜ.ΑΡ. υποψή-
φιος έχει αρχίσει και «πασοκοποιείται», όπως λένε παλιοί
του σύντροφοι. 

Ήθελε να ξεπλύνει 
τις ευθύνες του…
Ακόμη και στην Κουμουν-
δούρου αιφνιδιάστηκαν
με την απόφαση του Αλέ-
ξη Τσίπρα να πάει στο
σπίτι της συνταξιούχου
δημοσιογράφου Ιωάννας
Κολοβού για να της συ-
μπαρασταθεί. Πως ελή-
φθη η απόφαση; Ο ίδιος ο
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, βλέποντας τον κόσμο που συγκεντρώθηκε
στην οδό Αβύδου μετά την έξωση στην δημοσιογράφο πήρε την
απόφαση να μεταβεί και ο ίδιος εκεί. Επί της ουσίας ο κ. Τσίπρας
αναζητούσε μία κολυμβήθρα του Σιλωάμ για να ξεπλύνει τις ευ-
θύνες του επειδή κατήργησε το νόμο Κατσέλη για την προστασία
της πρώτης κατοικίας…

ΙΔΡΥΜΑ «ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ»:
Συνεδρίαση της Βουλής στο Παλλάς



Η αντίδραση της Χαριλά-
ου Τρικούπη για το νομο-
σχέδιο για το ΕΣΥ, αλλά
και την προστασία της
πρώτης κατοικίας με το
νόμο Κατσέλη

Του Μιχάλη Κωτσάκου

H
προγραμματική α-
ντιπολίτευση απο-
δίδει καρπούς ε-
κτιμούν τα στελέχη
του ΠΑΣΟΚ, «βλέ-

ποντας» θετική ανταπόκριση στις
προτάσεις που έχουν καταθέσει
τον τελευταίο καιρό για τα καθη-
μερινά προβλήματα των πολι-
τών. Κάποιες από αυτές, αφο-
ρούν την κοινωνική κατοικία, το
ιδιωτικό χρέος, την προστασία
της πρώτης κατοικίας αλλά και το
πλαφόν στη λιανική τιμή του ρεύ-
ματος. 

Όπως χαρακτηριστικά έλεγε
συνεργάτης του Νίκου Ανδρου-
λάκη «βλέπουμε την αλλαγή και
στον τρόπο που μας αντιμετωπίζουν
οι φορείς. Στις συναντήσεις μαζί
τους δεν υπάρχει το κλίμα άντε να
βγάλουμε την υποχρέωση, αλλά ζη-
τούν από εμάς να πιέσουμε την κυ-
βέρνηση». Αυτό, λοιπόν, έχει φέ-
ρει πλατιά χαμόγελα στην ηγετι-
κή ομάδα της Χαριλάου Τρικού-
πη, καθώς στις δημοσκοπήσεις
το ΠΑΣΟΚ μοιάζει τελματωμένο
μεταξύ 11-12% και σε καμία πε-
ρίπτωση δεν έχει την δυναμική
με την οποία ξεκίνησε όταν εξε-
λέγη πρόεδρος ο Νίκος Αν-
δρουλάκης. 

Βέβαια χωρίς να αμφισβητούν
τις δημοσκοπικές εταιρείες-όπως
ο ΣΥΡΙΖΑ- έχουν πολλές απο-
ρίες. Για παράδειγμα στην τελευ-
ταία χρονικά δημοσκόπηση της
GPO οι πολίτες σε ποσοστό 70%
εκτιμούν πως το Μαξίμου γνώρι-
ζε τα πάντα για τις υποκλοπές, ει-
δικά για την παρακολούθηση του
Νίκου Ανδρουλάκη, όμως στην
πρόθεση ψήφου το ΠΑΣΟΚ χά-
νει κιόλας. Στην δημοσκόπηση
της GPO το ΠΑΣΟΚ λαμβάνει
11%, δηλαδή λιγότερο ποσοστό
ακόμη και πριν γίνει γνωστό ότι
ο Νίκος Ανδρουλάκης παρακο-
λουθείτο από την ΕΥΠ. Γι’ αυτό
και στην Χαριλάου Τρικούπη ε-
κτιμούν πως στις κάλπες τελικά
το ΠΑΣΟΚ θα υπερβεί τα ποσο-
στά των δημοσκοπήσεων.

Και για να γίνει αυτό, δηλαδή
το ΠΑΣΟΚ να προσελκύσει το εν-
διαφέρον των ψηφοφόρων κι-
νείται πλέον σε διαφορετική ρό-
τα. Ναι μεν ασκεί σκληρή κριτι-
κή στην κυβέρνηση, όπως για
παράδειγμα στο νομοσχέδιο του
υπουργείου Υγείας με φράσεις
του στυλ «διαλύει η κυβέρνηση το
ΕΣΥ», αλλά υπενθυμίζει ότι «το Ε-
θνικό Σύστημα Υγείας είναι δημι-
ούργημα του ΠΑΣΟΚ και συγκεκρι-

μένα είχε ως οραματιστές τον Παρα-
σκευά Αυγερινό και τον Γιώργο Γεν-
νηματάς». 

Δέσμη προτάσεων
Ταυτόχρονα ο Νίκος Ανδρου-
λάκης παρουσίασε σε ειδική εκ-
δήλωση μία δέσμη προτάσεων
για την ακρίβεια και το κόστος
διαβίωσης. 

Στην συγκεκριμένη εκδήλωση
ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ είχε δί-
πλα του ανθρώπους της αγοράς
όπως ο πρόεδρος του Επαγγελ-
ματικού Επιμελητηρίου Αθηνών
Γιάννης Χατζηθεοδοσίου,  η
πρόεδρος του ΕΚΠΟΙΖΩ και ΠΟ-
ΜΕΚ Παναγιώτα Καλαποθα-
ράκου, ο επιστημονικός διευθυ-
ντής του Ινστιτούτου της ΓΣΕΕ
Γιώργος Αργειτης (Καθηγητής
ΕΚΠΑ) και ο καθηγητής ΕΜΠ
Βαγγέλης Μαρινάκης (εξειδι-
κευμένος σε θέματα ενέργειας).

Ο κ. Ανδρουλάκης πρότεινε
τη μείωση των έμμεσων φόρων
σε τρόφιμα και καύσιμα, αλλά και
πλαφόν στη λιανική αγορά ενέρ-
γειας, ώστε να αναλάβουν και οι
εταιρείες ένα μέρος του κόστους
των αυξήσεων αντί να συσσω-
ρεύουν υπερκέρδη. Σε ό,τι αφο-
ρά την ενεργειακή κρίση, ο πρόε-
δρος του ΠΑΣΟΚ πρότεινε να δο-
θεί παροχή φορολογικών κινή-

τρων για άμεσες παρεμβάσεις ε-
ξοικονόμησης ενέργειας σε νοι-
κοκυριά όπως η εγκατάσταση η-
λιακών θερμοσιφώνων, τη δημι-
ουργία ενεργειακών κοινοτήτων
με συμμετοχή της αυτοδιοίκησης,
μικρών επιχειρήσεων, αγροτών
και πολιτών, ώστε να καταστούν
«αυτοπαραγωγοί» ΑΠΕ και να
μειωθεί το ενεργειακό κόστος. 

Επιπλέον, ο κ. Ανδρουλάκης,
ζήτησε να στηριχτούν οι συνταξι-
ούχοι και οι χαμηλοσυνταξιού-
χοι και παράλληλα, να γίνει αύ-
ξηση του κατώτατου μισθού στα
751 ευρώ. Ταυτόχρονα τάχθηκε
υπέρ της επαναφοράς των εθνι-
κών συλλογικών διαπραγματεύ-
σεων για τους μισθούς του ιδιωτι-
κού τομέα, όπως και την επανα-
φορά του ΕΚΑΣ για 350.000 χα-
μηλοσυνταξιούχους αλλά και μει-
ωμένο εισιτήριο στα μέσα μετα-

φοράς για την περίοδο της κρί-
σης. Μεγάλη έμφαση ο κ. Αν-
δρουλάκης έδωσε στη στεγαστι-
κή πολιτική, με την πρόταση για
δημιουργία δεξαμενής 30.000
κατοικιών που θα διατεθούν με
χαμηλό ενοίκιο σε νέα ζευγάρια
και νοικοκυριά χαμηλού εισοδή-
ματος.

Όπως επισήμανε, θα προκύ-
ψουν μέσω της κατασκευής νέων
και της ανακατασκευής παλαιών
κατοικιών, ενώ θα προβλέπεται
η παροχή φορολογικών κινή-
τρων ή κινήτρων ανακαίνισης σε
ιδιώτες προκειμένου να διαθέ-
σουν τις κλειστές κατοικίες τους
στη δεξαμενή. Το πρόγραμμα
κοινωνικής κατοικίας θα χρημα-
τοδοτηθεί με πόρους του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης και λιμνάζοντες
πόρους του πρώην ΟΕΚ. 

Στο ΠΑΣΟΚ επίσης σε όλη την

προεκλογική περίοδο θα υπεν-
θυμίζουν πως η κυβέρνηση
Γιώργου Παπανδρέου, ήταν ε-
κείνη που προστάτευσε την πρώ-
τη κατοικία σε αντίθεση με τα όσα
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ και η νυν κυβέρ-
νηση. Μάλιστα στην δικαιολογία
των βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ ότι ο
νόμος Σταθάκη δεν κατήργησε
το νόμο Κατσέλη, αλλά ήταν η
προέκταση του, θα αντιπαραβάλ-
λουν την τελευταία δήλωση του
Παναγιώτη Λαφαζάνη, ο οποί-
ος υποστήριξε πως «επί εποχής
Τσίπρα έγιναν εκατοντάδες για να
μην πως χιλιάδες πλειστηριασμούς
πρώτης κατοικίας».   

Για την Δημόσια Υγεία
Στην Χαριλάου Τρικούπη θεω-
ρούν ως χρυσή ευκαιρία την έ-
ντονη αντιπαράθεση με την κυ-
βέρνηση για το νομοσχέδιο του
Υπουργείου Υγείας. Μάλιστα ο ε-
πικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Ομάδας του ΠΑΣΟΚ, Μιχάλης
Κατρίνης,  μιλώντας στη Βουλή,
τόνισε ότι «με το νομοσχέδιο κα-
ταργείται η βασική αρχή του ΕΣΥ,
δηλαδή η δωρεάν και καθολική πα-
ροχή υπηρεσιών υγείας στους πολί-
τες. Ωθεί τους γιατρούς να αναζητή-
σουν πρόσθετη αμοιβή από τους α-
σθενείς, τους ωθεί στον ιδιωτικό το-
μέα και στέλνει τους πολίτες στις ι-
διωτικές κλινικές και κέντρα».

Το ΠΑΣΟΚ καταγγέλλει ότι ε-
ξωθεσμικά κέντρα συντάσσουν
νομοσχέδια που στρέφονται ενα-
ντίον της δημόσιας υγείας και της
καθολικής πρόσβασης στις υπη-
ρεσίες υγείας. Και υπάρχει μια
πρόθυμη και έτοιμη από καιρό
κυβέρνηση για να τα συνυπογρά-
ψει και να τα ψηφίσει, με στόχο
την πλήρη ιδιωτικοποίηση της υ-
γείας. «Είναι δεδομένη η δυσανεξία
και η απέχθεια που τρέφει η συντη-
ρητική παράταξη για το Εθνικό Σύ-
στημα Υγείας. Ενοχλεί γιατί το ΕΣΥ,
ένα από τα πλέον προσβάσιμα συ-
στήματα υγείας παγκοσμίως αποτε-
λεί έναν εμπνευσμένο θεσμό με την
υπογραφή της κυβέρνησης του Αν-
δρέα Παπανδρέου. Ενοχλεί γιατί το
ΕΣΥ, ως φιλοσοφία, αντίληψη και
περιεχόμενο, διαχωρίζει τη συντη-
ρητική παράταξη από τη δημοκρατι-
κή παράταξη», αναφέρουν από το
ΠΑΣΟΚ. Στην Χαριλάου Τρικού-
πη εκτιμούν πως τους παρουσιά-
ζεται μία χρυσή ευκαιρία για να
υπενθυμίσουν στον κόσμο αυτό
που έχει γίνει viral στα social
media, δηλαδή την ατάκα της
Λυδίας Φωτοπούλου από το ε-
πιτυχημένο σίριαλ της ΕΡΤ «Η
τούρτα της μαμάς», το «Αχ, ΠΑ-
ΣΟΚ, ωραία χρόνια». 
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Στην δημοσκόπηση της GPO το ΠΑΣΟΚ
λαμβάνει 11%, δηλαδή λιγότερο ποσοστό

ακόμη και πριν γίνει γνωστό ότι ο Νίκος
Ανδρουλάκης παρακολουθείτο από την ΕΥΠ. 
Γι’ αυτό και στην Χαριλάου Τρικούπη εκτιμούν
πως στις κάλπες τελικά το ΠΑΣΟΚ θα υπερβεί
τα ποσοστά των δημοσκοπήσεων

• Στροφή του ΠΑΣΟΚ στην προγραμματική αντιπολίτευση με προτάσεις για την αντι-
μετώπιση της ακρίβειας, την ενεργειακή κρίση και το κοινωνικό πρόγραμμα στέγασης

Υπενθυμίζει το
χρυσό παρελθόν



Ο πολύς κόσμος ακούει ΟΠΑΠ
και στο μυαλό του ανακαλού-
νται μνήμες του παρελθόντος με
τα κλασικά προγνωστικά ποδο-
σφαίρου και τον εν γένει αθλη-
τικό στοιχηματισμό. Ωστόσο ο ό-
μιλος εκτός από παραδοσιακός
αιμοδότης του αθλητισμού και
της κοινωνίας αποτελεί και στή-
ριγμα του μικρού επιχειρείν μέ-
σω της δράσης ΟΠΑΠ Forward.

Επιμέλεια: Νίκος Τσαγκατάκης

T
ο ΟΠΑΠ Forward είναι ένα
μοναδικό πρόγραμμα στήρι-
ξης και ανάπτυξης επιχειρή-
σεων που υλοποιείται σε συ-
νεργασία με τον διεθνή μη

κερδοσκοπικό οργανισμό endeavor
και το οποίο από όταν ξεκίνησε να «τρέ-
χει» έχει δώσει τα αναπτυξιακά… φώτα
του σε 60 εταιρείες. Σε αυτές θα πρέπει
πλέον να προστεθούν ακόμη 10 ονόμα-
τα που είναι όσες από τις αιτούμενες ε-
πιχειρήσεις πήραν το «εισιτήριο» για να
συμμετάσχουν στον νέο κύκλο του προ-
γράμματος επιχειρηματικότητας ΟΠΑΠ
Forward. Αυτές είναι οι Dirty Laundry
(premium casual ένδυση για άνδρες και γυ-
ναίκες), Provil (προμηθευτές μειγμάτων
μπαχαρικών, καρυκευμάτων και σαλτσών),
Fitness Meals (παραγωγή υγιεινών και
θρεπτικών γευμάτων και γλυκισμάτων),
Simply Burgers (αλυσίδες burger), Βε-
ζύρογλου (συσκευασμένες σαλάτες και
λαχανικά), Pharm 24 (ηλεκτρονικό κατά-
στημα-φαρμακείο), Mailos The Pasta
Project (χειροποίητα ζυμαρικά), Βιολο-
γικό Χωριό (αλυσίδα καταστημάτων με

βιολογικά προϊόντα), ARI Greek
Antipasti (παραγωγή και εξαγωγή τυπο-
ποιημένων ορεκτικών με βάση ελληνικά α-
γροτικά προϊόντα) και Mastiha shop
(προϊόντα μαστίχας). 

Όπως προκύπτει από το «βιογραφι-
κό» τους, οι εταιρείες που επιλέχτηκαν
να συμμετάσχουν στον καινούργιο κύ-
κλο του ΟΠΑΠ Forward δραστηριο-
ποιούνται στους κλάδους του λιανε-
μπορίου, των τροφίμων και της μετα-
ποίησης και για 12 μήνες θα έχουν
πρόσβαση στο δίκτυο μεντόρων, θα
μπορούν να συμμετάσχουν σε εκπαι-
δευτικά σεμινάρια καθώς και έχουν στη
διάθεσή τους χρηματοδοτικά εργαλεία.

Τα βραβεία 
Η ανακοίνωση των φετινών τυχερών
μικρομεσαίων επιχειρήσεων έγινε στη
διάρκεια ειδικής εκδήλωσης που οργά-
νωσαν οι άνθρωποι του ΟΠΑΠ το α-
πόγευμα της Πέμπτης (1/12) στο Ω-
δείο Αθηνών, όπου μεταξύ άλλων βρα-

βεύτηκαν και εταιρείες που συμμετέ-
χουν στο πρόγραμμα και ξεχώρισαν για
τα αποτελέσματά τους. Οι επιχειρήσεις
και οι κατηγορίες στις οποίες διακρί-
θηκαν είναι:

• Zakcret, νικήτρια εταιρεία στις
κατηγορίες «Αύξηση της Απασχόλη-
σης», «Ταχύτερη Οικονομική Ανάπτυ-
ξη» και «Επιχειρηματική Αριστεία» 

• Τυροκομείο Κωσταρέλου, νι-
κήτρια εταιρεία στην κατηγορία «Διε-
θνής Ανάπτυξη»

• Milkplan, νικήτρια εταιρεία στην
κατηγορία «Ενεργή Συμμετοχή»

• Ok! Markets, νικήτρια εταιρεία
στην κατηγορία «Προσφορά στο πρό-
γραμμα ΟΠΑΠ Forward»

Αξίζει να σημειωθεί ότι ως «Κορυ-
φαίος Μέντορας» που πρόσφερε τις
περισσότερες ώρες συμβουλευτικών ω-
ρών στις συμμετέχουσες εταιρείες βρα-
βεύτηκε ο Αντώνης Κύρκος, Group
Transformation and Strategic Planning
Director της εταιρείας ΤΙΤΑΝ.

Γιαν Κάρας (CEO ΟΠΑΠ):
«Εντυπωσιακά τα νούμερα» 
Ως οικοδεσπότης της εκδήλωσης, ο δι-
ευθύνων σύμβουλος του ΟΠΑΠ, Γιαν
Κάρας, αναφέρθηκε επιγραμματικά
στο πρόγραμμα ΟΠΑΠ Forward εξη-
γώντας ότι «ο ΟΠΑΠ απευθύνεται στα
κρίσιμα ζητήματα της ανάπτυξης και της
απασχόλησης, τηρώντας την δέσμευσή του
να προσφέρει πίσω στην κοινωνία.».

Σύμφωνα με τον CEO του ΟΠΑΠ
μέσω του αναπτυξιακού προγράμματος
έχουν στηριχθεί 60 επιχειρήσεις «οι ο-
ποίες θέλουν να εξελιχθούν, παρέχοντας
πρόσβαση σε εργαλεία και know how προ-
κειμένου να αναπτυχθούν περαιτέρω, να
καινοτομήσουν και να βελτιώσουν τις επι-
δόσεις τους».

«Τα νούμερα μιλούν από μόνα τους» εί-
πε χαρακτηριστικά ο κ. Κάρας και υ-
πογράμμισε ότι έχουν πραγματοποιη-
θεί πάνω από 300 mentoring σεμινά-
ρια περί στρατηγικού σχεδιασμού, ενώ
έχουν πραγματοποιηθεί 160 διασυν-
δέσεις ανάμεσα σε εταιρείες και επεν-
δυτές. Σύμφωνα με τα διαθέσιμα στοι-
χεία, οι επιχειρήσεις που έχουν συμ-
μετάσχει στο ΟΠΑΠ Forward έχουν δει
συνολικά τον κύκλο εργασιών τους να
αυξάνεται κατά 242 εκατ. ευρώ ενώ έ-
χουν δημιουργηθεί μέχρι στιγμής επι-
πλέον 2.260 θέσεις άμεσες εργασίας
και 20.000 έμμεσες θέσεις εργασίας.
«Πρόκειται αναμφίβολα για εντυπωσιακά
νούμερα» κατέληξε ο διευθύνων σύμ-
βουλος του ΟΠΑΠ.

Καύσιμο ανάπτυξης για 
το «μικρό» επιχειρείν
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Οδυσσέας Χριστοφόρου (αναπληρωτής CEO ΟΠΑΠ): «Η νέα
γενιά φέρνει στην αγορά νέες αξίες και προτεραιότητες»

Από την πλευρά του ο αναπληρωτής διευθύνων σύμβουλος του ΟΠΑΠ, Οδυσσέας
Χριστοφόρου, στάθηκε στον χαιρετισμό του στο γεγονός ότι με το πρόγραμμα Ο-
ΠΑΠ Forward δίνονται ευκαιρίες στους νέους ανθρώπους, σε αυτούς δηλαδή που
θα καθορίσουν την επόμενη ημέρα της ελληνικής οικονομίας. «Αυτό, όμως, που
πρέπει όλοι να καταλάβουμε είναι ότι η νέα γενιά φέρνει στην αγορά νέες αξίες και
προτεραιότητες» συμπλήρωσε ο κ. Χριστοφόρου και συνέχισε: «Εστιάζει στην τε-
χνολογία και επιζητά καινοτομία, ευελιξία και ψηφιακά εργαλεία συνεργασίας. Δίνει
έμφαση στην κοινωνική προσφορά, βάζοντας ψηλά την εταιρική κοινωνική ευθύνη,
την αλληλεγγύη και την ηθική επιχειρηματικότητα. Οι επιχειρήσεις, λοιπόν, οφείλουν
να προσαρμοστούν σε αυτό το νέο περιβάλλον και να αφουγκράζονται τις ανάγκες και
τις προσδοκίες των νέων. Για εμάς στον ΟΠΑΠ, αυτό είναι μια στρατηγική επιλογή. Ε-
πενδύουμε στους νέους και στόχος μας είναι ένα καλύτερο αύριο για αυτούς».
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ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΝΙΚΟΣ ΤΣΑΓΚΑΤΑΚΗΣ

ΣΤιΣ ΓΕιΤΟνιΕΣ

ΤΟυ ΚΟΣΜΟυ 

ΟυΚρΑνιΑ: 
Στηρίζει (κι άλλο) 
το νΑΤΟ, ξινίζει και
προειδοποιεί η ρωσία 
Μήνυμα για περισσότερη υποστήριξη της Ουκρανίας έ-
στειλαν στις αρχές της εβδομάδας οι ηγέτες των χωρών-
μελών του ΝΑΤΟ από το Βουκουρέστι της Ρουμανίας ό-
που έδωσαν το «παρών» στη διήμερη διάσκεψη της Συμ-
μαχίας. Η συνέχιση της στήριξης κωδικοποιείται καταρ-
χάς στην ενίσχυση της ουκρανικής αεράμυνας με οπλικά
συστήματα και συστήματα αναχαίτισης drones, αλλά και
στην αποστολή επιπλέον βοήθειας σε καύσιμα, ιατρικές
προμήθειες, χειμερινό εξοπλισμό. Εκ των ων ουκ άνευ
θωρείται η συμμαχική βοήθεια στο Κίεβο προκειμένου
να αποκατασταθούν κρίσιμες υποδομές (βλ. δίκτυα ύ-
δρευσης, ηλεκτρισμού και φυσικού αερίου) που έχουν
καταστραφεί από τις ρωσικές επιθέσεις. Σύμφωνα, μά-
λιστα, με Αμερικανούς αξιωματούχους η Ουάσινγκτον
συνεργάζεται με εταιρείες στις ΗΠΑ αλλά και με ευρω-
παϊκές χώρες προκειμένου να βρεθεί ο απαιτούμενος ε-
ξοπλισμός και τα εξαρτήματα ώστε να αποκατασταθούν
οι ζημιές που έχουν υποστεί οι σταθμοί υψηλής τάσης
στην Ουκρανία. Αυτό που δεν πρόκειται να αποκαταστα-
θεί με αυτές τις κινήσεις είναι η δυσανεξία της Μόσχας
στην αυξανόμενη ανάμιξη των ΗΠΑ στη ρωσο-ουκρανι-
κή σύγκρουση, γεγονός που κατέστησε σαφές ο υφυ-
πουργός Εξωτερικών της Ρωσίας, Σεργκέι Ριαμπκόφ, ε-
παναλαμβάνοντας τη γνωστή θέση του Κρεμλίνου ότι η
στρατιωτική υποστήριξη Ε.Ε. και ΝΑΤΟ προς την Ου-
κρανία παρατείνει τη σύγκρουση δημιουργώντας τον κίν-
δυνο για ενδεχόμενη απευθείας αντιπαράθεση μεταξύ
Ρωσίας και Δύσης. Αξίζει να σημειωθεί ότι ο Ριαμπκόφ
«γείωσε» ακόμη και την ύπαρξη ειδικής στρατιωτικής
κόκκινης γραμμής μεταξύ ΗΠΑ και Ρωσίας που να σχετί-
ζεται με τα πολεμικά τεκταινόμενα στην Ουκρανία λέγο-
ντας αφενός ότι δεν γνωρίζει να υφίσταται τέτοια «ενδοε-
πικοινωνία» και συμπληρώνοντας ότι «δεν έχουμε οποι-
ονδήποτε διάλογο με τις Ηνωμένες Πολιτείες για το ουκρανικό
θέμα επειδή οι θέσεις μας είναι ριζικά διαφορετικές».

Σ
ε αυτήν εδώ τη σελίδα
των διεθνών της «Α»
γράφαμε σχεδόν προ-
φητικά την προηγούμε-

νη εβδομάδα ότι οι διαμαρτυ-
ρίες εργαζομένων σε κινεζικό
εργοστάσιο που κατασκευάζει
υπεργολαβικά τα smartphone
της Apple, iPhone, θα ήταν μία
είδηση που υπό κανονικές
συνθήκες δεν θα απασχολού-
σε σοβαρά τη διεθνή επικαιρό-
τητα. Επειδή ωστόσο στην Κίνα
του δόγματος μηδενικής ανο-
χής στον Covid-19 μόνο κανο-
νικές δεν είναι οι συνθήκες, το
ξέσπασμα των εργατών στο ερ-
γοστάσιο της ταϊβανέζικης ε-
ταιρείας Foxconn έχει πάρει τη
μορφή ηφαιστείου που βρυχά-
ται επικίνδυνα. Την εβδομάδα
που έχει μεσολαβήσει, ολοένα
και αυξάνεται ο αριθμός των
διαμαρτυρόμενων Κινέζων
που βγαίνουν στους δρόμους
προκειμένου να εκφράσουν
την οργή τους για τα δρακό-
ντεια –σχεδόν παρανοϊκά–
κυβερνητικά μέτρα υγειονομικής προστασίας από
τον κορωνοϊό. Μάλιστα αυτή η οργή έχει πλέον έ-
ντονα τα χαρακτηριστικά της πολιτικής ανυπακοής,
φαινόμενο πρωτόγνωρο στα 10 χρόνια της κυβερ-
νητικής κηδεμονίας του Σι Τζινπίνγκ.

Είναι ξεκάθαρο ότι το δρακόντειο υγειονομικό
πρωτόκολλο με τα αυστηρότατα lockdown, τη σχε-
δόν καθημερινή διενέργεια διαγνωστικών τεστ και
την υποχρεωτική καραντίνα σε όσους βγαίνουν θε-
τικοί στον ιό SARS-coV-2 έχει απομυζήσει τις αντο-
χές των πολιτών, καθώς συχνά-πυκνά απομονώνο-
νται σε μπλοκ κατοικιών, σε χώρους παραγωγής και
στις πανεπιστημιουπόλεις για τους φοιτητές εξαι-
τίας μερικών κρουσμάτων.

Όπως γίνεται ιστορικά σε τέτοιες περιπτώσεις
στη… συμπίεση του κοινωνικού ατμού στην κινεζι-
κή χύτρα συνετέλεσε ένα τυχαίο γεγονός. Στην προ-
κείμενη περίπτωση αυτό το γεγονός ήταν μία πυρ-
καγιά που ξέσπασε σε πολυώροφο κτίριο κατοικιών
στην πόλη Ουρούμτσι, την περιφερειακή πρωτεύ-
ουσα της Σιντζιάνγκ στην βορειοδυτική Κίνα, όπου
10 άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους και 9 τραυματί-
στηκαν. Η τραγωδία εικάζεται ότι θα μπορούσε να
έχει αποφευχθεί αν λόγω υγειονομικής καραντίνας
οι ένοικοι δεν εμποδίζονταν –όπως φημολογείται–
να εγκαταλείψουν το φλεγόμενο συγκρότημα. Η εκ-
δοχή αυτή διαψεύστηκε από τις τοπικές αρχές ω-
στόσο δεν στάθηκε ικανή να συγκρατήσει το τσου-
νάμι των διαμαρτυριών που οργανώνεται συλλογικά

• Με λευκά άγραφα χαρτιά απαντούν οι Κινέζοι πολίτες 
στην άγρια λογοκρισία των διαμαρτυριών τους για το μαρτύριο 
των σκληρών lockdown, αλλά το καθεστώς Σι Τζιπίνγκ τους
χαρακτηρίζει «εχθρικές δυνάμεις» και διατάζει άμεση καταστολή 

Κινεζικό ηφαίστειο με 
«λάβα» μεγέθους… Α4

αλλά σε καθεστώς… παρανομίας, καθώς κάθε τι
που «ανεβαίνει» στο κινεζικό διαδίκτυο και αφορά
καλέσματα σε συγκεντρώσεις και σε οργάνωση συλ-
λογικών διαμαρτυριών λογοκρίνεται άγρια. Είναι
ενδεικτικό ότι οι Κινέζοι σκαρφίζονται διάφορους
τρόπους για να επικοινωνούν όπως κωδικοποιη-
μένα μηνύματα, «καμουφλαρισμένες» συντεταγμέ-
νες συγκεντρώσεων ακόμη και χρήση εφαρμογών
γνωριμιών που θεωρούνται λιγότερο επίφοβα για
παρακολούθηση. Ακόμη, πάντως, κι αυτή η σκληρή
φίμωση βρίσκει τον δάσκαλο της. Ποιος είναι αυ-
τός; Οι λευκές άγραφες κόλλες χαρτιού μεγέθους
Α4 που μετατρέπονται σε μικρά πλακάτ στα χέρια
των διαδηλωτών και μεταφέρουν ένα αόρατο μεν
αλλά εκκωφαντικό μήνυμα αντίστασης σε όσα υπό-
κεινται. Αντί λοιπόν να συνεχίζουν να φωνάζουν
συνθήματα του τύπου «Κάτω το Κινεζικό Κομμουνιστι-
κό Κόμμα, κάτω ο Σι Τζινπίνγκ» που αποτελούν δια-
βατήριο για… σύλληψη, βρέθηκε ο τρόπος διαμαρ-
τυρίας που τα λέει όλα χωρίς να λέει τίποτα. Το αν
θα γίνει διαβατήριο και για την «απελευθέρωση»
μένει να φανεί στην πράξη αλλά αν κρίνουμε από τη
«διαταγή της Επιτροπής πολιτικών και δικαστικών
υποθέσεων του κυβερνώντος κομμουνιστικού κόμ-
ματος, η οποία έχει την εποπτεία των δυνάμεων της
τάξης στην Κίνα να κατασταλούν οι «εχθρικές δυ-
νάμεις» όπως χαρακτηρίζονται οι διαδηλωτές κατά
των υγειονομικών περιορισμών οι τελευταίοι θα
χρειαστούν ισχυρότερα όπλα.
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Εδώ και σχεδόν δέκα ημέ-
ρες το Πανεπιστήμιο Πει-
ραιά έχει νέο πρύτανη, με
την είδηση της εκλογής
του κ. Μιχάλη Σφακιάνα-
κη –περί ου ο λόγος– να
κάνει τον γύρο των ηλε-
κτρονικών ΜΜΕ. Παρά-
ξενο για όσους δεν γνω-
ρίζουν τα ακαδημαϊκά
βαρέα «ένσημα» του κα-
θηγητή Εφαρμογών Πλη-
ροφορικής και Στατιστι-
κής, απολύτως λογικό ό-
μως για όσους διακονούν
την δημόσια τριτοβάθμια
εκπαίδευση της χώρας
μας και γνωρίζουν το έρ-
γο ενός από τους πλέον
άξιους λειτουργούς της.

Του Νίκου Τσαγκατάκη

Α
πολαμβάνοντας την
ψήφο εμπιστοσύνης
και των 11 εκλεκτό-
ρων που συμμετεί-
χαν στη σχετική –

μυστική– ψηφοφορία εκλογής
του και όντας ο πρώτος πρύτανης
που μετά από τη θέσπιση του νέ-
ου νόμου οργάνωσης και λειτουρ-
γίας των ΑΕΙ πετυχαίνει το… α-
πόλυτο «σκορ», ο Μ. Σφακιανά-
κης αναλαμβάνει ένα διόλου εύ-
κολο καθήκον, αυτό της δυναμι-
κής αναβάθμισης της ποιότητας
του ακαδημαϊκού περιβάλλοντος.

Η αλήθεια είναι ότι ο νέος
πρύτανης του ΠΑ.ΠΕΙ. προτιμά
να χαρακτηρίζει την παραπάνω
στόχευση όχι ως τυπικό πρυτανι-
κό καθήκον αλλά ως μία ιδιαίτε-
ρη πρόκληση για τον ίδιο, η ο-
ποία έρχεται σε μια εξόχως απαι-
τητική περίοδο, καθώς το και-
νούργιο νομοθέτημα για τα πανε-
πιστήμια διατυπώνει και απαιτεί
μεγάλες, πολυεπίπεδες και ριζι-
κές αλλαγές στη δομή και στη λει-
τουργία των ιδρυμάτων. 

Προκειμένου να απαντηθεί α-
ποτελεσματικά αυτή η πρόκληση,
ο κ. Σφακιανάκης θα βγάλει α-
πό τη φαρέτρα του το «όπλο» που
ήταν ανέκαθεν ο γνώμονας όλης
της ακαδημαϊκής πορείας του. Κι
αυτό το «όπλο» είναι όπως εξηγεί
ο ίδιος η σύνθεση απόψεων,
γνωμών, ιδεών, αλλά και εποικο-
δομητικών αντιπαραθέσεων με
ήθος και σεβασμό, που θα υπο-
στηρίζεται και θα ενισχύεται από
ένα ασφαλές περιβάλλον για όλα
τα μέλη της ακαδημαϊκής κοινό-
τητας, με συλλογικό πνεύμα και
χωρίς αποκλεισμούς.

Ζωντανό κύτταρο…
Έχοντας πολυετή αλλά όχι μονο-
διάστατα εκπαιδευτική πείρα, ο
νέος πρύτανης του ΠΑ.ΠΕΙ. είναι
από τους λίγους που θα μπορού-

σαν να αντιληφθούν στην ολότη-
τά του το αποτύπωμα του Πανε-
πιστημίου στη  ζωή της ευρύτε-
ρης περιφέρειας του Πειραιά της
οποίας το ίδρυμα αποτελεί ζω-
ντανό κύτταρο. 

Δεν είναι… μυστικό ότι το Πα-
νεπιστήμιο Πειραιώς παράγει α-
ξιόλογο εκπαιδευτικό ερευνητικό
και κοινωνικό έργο, με έμφαση
στην εξωστρέφεια και τη διεθνο-
ποίηση, το οποίο αναγνωρίζεται
από εξειδικευμένους φορείς και
επιστημονικές ενώσεις. Ωστόσο,
αυτό δεν αποτελεί ένα άπαξ δια
παντός επίτευγμα. Αντιθέτως, α-
παιτεί διαρκή συνεργασία του ι-
δρύματος με δημόσιους και ιδιω-
τικούς φορείς και ακόμη μεγαλύ-
τερη προβολή σε τοπικό, εθνικό

και διεθνές περιβάλλον. Πώς θα
ικανοποιηθεί η εν λόγω αναγκαι-
ότητα; Σύμφωνα με το προτεινό-
μενο σχέδιο του Μιχ. Σφακια-
νάκη για τη ανάπτυξη του
ΠΑ.ΠΕΙ., πρέπει καταρχάς να ε-
νισχυθεί η καινοτομία και η αξιο-
ποίηση καινοτόμων ερευνητικών
αποτελεσμάτων του Πανεπιστη-
μίου Πειραιώς που προσδίδουν
προστιθέμενη οικονομική και
κοινωνική αξία. 

Σε αυτό το πλαίσιο, προτείνε-
ται η υλοποίηση συνεργασιών
και συμπράξεων με ιδιωτικούς
φορείς, με στόχο την αξιοποίηση
ερευνητικών αποτελεσμάτων ως
πυλώνες καινοτομίας. 

Οι συνεργασίες (clusters) θα
υλοποιηθούν βάσει θεματικών

περιοχών / περιοχών ενδιαφέ-
ροντος (π.χ. βιομηχανία, υγεία,
ναυτιλία, κλπ.) με συμβολή από
τα μέλη του ιδρύματος και εξωτε-
ρικούς φορείς. Πιθανές δράσεις
καινοτομίας αναφέρονται σε με-
ταφορά τεχνογνωσίας, υπηρεσίες
έρευνας και ανάπτυξης από εξει-
δικευμένους ερευνητές / επιστή-
μονες, δράσεις εκπαίδευσης και
ανάπτυξης δεξιοτήτων, παροχή
εργαστηριακών εγκαταστάσεων
κ.α. Προς αυτή την κατεύθυνση
θα αξιοποιηθεί το προτεινόμενο
(digital) innovation hub του Κέ-
ντρου Ερευνών του Πανεπιστη-
μίου Πειραιώς.

Εξάλλου, το Πανεπιστήμιο θα
πρέπει να συμβάλλει στη βελτίω-
ση της ταυτότητας των αποφοί-

των του, στη διευκόλυνση της ει-
σόδου τους στον επαγγελματικό
στίβο, στην πραγμάτωση των εκ-
παιδευτικών και ερευνητικών
συνεργασιών και δικτυώσεων
του Πανεπιστημίου, στην πολυ-
σχιδή και καθολική εξωστρέφεια
του Ιδρύματος, στη τοπική κοι-
νωνία, στη χώρα και στον κόσμο.
Παράλληλα έρχεται ως εκ των ων
ουκ άνευ αναγκαιότητα η ενίσχυ-
ση και η λειτουργία υπό το νέο
νομικό καθεστώς του Κέντρου Ε-
πιμόρφωσης και Δια Βίου Μάθη-
σης (Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ.), ως ανεξάρ-
τητη ακαδημαϊκή μονάδα και βα-
σική «οντότητας» παροχής υπη-
ρεσιών δια βίου μάθησης. Όπως
εξηγεί χαρακτηριστικά ο κ. Σφα-
κιανάκης, σε ένα μόνιμα και ρα-
γδαία μεταβαλλόμενο περιβάλ-
λον, στον χώρο της παιδείας, της
έρευνας και της δια βίου μάθη-
σης, οι δράσεις του Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ.
πρέπει να εντατικοποιηθούν και
να υποστηριχθούν, με την έμφα-
ση να δίδεται στην οργάνωση, α-
νάπτυξη και παροχή προγραμμά-
των επιμόρφωσης προς τους
φοιτητές και αποφοίτους των
Α.Ε.Ι., αλλά και για κάθε ενδια-
φερόμενο, στη παροχή σύγχρο-
νων γνώσεων και δεξιοτήτων με
βάση την εξέλιξη της επιστήμης,
της τεχνολογίας, της οικονομίας
και στην ενίσχυση της εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης ενηλίκων
σύμφωνα με τα ευρωπαϊκά και
διεθνή πρότυπα.

Χρειάζεται, τέλος, να ενταθούν
οι προσπάθειες για διεκδίκηση ι-
κανού αριθμού διδακτικού προ-
σωπικού για την μεγαλύτερη δυ-
νατή βελτίωση της δυσμενούς α-
ναλογίας διδασκόντων-διδασκο-
μένων και μαθημάτων ανά διδά-
σκοντα, καθώς και διοικητικού
προσωπικού που υποστηρίζει τις
δράσεις των διδασκόντων. 

Αυτό είναι επιγραμματικά ένα
μικρό δείγμα του οράματος που έ-
χει ο νέος πρύτανης του Πανεπι-
στημίου Πειραιώς για τη επόμε-
νη ημέρα του ιδρύματος. Μία «η-
μέρα» που μπορεί για το ΠΑ.ΠΕΙ.
αλλά και για τον κόσμο ολόκληρο
να έχει τόσες αβεβαιότητες, αλλά
έχει και τη βεβαιότητα ότι έδωσε
τα πανεπιστημιακά ηνία σε έναν
καλό και… μπαρουτοκαπνισμένο
«καραβοκύρη» όπως ο Μιχάλης
Σφακιανάκης.

• Με την ψήφο εμπιστοσύνης και των 11 εκλεκτόρων που συμμετείχαν στη μυστική ψηφοφορία
της εκλογής του, ο γνωστός καθηγητής Εφαρμογών Πληροφορικής και Στατιστικής αναλαμβάνει
την πρόκληση να οδηγήσει το Πανεπιστήμιο Πειραιώς σε νέες ακαδημαϊκές «κορυφές»  

Τo όραμα Σφακιανάκη 
για την επόμενη 
ημέρα του ΠΑ.ΠΕΙ. 

Ποιος είναι ο νέος πρύτανης του ΠΑ.ΠΕΙ.
Ο Μιχάλης Σφακιανάκης είναι καθηγητής Εφαρμογών Πληροφορικής και Στατιστικής στη Διοίκηση
Επιχειρήσεων στο Τμήμα Οργάνωσης και Διοίκησης Επιχειρήσεων του Πανεπιστημίου Πειραιώς, έ-
χει διατελέσει μεταξύ άλλων πρόεδρος του Κεντρικού Εποπτικού Συμβουλίου του Γενικού Εμπορικού
Μητρώου (Γ.Ε.ΜΗ.), μέλος της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων,   μέλος (με-
τά από επιλογή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής) της Ευρωπαϊκής Συμβουλευτικής Επιτροπής για Οικο-
νομικά και Κοινωνικά θέματα,  μέλος (μετά από επιλογή) του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας
και Ανάπτυξης ΟΟΣΑ (Organization for Economic Co-operation and Development- OECD) της Συ-
ντονιστικής Επιτροπής για το Παγκόσμιο Έργο της Μέτρησης της Προόδου των Κοινωνιών.




